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Vraag: ‘Was u op de hoogte of Irak gifgas kon maken?’

Frans van Anraat: ‘Nee.’

Vraag: ‘Was u op de hoogte dat Irak gifgas gebruikte in Irak en de oorlogen?’

Frans van Anraat: ‘Kijk, dat is het nou. Ik heb dat zo niet gezien. Maar het antwoord is nee. Ik heb nooit gehoord van enige gifgasaanvallen aan beide zijden.’



Uit het verhoor van Van Anraat, 8 december 2004
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PROLOG
‘Franz’

Bagdad, vrijdag 18 januari 1991 – Operatie Desert Storm, de geallieerde aanval op Irak, gaat de tweede dag in als in de granieten lobby van het Al Rasheed Hotel een grijze man mijn richting oploopt. Hij meet net geen 1 meter 80 en houdt een kleine Sony-kortegolfradio aan zijn oor. Opmerkelijk, want alleen hoge functionarissen in het regime van Saddam Hoessein mogen kortegolfradio's bezitten. Nieuws van internationale zenders doorkruisen immers de rigide propagandastrategie van de heersende Ba'athpartij. Deze man, een buitenlander nota bene, probeert het kleinood niet eens te verbergen. Ik trek zijn aandacht en vraag welke nationaliteit hij heeft. ‘Duitser,’ antwoordt hij. We schudden handen. Hij stelt zich voor als Franz.

Het decor is als dat van een klassieke oorlogsfilm. Vanuit de bewolkte lucht bestoken Britse en Amerikaanse gevechtsvliegtuigen de elektriciteitscentrale bij het stadje Daura, ten zuiden van Bagdad. Op geringe hoogte vliegen kruisraketten naar doelwitten in en rond het presidentiële complex een paar honderd meter bij ons vandaan. Vanaf de platte daken van gebouwen in de directe omgeving vuren luchtdoelbatterijen korte vuurstoten af in de ijdele hoop vijandig doel te treffen.

Sinds de invasie van Koeweit, een halfjaar eerder, op 2 augustus 1990, is de leider van Irak, president Saddam Hoessein Abd al-Majid al Tikriti, het enfant terrible van de internationale gemeenschap. Maanden van diplomatiek overleg, gijzelingen van buitenlanders, militaire opbouw, dreigementen en beloften zijn gepasseerd. Een coalitie van 34 landen wil de Iraakse bezetting van het oliestaatje Koeweit beëindigen. Twee dagen eerder is de fase Operatie Desert Shield ingeruild voor Desert Storm, de bevrijding van Koeweit die begint met de grootste luchtaanval ooit. De enorme ruiten van de hotellobby trillen in hun sponningen als de aanvalsgolven Bagdad treffen. Dit is niet het moment om de straat op te gaan. Franz en ik nemen plaats op een leren bankstel.

Als ik mijn notitieboekje uit mijn borstzak trek, maakt Franz een afwerend gebaar. Hij wil liever niet dat ik aantekeningen maak. Evenmin wil hij dat ik het gesprek opneem met een cassetterecorder. Maar praten doet hij graag. Hij toont zich een warme pleitbezorger van de annexatiepolitiek van Saddam Hoessein. ‘Als je de Iraakse geschiedenis kent, begrijp je waarom Koeweit bij Irak hoort,’ zegt hij. Wat me sterk zal bijblijven, is zijn afkeer van Amerikanen. Op dat moment kan ik die nog niet thuisbrengen. Franz komt immers uit een land dat deel uitmaakt van de coalitie tegen Irak. Driftig trekt hij aan zijn korte witte baard en zegt: ‘De oorlog hoeft niet.’

Als onze ontmoeting ten einde loopt, vraagt hij me om een gunst. Hij wil dat ik bij thuiskomst voor hem iemand in Zwitserland bel. Vanuit Bagdad kan dat niet: de telefooncentrales in Irak zijn bij de eerste aanvalsgolven uitgeschakeld. In de zijmuur van het centrale postkantoor zijn twee enorme gaten geslagen. Ik beloof het. Er wordt me wel vaker gevraagd om contact te maken met familieleden in het buitenland met de boodschap dat alles goed gaat. Ik overhandig Franz mijn notitieboekje. Hij opent het en schrijft:

‘From Franz Baghdad. Pls call 0041 91 716165. Mrs Romana or Michael and say that Franz is ok well as Giove. Ask them to call parents to say I am perfectly safe. Many thanks and safe return.’

Dat deze korte boodschap achter in een volgeschreven opschrijfboekje het begin zal zijn van zijn einde, realiseren we ons geen van beiden.

Even plots als hij verscheen, verdwijnt Franz uit de lobby en daarmee uit mijn gedachten. Wat moet ik immers met een pro-Iraakse Duitser? De oorlog woedt voort en enkele dagen na de ontmoeting word ik met het resterende groepje journalisten de grens met Jordanië overgezet.

Slechts twee westerse collega's mogen blijven: CNN's Peter Arnett en verslaggever Alfonso Rojo van de Spaanse krant El Mundo.

Rojo heeft in de weken die volgen meerdere ontmoetingen met Franz. In het boek Hotel Bagdad, dat hij later over zijn belevenissen zal schrijven, vermeldt hij dat Franz eigenlijk Frans heet en geen Duitser is, maar Nederlander. Frans zou aan een supergeheim militair project werken. Rojo's bronnen zeggen: ‘Hij heeft zich al vaak onderhouden met Saddam Hoessein.’

Frans werkt, nog steeds volgens Rojo's bronnen, dagelijks op het ministerie van Militaire Industrie schuin tegenover het Al Rasheed Hotel. In een telefoongesprek later dat jaar, voegt verslaggever Rojo nog een paar details toe. ‘Irakezen in het hotel wezen naar hem toen ik informeerde hoe groot de schade was nadat het gebouw was gebombardeerd: “Vraag het hem, hij kent het erg goed, hij werkt er,” zeiden ze.’

Rojo herinnert zich een ander voorval op zijn laatste dag in Bagdad: ‘Toen op 8 maart alle buitenlanders moesten vertrekken, kon Frans blijven. Enkele Irakezen zeiden mij: “Deze man heeft zoveel goede dingen voor ons land gedaan dat Saddam Hoessein hem de Iraakse nationaliteit heeft gegeven.” Ook hoorde hij dat sommigen zeiden dat Frans de Amerikaanse nationaliteit zou hebben.’

Volgens Rojo maakte de geheimzinnige man zich verdacht door zijn vele leugens: ‘Ook mij vertelde hij dat hij Duitser was en hij beweerde dat hij in het hotel werkte. Ook dat was niet waar. Ik stuurde veel mensen op hem af om hem te checken, maar altijd weer verschilden er nuances en aspecten.’

Meer kan Rojo niet vertellen. Als ik het precies wil weten, moet ik zelf onderzoek doen. Medio 1991 is dat een probleem. De telefooncentrales liggen nog steeds plat. Er is maar één manier om Frans te spreken te krijgen: hij moet per satelliettelefoon contact opnemen met mij.

Ik sla mijn notitieboekje open. Zijn contact in Zwitserland heb ik al eerder gebeld met de mededeling dat alles goed ging met ‘Franz’. Ik bel opnieuw en krijg ‘Mrs. Romana’ te spreken. Ik vraag haar of ik in contact kan komen met de familie van Franz in Nederland. Ik bluf dat ik in het bezit ben van belangrijke papieren die ik persoonlijk moet afgeven. De vrouw noemt een telefoonnummer in Den Helder. Ik hoef alleen maar het telefoonboek op te slaan om het bijbehorende adres te achterhalen. Het blijkt van zijn ouders te zijn.

Ik bel bij Frans’ vader en moeder aan met een dikke enveloppe onder mijn arm. Het staat indrukwekkend, maar ik heb hem gevuld met oude kranten. De oude dame en heer ontvangen me in hun keurige interieur, met zware bruine meubels en kleden op de vloer. Ze zijn achterdochtig en het gesprek duurt maar kort. Vooral de moeder is aan het woord. Ze kan me niet uitleggen wat Frans in Irak doet en ze weet ook niet hoe ik in contact kan komen. ‘Het is erg moeilijk,’ herhaalt ze steeds. Ik zwaai met de enveloppe en zeg dat ik die alleen aan Frans mag geven. Ik vraag of, als Frans belt, ze hem willen vragen of hij mij belt.

De list werkt. Nog geen drie dagen later rinkelt mijn telefoon. Bagdad aan de lijn. ‘Hallo! Hier spreekt Frans.’

Frans spreekt perfect Nederlands.

Ik leg hem de verdenking voor dat hij voor de Iraakse militaire industrie zou werken.

‘Daar is weinig van waar. Nonsens,’ zegt hij.

Ik vraag hem wat hij dán precies doet in Bagdad.

‘We hebben een kantoor hier. We doen wat zaken voor… eh… voor de Iraakse olie-industrie. Wat werk in de raf?naderij. Dat is alles.’

Wie is ‘wij’, wil ik weten.

‘Een Iraakse partner die ik heb. Om nu weg te lopen en hem in de steek te laten, daar voel ik niet zoveel voor. En ik vind dat ik het goed gedaan heb.’

Ik vraag of hij van plan is in Irak te blijven.

‘Ja, er is hier nu veel werk te doen.’

Frans erkent dat hij een bevoorrechte positie heeft in Irak. Op mijn vraag of hij van augustus tot begin december 1990 gijzelaar was, zoals álle westerlingen toen in Irak, antwoordt hij: ‘Nee hoor.’

‘Je was niet ingeschreven bij de Nederlandse ambassade?’ vraag ik.

‘Dat heb ik nooit gedaan. Waar ik ook was. Het enige wat je krijgt in een Hollandse club is gedonder. Mensen vragen het hemd van je lijf en ook de kleur van je onderbroek.’

‘Is het waar dat jij je voor Duits zakenman uitgeeft?’

Frans ontwijkt de vraag. ‘Er lopen hier de meest rare mensen rond. Ik heb de meest gekke dingen gehoord. Mensen die dat zeggen, zijn zelf verantwoordelijk voor wat ze zeggen. Ik heb ze dat niet verteld.’

‘Heb je inderdaad een Iraaks, een Amerikaans én een Nederlands paspoort?’

‘Welnee. Haha, dat is helemáál mooi.’

‘Wat ben je eigenlijk van beroep?’

‘Ingenieur. Mechanisch ingenieur. Ik heb, geloof ik, acht maanden van mijn leven dat vak uitgeoefend en voor de rest heb ik nooit meer aan engineering gedaan.’

‘Wat heb je gestudeerd?’

‘Laat die vraag maar rusten,’ zegt hij.

Ik vraag of hij Saddam Hoessein wel eens gesproken of ontmoet heeft.

‘Welnee, nooit gezien.’

‘En zijn schoonzoon, Kamil Hoessein?’

‘Ik weet wel wie het is, maar ik ken hem niet.’

‘Jij hebt dus niks met de militaire industrie te maken?’ vraag ik.

‘Absoluut niet,’ zegt hij beslist.

Einde gesprek door de satelliettelefoon. Nadien blijkt contact met Frans onmogelijk.

In feite weet ik nog steeds niks, maar mijn gevoel zegt dat er iets niet klopt aan Frans’ verhaal. Ik denk aan de koele ontvangst bij zijn ouders en aan het intrigerende feit dat hij nooit is gegijzeld en in Irak mocht blijven toen alle andere buitenlanders de grens over werden gejaagd.

De grote man van het ministerie van Militaire Industrie, en van een belangrijke onderafdeling, Techno-corp, is Saddams schoonzoon Kamil Hoessein. Betekent werken voor het Iraakse ministerie van Militaire Industrie automatisch dat je werkt voor de Irakese strijdmacht? Ik vraag het een voormalige Nederlandse gijzelaar, een man die ik een jaar eerder in Bagdad heb leren kennen. Hij werkte er in de voedingsindustrie en blijft liever anoniem, want keert voor zaken regelmatig terug naar Irak. Hij kent het ministerie van Militaire Industrie en Techno-corp. Volgens hem kun je voor het ministerie werken zonder dat je ook meteen voor de strijdmacht werkt. ‘Wie werkt er níet voor het ministerie? Zoveel industrieën zijn voor Irak van strategisch belang.’

De industrieën onder het beheer van het ministerie zijn gevarieerd, zegt de ex-gijzelaar. ‘De atoomproefstations van Tarmiyah, veertig kilometer ten noorden van Bagdad, vallen eronder, evenals fabrieken om ontstekers te maken voor bommen. Maar ook een recyclingfabriek voor afval van kippenslachterijen en bijvoorbeeld de fabricage van tractoren vallen eronder. En de productie van plastic flessen mineraalwater ook.’ Hij vertelt erbij dat al die industrieën op zeker moment in een agglomeraat onder Techno-corp zijn gekomen.

Bij het verhaal van Frans over zijn werk op de olieraffinaderijen, zet hij niettemin vraagtekens: ‘Daar hebben ze hun eigen gespecialiseerde mensen voor.’

Koos van Dam, de Nederlandse ambassadeur in Irak van juli 1988 tot december 1990, herinnert zich geen Frans. ‘Het verbaast mij heel erg dat er kennelijk een Nederlander in Bagdad zat die nooit contact met ons heeft opgenomen. Ik heb nooit van hem gehoord.’

Van Dam, later ambassadeur in Egypte, Duitsland en Indonesië, vindt het ook vreemd dat Frans geen gijzelaar is geweest. ‘Bij het begin van de gijzeling konden alleen mensen met wie de Irakezen speciale zaken deden in- en uitreizen.’

Ik bel nogmaals Mrs. Romana in Zwitserland. Het is laat op de avond. Ik hoop dat ze om deze tijd een glaasje gedronken heeft, of toevallig om een praatje verlegen zit. Ik vraag haar of Frans misschien voor de Amerikanen werkt. Ze lacht. ‘Frans? Nee! Frans heeft een hekel aan de Amerikanen. Hij is op de vlucht voor ze!’

Nu móet ik het weten. Wie is die Frans? Wat doet hij precies in Irak? Waar houdt hij zich mee bezig? Waarom zit hij daar? Ik besluit de zaak uit te diepen. Tot zijn arrestatie, begin december 2004, zal mijn onderzoek bijna veertien jaar duren.

Ik stuit al snel op een opsporingsverzoek van US Customs, de Amerikaanse douane, die hem op hun lijst van ‘Ten Most Wanted’ misdadigers hebben geplaatst. Bij navraag blijkt dat Van Anraat al in 1989 in Italië gearresteerd is op verdenking van het smokkelen van chemische grondstoffen en dat hij sindsdien op de vlucht is voor de Amerikaanse justitie. Toch hebben de inspecteurs van unscom, de speciale commissie van de Verenigde Naties belast met de opsporing van Hoesseins massavernietigingswapens, nooit zijn naam vernomen als ik ze spreek in Irak.

In 2002 hoor ik van het Nederlandse ministerie van Justitie dat het verzoek tot aanhouding van Van Anraat door de Verenigde Staten zonder opgaaf van redenen is ingetrokken. Zou Van Anraat naar Nederland komen, dan zou hij ook niet worden gearresteerd, want zijn ‘economische delicten’ zijn inmiddels verjaard.

In de aanloop naar de Derde Golfoorlog, in maart 2003, ontmoet ik Frans van Anraat opnieuw in Bagdad, wéér in een hotellobby. Het gaat zo snel, dat ik hem niet eens meteen herken. ‘Nederlander?’ vraag ik hem terwijl ik voorbij draaf. ‘Duitser,’ antwoordt hij. Pas 's avonds roepen de grijze haren en grijsblauwe ogen de herinnering boven van de ontmoeting in 1991.

Een volgende kans krijg ik in september dat jaar, als Van Anraat Bagdad is ontvlucht. We ontmoeten elkaar in Den Haag en spreken uitgebreid over zijn leven en zijn handel in precursoren, chemische grondstoffen. Het artikel dat ik vervolgens publiceer in Nieuwe Revu van 1 oktober, leidt tot Kamervragen. Justitieminister Piet Hein Donner belooft te zullen onderzoeken of Van Anraat voor de handel in chemische grondstoffen kan worden vervolgd op grond van internationale verdragen, zoals het Genocideverdrag van 1948.

Omdat Justitie in hun ogen weinig voortvarend te werk gaat, wil een groep Koerden, Nederlandse advocaten en leden van de Socialistische Partij zelf dan maar een aanklacht formuleren. Aandacht voor de zaak in de tv-rubriek Netwerk van 6 november 2003 versnelt de zaak. Het Landelijk Parket springt op de affaire.

Vlak voor zijn arrestatie in december 2004 spreek ik Van Anraat voor de laatste maal, telefonisch ditmaal. Ik wil zijn reactie op het geheime VN-rapport Full Final and Complete Disclosure for the Iraqi Past Chemical Program afgekort FFCD1, dat concludeert: ‘Mr. Frans is een van de belangrijkste bevoorraders.’ Ook bevestigen de ‘Alcolac Files’ van de Amerikaanse douane Van Anraats actieve rol in de handel van de meest verboden en giftige grondstoffen. Volgens US Customs is Van Anraat ‘a big fish’. Een rechercheur: ‘De Iraakse regering zei tegen hem: “Dit middel willen wij, ga het kopen en breng het hier.”’ Van Anraat zou tussen 25 oktober 1984 en 12 januari 1989 betrokken zijn geweest bij ten minste zesendertig illegale leveringen aan Irak, van voornamelijk thiodiglycol TDG, de grondstof voor mosterdgas, en fosforoxychloride POCL3, voor de zenuwgassen Tabun en Sarin, maar ook van het verdelgingsmiddel Trimethylfosfiet TMP en van roestvrijstalen onderdelen die nodig zijn voor de vervaardiging van gifgas, om een paar zaken te noemen. Van Anraat is kortaf: ‘Voor mij is het een afgedane zaak,’ zegt hij.

Kort daarna stormen rechercheurs zijn huurhuis aan de De Wittenkade in Amsterdam binnen. Ze arresteren hem. De media spelden hem al snel de bijnaam ‘Ali Chemicali’ op, naar de Irakese bevelhebber Ali Hassan Al-Majid, die opdracht gaf voor het bestoken met gifgas van Koerden in Noord-Irak. Duizenden kwamen om het leven. Van Anraat had de grondstoffen voor dat gifgas geleverd.

Een jaar later, herfst 2005, kijken Van Anraat en ik elkaar weer in de ogen. Hij staat terecht voor genocide, als eerste Nederlander ooit. Het is de zwaarst denkbare aanklacht. Ook is hij de eerste Nederlander die wordt verdacht van oorlogsmisdaden sinds de Bijzondere Rechtspleging die na de Tweede Wereldoorlog landverraders en collaborateurs veroordeelde. Van Anraat kijkt vol dédain als de aanklacht wordt voorgelezen. Naar mij stoot hij een afkeurend geluid uit.

Een paar weken later klinkt het vonnis: wegens medeplichtigheid aan oorlogsmisdaden door het smokkelen van grondstoffen, wordt hij veroordeeld tot de maximale straf van vijftien jaar.

De basis van dit boek werd al in 1987 gelegd toen ik de Iraanse stad Khorramshahr bezocht. Enkele weken eerder was de grensstad gebombardeerd met Iraaks gifgas. In maart 2006 reisde ik naar de Koerdische stad Halabja in Noord-Irak, die achttien jaar eerder het grootste burgerdoelwit vormde voor een gifaanval. Volgens Koerdische schattingen vielen er 5000 doden. Ik sprak met slachtoffers en ooggetuigen. Bij mijn vele bezoeken aan Irak heb ik Irakezen ontmoet die Frans van Anraat hebben gekend en met hem hebben samengewerkt. Ik ondervroeg ook Van Anraats vrienden en enkele van zijn ex-vrouwen. De VN-rapportages van UNSCOM en het onderzoek van de Amerikaanse douane waren voor mij ook belangrijke bronnen van informatie, net zoals de getuigenverhoren voor de rechtszaak tegen Van Anraat en het requisitoir van de officieren van Justitie Fred Teeven en Tea Polescuk.

Frans van Anraat en zijn advocaten weigerden iedere medewerking aan dit boek. Een advocaat bestempelde mij als een ‘luis’ en schreef zijn collega ‘wordt het niet tijd hem eens aan te pakken?’2

Wie of wat Van Anraat is, moeten lezers van dit boek dus zelf bepalen. Illustratief voor mij zijn de laatste woorden die hij sprak toen ik hem interviewde in 2003. We zaten in een restaurant. We waren uitgegeten en uitgepraat toen ik hem vroeg of hij spijt had van wat hij gedaan had.

‘Ik heb er spijt van dat ik mijn vader niet heb gezien voordat hij vorig jaar overleed,’ was zijn antwoord.

‘Maar van de smokkel van gifgas en uw hulp aan het regime van Saddam Hoessein hebt u geen spijt?’ vroeg ik voor de zekerheid.

‘Nee,’ zei Van Anraat. ‘Geen cent spijt.’





HOOFDSTUK 1
Van Anraats jonge jaren

Oorlogsmisdadigers beantwoorden zelden aan ons fantasiebeeld van contactgestoorde lieden met Lombrosowenkbrauwen en een simpele doch wrede geest. Sterker: oorlogsmisdadigers lijken beangstigend vaak op onszelf. Ze zijn vaak doorsnee. Vriendelijk in de omgang en lief voor kinderen. Van Anraat ook, was dol op kinderen. Voor de kinderen van zijn ex-vrouwen kocht hij altijd stapels speelgoed en hij speelde uren met ze mee, op zijn knieën op de grond.

Volgens sommige theorieën zijn oorlogsmisdadigers zelfs extra sociaal vaardig, waardoor ze hun bizarre ideeën en snode plannen kunnen overbrengen en laten uitvoeren zonder al te veel tegenstand. Bovengemiddeld intelligent zijn ze vaak ook. Ze kunnen snel en doortastend denken en handelen. Het mag geen verbazing wekken dat uit mijn talloze gesprekken met familieleden, ex-vrouwen, buren, vrienden en collega's van Van Anraat, een beeld ontstaat van een sportief, gezellig, royaal, humoristisch en charmant mens, die ook sluw en gewetenloos is.

Frans Cornelis Adrianus van Anraat wordt op 9 augustus 1942 in Den Helder geboren. Zijn jongste jaren brengt hij door in de Kemphaanstraat, de ‘vogelenbuurt’ in Den Helder-Zuid, een arbeiderswijk met rechte straten en weinig groen. Hij blijft enig kind. Een familielid herinnert zich Fransje als vierjarige peuter, klein, gezet, lichtrood haar en dito huid op het tegelpad achter het huis met een kleine houten kruiwagen. ‘Iemand met een eigen wil, maar wel sympathiek.’ Een neef die als kind met hem speelde, zegt: ‘Een normale jongen. Er zat niks gemeens aan.’ Zijn tante, mevrouw C. Bot, de enige zus van zijn moeder, noemt hem ‘een vreselijk leuke jongen’. Op een gezinsfoto, eind jaren veertig, zit een serieus kijkende vader in een fauteuil met een vierjarige Frans op zijn knie in de tuin. Moeder zit zijdelings op de armleuning met daarnaast een teil water waarin een zeilboot drijft; een portret van een doorsnee hardwerkend burgergezin tijdens de wederopbouw.

Het geslacht Van Anraat is vergroeid met de winderige marinestad in de kop van Noord-Holland. Opa Van Anraat woont aan de Bassingracht en verdient zijn geld als gemeenteambtenaar: hij ijkt gas- en watermeters. Ook zou hij enige tijd een ijzerzaak hebben. Kleinzoon Frans krijgt zíjn initialen, F.C.A. Vader Frits, pijprokend en vroeg kaal, leidt een stoffig bestaan, eerst in het magazijn op de Rijkswerf Willemsoord, waar marineschepen worden onderhouden, later bij de Marine Inventaris Dienst in de Nieuwe Haven, van waaruit voorraden voedsel, munitie en reserveonderdelen over de marineschepen worden verdeeld. Volgens een nicht leeft vader Frits alleen tijdens feestjes op. ‘Hij was de clown, haalde zijn kunstgebit eruit en trok gekke bekken.’ Een ex-vrouw van Frans, die de vader een aantal jaren meemaakte: ‘Het was een schat van een vader. Alleen één die niks te zeggen had.’

Over gevoelens laat vader Frits zich nooit uit. Aangetrouwd familielid N. Staal: ‘Je kon geen peil op hem trekken.’1

Later betrekt de familie een doorzonwoning in de Jan Bijlstraat, naast Fort Erfprins. Het is een lagere middenklasse straat met kleine voortuinen en veel sociale controle. In de deuropening spreken naaste buren nog vol lof over de familie: ‘Correct. Ze liepen altijd keurig in het pak. Een voorbeeld voor de buurt.’ Maar het gezin Van Anraat is erg op zichzelf. Een buurvrouw die liever niet bij naam wordt genoemd, komt er af en toe over de vloer. ‘Een fotoalbum heb ik nooit bij ze ingekeken. Ze spraken over koetjes en kalfjes en daarmee af.’

Het is moeder Jo die de deur voor buitenstaanders dichthoudt. Een ver familielid noemt haar ‘een kreng’ in een weinig gelukkig en sober huwelijk. ‘Elk dubbeltje moest haar man verantwoorden. Tegen een schoonzus zei ze eens: “Ik zou met je willen ruilen voor je man en je geld.”’

Eén familielid zet zelfs vraagtekens bij de trouw van moeder Jo. Volgens haar is Frits de echte vader niet van Frans. ‘Jo en Frits trouwden op 15 maart 1942. Frans werd al vijf maanden later, op 9 augustus, geboren.’ Ze wijst op de gezichtskenmerken van Frans. Hij heeft niks van zijn vader, wel van zijn moeder. ‘Die zei ook vaak: “Frans is van mij.” Vader Frits zei een keer tegen de familie: “Jo laat zich niet door mij aanraken.”’

Aan godsdienst wordt in huize Van Anraat niet gedaan. ‘Vlees is beter dan botten. Zo dachten ze over religie,’ herinnert een ander familielid zich.

Als Frans dertien jaar is, verhuist het gezin naar Ijmuiden.

De familie woont eerst op de Seinpostweg 33, op de zogenaamde Semafoor, de wijk bij de vuurtoren die is voorbehouden aan ambtenaren en werknemers van Rijkswaterstaat. De huizen staan afgelegen in het duingebied en Frans heeft daarom weinig contact met de jongens uit het centrum. ‘Het was in die tijd een eenzame jongen, een einzelgänger,’ herinnert Jan van der Graaff zich. Hij voetbalt met Frans in het juniorenelftal van de Stormvogels, de voorloper van Telstar. ‘Frans kwam op de fiets, voetbalde en vertrok weer. Hij was midvoor, vrij groot voor zijn leeftijd en kon goed koppen. Je kunt hem een goaltjesdief noemen, zo een die zijn kans afwacht en dan scoort.’ De aanvoerdersband draagt Frans nooit. ‘Hij was geen teamman.’

Twee seizoenen speelt Van Anraat bij de club. Hij komt zelfs in het Regionale Jeugdteam, een selectie van de meest talentvolle voetballers. Vier spelers stromen daarvandaan door naar de semi-professionals. Eén van hen, Willem Nat, kan goed met Van Anraat overweg. ‘Het was geen schopper of prater.’

Op een foto genomen bij het Zeeburgia Toernooi staat Frans van Anraat rechts op de foto, armen over elkaar. Jaap de Vries is rechtsback in het elftal: ‘Frans was een dandy avant la lettre. Zag er goed uit. Een glad koppie. Was erg op zijn uiterlijk. Zijn haar zat altijd in een kuif en dat moest tijdens de wedstrijd ook zo blijven. Met spuug probeerde hij het in model te houden. Zijn broekspijpen rolde hij op tot in zijn liezen. Een “verwende spits” zou je hem nu noemen.’

Ook clubgenoot Jaap de Vries benadrukt dat Van Anraat binnen het team een buitenbeentje is. ‘Wij kwamen van de mulo, werkten op de Hoogovens of zaten in de vis. Hij zat als enige op de hbs.’

In januari 1956 wordt Frans van Anraat als leerling nummer 2625 ingeschreven op de Hogere Burgerschool, de rijks-hbs in de Briniostraat in Velsen-Zuid. Behalve in sport, is Frans in geen enkel vak een hoogvlieger. Klas 1D, het eerste jaar, rolt hij nog door, maar in het tweede jaar, klas 2B blijft hij zitten. Na het doublurejaar 2C stroomt hij door naar klas 3B. Van Anraat ontwikkelt zich overigens niet tot een kleine chemicus: het oude schoolgebouw inspireert niemand tot hoge prestaties in de B-vakken. Het jaarverslag 1958-1959 meldt: ‘In het tekenlokaal, evenals in de vaklokalen natuurkunde, scheikunde en biologie doet het meubilair voorwereldlijk aan. De wijze waarop natuurkundepracticum wordt gegeven wekt de lachlust op: een gewoon leslokaal met in het rond, langs muren en ramen, 20 tafeltjes die anders voor het schriftelijk gedeelte van het eindexamen worden gebruikt en ook betere dagen hebben gekend.’ Tijdens de natuur- en scheikundelessen worden de klassen altijd gesplitst. Een deel krijgt theorie van de docent en een ander deel praktijk van de amanuensis. ‘Beide gedurende hetzelfde uur,’ merkt het schoolverslag op. (Bron: Rijksarchief in Noord-Holland, HBS Velsen 1921-1966) Veel steekt Van Anraat er niet op, vertelt hij later. ‘Ik heb totaal geen verstand van scheikunde. Op school was het een van mijn slechtste vakken. Ik heb er nooit een fluit van begrepen.’

Frans is een populaire klasgenoot, herinnert zich S.J. Willijns, die met hem in het tweede en derde jaar zat. ‘Je hebt in iedere klas één of twee jongens die het voorbeeld zijn voor de anderen. Frans was er zo een; de voorste in de pikorde.’ Zijn populariteit heeft Frans vooral te danken aan sport. ‘Hij was goed in gymnastiek.’

Frans heeft geen problemen met de leraren, ook al maakt hij niet altijd trouw zijn huiswerk. Op het einde van het derde schooljaar moet hij herexamen in algebra doen. Maar Frans geeft de moed op. Hij laat zich in juli 1959 uitschrijven.

Hoewel Frans nu eenmaal geen denker maar een doener is, ervaren zijn ouders de schooluitval van hun oogappel als hun persoonlijke mislukking.

Op 1 oktober 1959 neemt hij dienst bij de luchtmacht als ‘vrijwilliger onbepaalde tijd’. Ook daar zit het hem niet mee. Een maand na het begin van zijn dienst, op 6 november 1959, wordt hij met geelzucht opgenomen in het Militair Medisch Hospitaal in Utrecht. Anderhalve maand later wordt hij ontslagen. Verzwakt door de geelzucht en gefrustreerd door het strakke regime verlaat Van Anraat op 15 februari 1960 de dienst. Een loopbaan bij Defensie zoals zijn vader is niet aan hem besteed.

Frans verhuist naar een pension in Driehuis en vindt een baan op de afdeling expeditie van Hoogovens. Hij vult zijn dagen met kratten sjouwen en rollen ijzerplaat heffen. Moe, bezweet en vuil rolt Frans iedere avond zijn bed in. Na een paar jaar besluit hij dat ook zwaar handwerk niet is wat hij wil. Hij neemt een baan aan in Breda bij Fri-Jado, een bedrijf in koel- en keukentechniek. Daar zijn niet hamer en schop, maar is een kleine schroevendraaier zijn gereedschap.

Zijn volgende werkgever is Swaay Koeltechniek. Frans werkt er op de afdeling airconditioning voor zeegaande koelschepen. In deze functie verdiept Van Anraat zich in de cryogenie, het gebruik van materialen en stoffen bij extreem lage temperaturen. Hij lanceert een idee om vloeibare lucht als koelmiddel voor transportvliegtuigen te gebruiken. Hij dacht dat dit een goedkope techniek met revolutionaire gevolgen zou kunnen zijn. ‘Maar ik ben ermee gestopt, omdat zuurstof en stikstof een ander kookpunt hebben en dit gevaarlijke situaties kan opleveren en ik eigenlijk niet meer achter dit product stond.’ (Verhoor 6 december 2004)

Van Anraats volgende baan is bij Air Liquide in Rotterdam, een Franse onderneming voor industriële gassen die levert aan het bedrijf Hoekloos. Frans huurt in Rijswijk een flat dicht bij het winkelcentrum In de Boogaard. Hij komt in die tijd vaak over de vloer bij zijn buurvrouw Julliëte Altenberg. Zij herinnert zich hem als een ‘dood- en doodgoede man’. Iemand die geen vlieg kwaad kan doen. Haar man vliegt voor de klm en als hij weg is, vraagt Frans haar altijd of hij haar ergens heen kan brengen of boodschappen voor haar kan meenemen.

Grandeur is hem vreemd. Van Anraat rijdt een middenklasser en wie bij hem thuis eet, eet goed, maar niet overdreven, volgens de buurvrouw. In gezelschap is Frans – net als zijn vader – een gangmaker. Zijn sterkste troef is zijn droge Noord-Hollandse humor. ‘Was hij met zijn vrouw op vakantie met de auto, sprong de huiskat in zijn nek. “Heb ik het vee maar achter in de auto gezet.” Blauw lagen we van het lachen om Frans.’

Na Air Liquide verkast Van Anraat naar aga Electrozuur aan de Distelweg in Amsterdam-Noord, waar zuurstof en waterstof worden gewonnen. Frans heeft het er naar zijn zin. Hij blijft er maar liefst vier jaar. In die jaren straalt hij ambitie en zelfverzekerdheid uit. Een familielid komt hem op een dag tegen in de trein. ‘Hij droeg een stropdas en een aktetas. Het was een heertje.’ Mededeelzaam over zijn werk is Frans nooit. Een aangetrouwd familielid: ‘Zaken waren zaken voor hem. Daar liet hij zich niet over uit.’ Een ander familielid, dat zoals bijna alle familieleden liever anoniem blijft. ‘Hij was een gesloten jongen, die weinig over zijn werk vertelde.’

Niemand ook betrapt Van Anraat in die jaren op interesse in politiek. Discussies pro en contra de Vietnamoorlog, een heet issue in die dagen, zijn niet aan hem besteed. ‘Daar liet hij zich niet over uit,’ zegt een kennis.

Hoewel Van Anraat alleen maar wat technische avondcursussen heeft gevolgd bij het Rotterdamse opleidingsinstituut Kouwenhoven, noemt Frans zich graag ‘mechanisch ingenieur’. Tegen kennissen jokt hij soms dat hij in Delft werktuigbouwkunde heeft gestudeerd. Niettemin staat Frans bekend als een toegewijde werknemer, iemand die graag vroeg opstaat voor zijn baas. Behalve als er vrouwen in het spel zijn. Dan wordt Van Anraat volstrekt onbetrouwbaar.

Al op de middelbare school heeft Frans succes bij de meisjes. Klasgenoot S.J. Willijns: ‘Hij had vaak verkering. Toen het een keer uitging met een meisje, barstte ze in de klas in tranen uit.’ Het volgende meisje staat intussen buiten te wachten.

In 1963, als hij eenentwintig is, trouwt hij voor de eerste keer, met Ria. Na zes jaar scheiden ze. Het ging niet meer, vertelt hij kennissen. Waarom, houdt Frans ook voor zijn beste kennissen geheim. Een bevriende buurvrouw uit die tijd: ‘Hij roddelde nooit. Ook toen hij scheidde van Ria heeft hij nooit iets verkeerds over haar gezegd.’

De scheiding is de eerste van een lange reeks. Hij trouwt vier keer en naast echtgenotes, houdt Frans er ook nog een sliert minnaressen op na.

Wat vrouwen in hem zien, onthult een ex: ‘Frans was een charmeur, zwierig, overtuigend. Een man die de deur voor je openhield. Hij had een “sense of humour” en een leuke babbel.’ Maar op versiertocht is Frans een charlatan pur sang, een uitvreter die zijn vrouwen in grote moeilijkheden brengt. Soms verdwijnt hij maanden uit het leven van een vrouw om plots weer aan te kloppen. ‘Mijn naam staat op de deur, ik wil naar binnen,’ roept hij bij een van die gelegenheden. Om korte tijd later weer te verdwijnen.

Tijdens zijn vele affaires installeert Frans zich bij voorkeur in een luxehotel. Terwijl hij zijn vrouwen onverzorgd achterlaat, vaak met belasting- en huurschulden, omringt hij zichzelf met luxe snuisterijen, van radiootjes van het laatste model tot volstrekt overbodige dozen zilveren bestek. Zijn eerste vrouw, Ria, scheept hij op met een schuld van omgerekend 40.000 euro. Zijn tweede vrouw Gerda blijft achter met belastingschuld en huurachterstand en hij pikt bovendien de kinderbijslag in. Zijn derde vrouw Romana kan de hypotheek niet betalen, zodat de villa door de bank wordt verkocht. Ze wordt belaagd door schuldeisers met eisen aan Van Anraat van soms wel 3000 dollar. Een ex-vrouw: ‘Altijd hadden we schulden. Altijd stonden we rood. Dan werd ik naar de bank gestuurd om geld te lenen. Ik kreeg niks los. Maar als hij dan zelf ging, lukte het meestal wel.’

De schulden waren zogenaamd nooit zijn fout. Ze vertelt hoe een monteur eens aanbelde zwaaiend met een onbetaalde factuur. ‘In het gezelschap van de monteur gaf Frans me een berisping: “Waarom heb jij die rekening niet betaald? Ik heb je toch het geld gegeven?” Had hij dus echt niet gedaan.’

Begin jaren zeventig heeft Frans serieuze trouwplannen met een verpleegster uit Den Helder. De kaartjes zijn al rondgestuurd, maar op de huwelijksdag laat hij haar staan in haar trouwjapon. Halsoverkop rijdt hij terug naar zijn recentste vriendin. ‘Ik heb me vergist,’ is zijn verklaring. Een buurvrouw herinnert zich: ‘Zijn ouders lieten zich toen een week niet zien, zo erg schaamden ze zich.’

‘Frans was niet pervers of oversekst,’ zegt een ex-vrouw. ‘Met zijn veroveringen wilde hij alleen maar bewijzen dat hij alles kon krijgen. Hij zocht een substituut voor overdreven moederliefde.’

Meer familieleden en ex-vrouwen typeren Frans als schoolvoorbeeld van een moederskindje, ook lang nadat hij het ouderlijke huis verlaten heeft. Een ex-vrouw toont een foto van moeder Jo, een kleine vrouw met hoog opgestoken haar en een bril met zwaar montuur: ‘Elk weekeinde kwamen zijn ouders logeren. Bij binnenkomst liep zijn moeder direct door naar de keuken en tilde de deksels van de pannen. Ze wilde weten wat ik kookte voor haar zoon.’ Een nicht bevestigt: ‘Ze hield hem liefst zo dicht mogelijk bij zichzelf. Geen vrouw was goed genoeg.’

‘Frans was de oogappel van zijn moeder,’ zegt een ex. ‘Toen ik twijfelde of ik met Frans zou trouwen, zei ze: “Als mijn zoon met jou wil trouwen, dan trouw je met hem.”’

Illustratief voor de relatie tussen moeder en zoon is de verdeling van het vlees aan tafel. Gewoontegetrouw snijdt moeder Jo het vlees. De helft gaat naar Frans, de rest wordt verdeeld over de borden van vader, moeder en echtgenote. Een ex-vrouw: ‘Vader Frits bewaarde het vlees vaak voor het laatst. Voordat hij kon toehappen, prikte moeder Jo het vlees van zijn bord, zei: “Je hoeft het zeker niet” en legde het neer voor Frans. Zo is de hebberigheid bij Frans gekweekt. Zíj is de oorzaak van alle ellende. Zij verwende hem tot op het bot. Zij stimuleerde zijn inhaligheid.’

Ooit keek deze ex-vrouw in Frans’ portefeuille. Die puilde uit van brieven en foto's van vriendinnetjes. ‘Hij zat op zijn werk en telefonisch vroeg ik hem om opheldering. Belde hij even later snikkend terug. Uit het ziekenhuis, zogenaamd met een hartinfarct. Ik mocht niets meer over die liefdesbrieven zeggen, want meneer had te veel pijn. Zijn eigen gevoelens stonden altijd centraal.’

Een flat in Amsterdam-Noord aan de straat Standermolen is Van Anraats laatste adres in Nederland. Op 12 september 1973 laat F.C.A. van Anraat zich er uitschrijven. Hij verhuist naar een flat aan de Route de Peney in de nieuwbouwwijk Vernier in het Zwitserse Genève, vlak naast het vliegveld. Een dochter van zijn toenmalige vrouw Gerda heeft astma en Frans denkt dat de lucht in Zwitserland beter is voor het kind.

Frans heeft, behalve zichzelf en zijn ouders, één groot zwak: kinderen. ‘Typisch iemand die nooit een broertje of zusje heeft gehad,’ aldus een ex-vrouw. Is een kind ziek, Frans spoedt zich ermee naar de dokter. Zelf kan hij geen kinderen verwekken. ‘Toen Frans daar achter kwam, was hij helemaal ondersteboven,’ zegt ze. ‘Het is dan ook vast schrijnend voor hem dat door het gas dat hij geleverd heeft zoveel kinderen zijn omgekomen.’





HOOFDSTUK 2
Tussen Genève en Singapore

De sprong naar het buitenland heeft voor Frans van Anraat ook een weloverwogen reden. Hij is de fletsheid van het bestaan als lagere werknemer zat. In Genève wordt niet naar diploma's gevraagd. Een vlotte babbel in Frans, Engels, Duits en Italiaans en goed zittende pakken met stropdas zijn belangrijker. Daar beschikt Van Anraat in ruime mate over.

Zijn gewicht is wel een probleem. Dat schommelt enorm. Soms weegt hij tegen de honderd kilo, om vervolgens weer 15 kilo af te vallen. Soms skiet hij fanatiek, om daarna weer maanden aan de sofa te kleven en te luisteren naar zangers als Neil Diamond en Cat Stevens, televisie te kijken en spionageauteurs als John le Carré te lezen. Zijn aangenomen dochters betrappen hem een keer als hij in een snackbar de ene kroket na de andere verzwelgt. Zijn jongste aangenomen dochter roept dan: ‘Mam! Kijk! Hij eet weer raketten!’

Van Anraat vindt emplooi bij het Amerikaanse chemieconcern Union Carbide, afdeling milieusystemen. Hij gaat aan de slag bij de aanleg van een waterzuiveringssysteem in het plaatsje Prato, bij Florence in Italië. Het project loopt mis door schuld van de toenmalige directeur, tenminste, volgens Van Anraat, die als verkoopdirecteur verantwoordelijk is voor het project. Volgens zijn ex-vrouw is de oorzaak veel banaler: ‘Frans was plots een jaar lang verdwenen. Ik heb zelfs advertenties moeten zetten in de Zwitserse Staatscourant. Hij bleek er vandoor te zijn gegaan met de vrouw van een collega. Daarom is hij ontslagen.’

Van Anraat stapt over naar het Italiaans-Zwitsers ingenieursbureau Ingeco. Eerst werkt hij bij het onderdeel Ecoimpianti in het Italiaanse Ancona en vervolgens wordt hij ‘consulent voor contractmanagement’ in een kantoor met tien man personeel, gevestigd in het gebouw Central Park in het Zuid-Zwitserse Lugano. Hij huurt een flat op Via Collina nummer 27 in Bissone, een zuidelijke buitenwijk. De locatie is strategisch en prachtig tegelijk. Naar de Italiaanse grens is het minder dan een halfuur rijden en vanuit de salon heeft hij een panoramisch uitzicht op het blauwe Lago Lugano.

Veel genieten is er niet bij want Ingeco International stuurt Van Anraat in 1975 naar Irak, bakermat van de beschaving aan de Perzische Golf. Dit Arabische land in het stroomgebied van de rivieren Eufraat en Tigris zal Van Anraatstweede vaderland worden. Met tienmaal de oppervlakte van Nederland is het voor Van Anraat een land van onbegrensde mogelijkheden, vooral nu de nationalistische Ba'ath-partij de olie-industrie heeft genationaliseerd. Na de Jom Kippuroorlog, tussen Israël en de Arabische buurlanden van 1973 is de olieprijs verviervoudigd. Irak zwemt in het geld.

Een kort eerste bezoek aan de enorm uitgestrekte zandbak met palmboomgaarden in groene oases en broeierige moerassen in de rivierdelta maakt op Van Anraat meteen grote indruk. ‘Je kon je er vrij bewegen. Wat wij westerlingen natuurlijk vreemd vonden, was dat je je na een week moest laten registreren en dat je daarna een verblijfsvergunning kreeg.’ (Verhoor 14 december 2004)

Ingeco bouwt een LPG-fabriek en een waterzuiveringsinstallatie in de zuidelijke stad Basra. Het werk eist zoveel tijd dat Van Anraat in 1978 besluit om zich in Irak te vestigen. Hij neemt zijn intrek in een ruime villa met tuin vlak bij het Ingeco International-kantoor in de lommerrijke wijk Abu Nuwas aan de oostoever van de Tigris, de rivier die de Iraakse hoofdstad doormidden snijdt. Het is een plezierige woonstede met een ruime woonkamer waar wit-zwart gestreepte zebrahuiden aan de muur hangen, lange leren banken langs de wand staan en hij 's avonds op een barbecue zijn aanleg als kok etaleert. Vol trots nodigt hij zijn ouders uit. Ze bezoeken een kamelenmarkt buiten Bagdad, de Gouden Moskee van Karbala, honderd kilometer ten zuiden van Bagdad en de negende-eeuwse spiraalminaret van de alMalwiya-moskee in Samarra, 125 kilometer boven Bagdad. Omringd door bedienden, leunend op een status die in Nederland ondenkbaar is en met het vooruitzicht van een olieeconomie die onverzadigbaar lijkt, is the sky the limit. Een foto toont hem 's avonds op het terras voor het huis, gezeten op rieten stoelen aan een tafel met een wit laken, met pa en ma Van Anraat. Lachende gebruinde gezichten toosten op de toekomst.

Van Anraat: ‘Ik was branchemanager in Irak. Dat waren de jaren ’78-’79-’80. Daar was ik de baas van de club die raffnaderijen, waterzuiveringsinstallaties en LPG-units bouwde.’ Naar eigen zeggen was hij ook betrokken bij de bouw van een aluminiumsulfaatfabriek in 1979 in Mishraq in de buurt van Mosul en een suikerfabriek in 1980 in de buurt van Fao.

Ook zijn er plannen voor de bouw van drie asfaltfabrieken in Noord-Irak tussen Bayji en Kirkuk. Zakelijk ziet Frans van Anraat nauwelijks een wolkje aan de strakblauwe Iraakse hemel. ‘Hoogstens dat op zakelijk niveau wel eens dingen niet gekocht konden worden. Het was een geleide economie. Je had niet alle vrijheid, maar wel redelijke vrijheid om te handelen. Ik heb het verblijf niet als onprettig ervaren,’ zegt hij later. (Verhoor 14 december 2004)

Het commerciële avontuur wordt wreed verstoord als op 22 september 1980 Irakese Mirage-gevechtsvliegtuigen Iraanse luchthavens aanvallen. De dag erna steken Iraakse soldaten de bijna 1500 kilometer lange grens met Iran over. De actuele aanleiding van de strijd is de controle over de gezamenlijke zuidelijke grensrivier Sjatt al-Arab. Officieel zegt de Iraakse regering de ‘Overeenkomst van Algiers’ van 6 maart 1975 op, die de grens bepaalt langs de vaargeul, en eist de hele zeggenschap over de waterweg op. Aanleiding is volgens Irak de beschietingen door Iraanse artillerie op de grensplaatsen Khanaquin en Mendele en de bezetting van het gebied van Zain al Qoush, van vijftien bij acht kilometer dat volgens de overeenkomst van 1975 toekomt aan Irak. Als Iran weigert de situatie te redresseren wordt de tegenaanval ingezet. De ‘war aims’, de uiteindelijke doelen van de oorlog, blijven behalve een grenscorrectie en de wens tot het verdrijven van ayatollah Khomeini vaag en moeten wellicht worden gezocht in de eeuwenoude rivaliteit tussen Perzen en Arabieren.

Hoe dan ook, in de acht jaren die volgen ontwikkelt zich de bloedigste strijd tussen twee islamitische landen ooit. Honderdduizenden militairen zullen sterven in een uitzichtloze loopgravenoorlog. Talloze burgers komen om bij bombardementen zonder enig strategisch doel.

Vrijwel direct na het uitbreken van de vijandelijkheden verhuist de internationale Ingeco-staf naar de Jordaanse hoofdstad Amman en vervolgens naar Zürich. Van Anraat keert na een week terug naar Bagdad. Het Iraakse ministerie van Olie verzoekt hem om een schaderapport te schrijven van de gebombardeerde technische installaties. Het werk blijkt zwaargehavend en ligt vaak zo dicht bij de gevechtszones dat reparatie en voortzetting van de bouw onverantwoordelijk is voor zowel Ingeco-werknemers als de Iraakse opdrachtgever.

Hoewel aan de grens zwaar wordt gevochten, voelt Van Anraat zich niet ongemakkelijk, of bang. ‘Het dagelijkse leven was toen wel wat anders, maar daarna was het vrij snel weer gewoon zoals voorheen. Er waren geen limieten, vliegvelden functioneerden gewoon. Het enige was dat je soms wat eerder op het vliegveld moest zijn. Verder zag je niet méér militaire bewegingen op straat in Bagdad. Irakezen hoorde je eigenlijk nooit over de oorlog.’ (Verhoor 14 december 2004)

In 1981 wordt bij de Ingeco-branch in Bagdad fraude geconstateerd en ook de oorlog doet het bedrijf geen goed. Voordat Ingeco een bankroet inglijdt en voordat hem als verantwoordelijk branchemanager het vuur te na aan de schenen zal worden gelegd, neemt Van Anraat een andere baan. Hij komt op de loonlijst bij Kinetics Technology International KTI, een Nederlands ingenieursbureau dat onder meer fabrieken ontwerpt die ethyleen en waterstof produceren. De multinational heeft een rits nevenvestigingen in onder andere India en Indonesië. Van Anraat wordt kantoorbaas in Lugano, Zwitserland. Als hij opdracht heeft aandelen te kopen van het ingenieursbureau Ammonia Casale, dat onderdelen vervaardigt voor ammoniakfabrieken, ontmoet hij mr. A. Huibregtsen, de KTI–bedrijfsjurist. Die herinnert zich Van Anraat in die dagen als een ‘ambitieus, commercieel ingesteld persoon’, die jong was en wat wilde. ‘Hij nam initiatief. Bij het onderhandelen wachtte hij niet op orders maar ging lokaal op zoek.’

De koop van de aandelen gaat uiteindelijk niet door. Van Anraat wordt door KTI daarop uitgezonden naar Singapore.

In het Verre Oosten wacht opnieuw een commerciële taak. De bedoeling is het KTI-kantoor, dat een semi-slapend bestaan leidt, wordt opgeschud. Een kolfje naar Frans’ hand, denkt men bij KTI. In het kantoor, dat bestaat uit slechts twee kamers op de vijfendertigste etage van het International Plaza op Anson Road, wordt Van Anraat aangesteld als marketingmanager. Die functie houdt volgens de toenmalige KTI-directeur J.L. de Blieck in, ‘dat je bij klanten, grote chemische en petrochemische bedrijven, langsgaat en kijkt of zij ons type installaties nodig hebben. Je komt zo bij veel bedrijven. Jazeker.’

Van Anraats secretaresse in die tijd, Sim Kit Lian, beschrijft haar baas als ‘vriendelijk, zonder snor of baard en altijd netjes gekamd’.

Over zijn functioneren is ze minder lovend: ‘Hij was erg vaak weg. Hij vertelde mij niet wat hij ging doen overdag. Ik maakte voor hem ook geen reisafspraken. Ik vond het heel vreemd dat hij me nooit wat vertelde over zijn zaken. Een secretaresse hoort dat te weten. Hij was erg stil tegen mij. Ik vond het ook erg vreemd dat Van Anraat mij niets vertelde over wie hij was en wat voor verleden hij had.’ (Verhoor 21 april 2005)

Volgens haar is Van Anraat het grootste deel van de tijd op zijn flat aan de Horizon View op de zestiende etage. Hier woont intussen ook zijn vrouw Romana. Hij ontmoet haar in haar vaderland Polen in 1977. Zij is boekcorrector en zal hem de komende twintig jaar overal volgen. Romana omschrijft Van Anraat als ‘een intelligent persoon’ die ‘een beleefde, welopgevoede indruk’ maakt. Frans palmt haar in op zijn bekende manier, met charme, grapjes, geldsmijterij en branie. Ook tegen haar snoeft hij over een nooit gevolgde studie. ‘Ik dacht dat hij ingenieur was. Ik heb nooit zijn diploma's gezien. Natuurlijk hebben wij wel over school en opleiding gesproken. Maar wij kwamen allebei uit een ander land en dan is het toch moeilijker om te begrijpen. Hij heeft in Nederland gestudeerd, maar waar weet ik niet.’(Verhoor 15 december 2004)

Zijn gebrek aan opleiding is volgens KTI-directeur De Blieck reden waarom Van Anraat uiteindelijk niet aan de verwachtingen voldoet. ‘Wij verkopen hele fabrieken en dan verwachten klanten dat je veel technische kennis hebt. Die had hij niet.’

In een latere getuigenis klinkt oud-KTI-man De Blieck veel scherper: ‘Ik vind Van Anraat een beetje een blaaskaak. Hij had veel verhalen, maar weinig kennis. Ik vond hem niet capabel voor de functie die hij daar had.’ (Verhoor 18 januari 2005)

De Blieck weet van geen nevenactiviteiten in deze periode. ‘Nee, dat zou niet kunnen. Hij was in volledige dienst bij KTI.’

Het is echter in dit tijdsbestek, het jaar 1984, dat Van Anraat een telefoontje ontvangt van de Irakees Sadallah el Fathi. De kleine man, kalend, gedrongen en voorzien van de karakteristieke zwarte zware Arabische snor, is president van het Iraakse bedrijf SEORGI, het ingenieursbureau van het ministerie van Olie. Sadallah kent Van Anraat oppervlakkig uit Van Anraats tijd in Bagdad. Het telefoontje verrast Van Anraat daarom allerminst. ‘Hij vroeg me of ik wist waar ik materialen kon krijgen.’ (Verhoor 7 december 2004)

Op het eerste gezicht lijken het onschuldige middelen waar SEORGI naar op zoek is. Een van de gewenste zaken is bijvoorbeeld een anti-corrosiemiddel als toevoeging bij boorvloeistoffen. Een ander is waterstoffuoride, om als vlamvertrager te dienen.1 Het zijn producten die op zich wel thuishoren in een olieproducerend land. Van Anraat ruikt commerciële kansen. Ver van het hoofdkantoor en zonder controle van collega's ligt de goal wijdopen, als oud midvoor kan-ie niet missen. ‘Ik wilde KTI er niet bij betrekken,’ formuleert hij voorzichtig. Brutaal vraagt hij zijn secretaresse Sim Kit Lian, die in dienst is bij KTI, of zij hem wil helpen. ‘Hij vertelde dat hij een trading company begon.’

Thuis installeert Van Anraat een telex met de oproepnaam FCASIN RS 55486. FCA staat voor zijn initialen, Frans Cornelis Adrianus, SIN voor Singapore. Hij schrijft het kersverse bedrijf niet in bij de Singaporese Kamer van Koophandel. Wel laat hij visitekaartjes drukken waarop hij zichzelf presenteert als ‘President’ van ‘FCA International Traders Private Limited’.

De eerste offerte mislukt. Volgens Van Anraat, omdat die te hoog is. Hij zou Amerikaanse en Britse inhoudsmaten met elkaar hebben verward, de Amerikaanse ‘short ton’ (907.18474 kg) en de Britse ‘long ton’ (1.016.04691 kg). Een onwaarschijnlijke blunder voor iemand die al zo lang meeloopt in de internationale handel als Van Anraat. Niet veel later krijgt hij weer een telefoontje. Dit keer van de Japanner Ichiro Tanaka, die, omdat hij vaak zaken doet met Engelssprekende klanten, zich Charles Tanaka noemt. De vijfenvijftigjarige Tanaka, klein, gezet, met bolle wangen en een dun zwart snorretje, komt uit Osaka en bestiert de metaalhandel Tanaka Kinzoku Kogyo. Onder zijn vader was het een florerend bedrijf met tweehonderd man personeel, maar begin jaren tachtig, als hij Van Anraat belt, is de business aan het verpieteren. Tijdens een van zijn strooptochten naar handeltjes in oud ijzer in het Amerikaanse Portland, Oregon, loopt Tanaka een zekere Jacquie H. Michaud tegen het lijf, een makelaar in niet-ijzerhoudende metalen. Tijdens een dineetje raadt Michaud de Japanner Tanaka aan om zaken te doen met de general manager van het chemicaliënbedrijf Kinetics Technology International KTI te Singapore. Dat zou chemicaliën willen kopen in Japan en zoekt een assistent.

Tanaka: ‘Michaud gaf geen details over de namen van de chemicaliën en de bestemming van de export, maar gaf mij het telefoonnummer en telexnummer van Van Anraat.’

Op 12 juli 1984 schrijft Tanaka een sollicitatiebrief: ‘Dear Mr. Anraat, Het is mij een groot genoegen…’

Voor Van Anraat komt Tanaka als geroepen. Dezelfde maand ontmoeten ze elkaar op het kantoor van KTI in Singapore. Tanaka herinnert zich Van Anraat als een ‘intellectuele, mollige man van rond de 1 meter 75’. Ze blijken een liefde te delen voor uitgebreide diners en snel zakendoen.

Vrijwel direct vraagt Van Anraat of Tanaka hem aan de stof trimethylfos? et, afgekort TMP, kan helpen. TMP is een grondstof voor pesticiden. Maar ook voor het zenuwblokkerende strijdgas sarin.

Tanaka luistert met gespitste oren. De commissie voor de TMP-handel van 15 à 20 procent van de vrachtprijs is beter is dan die van 3 procent voor ijzer en staal. En hij hoeft er alleen maar wat contacten voor aan te boren en ervoor te zorgen dat de stoffen van Japan naar Italië worden geëxporteerd. Daar zal Van Anraat de zaak dan overnemen. Bovendien hoeft Tanaka geen eigen geld te investeren, alleen tijd. Tanaka: ‘Ik dacht dat Van Anraat een handelspartner was die mij grote winst kon bezorgen.’ (Verhoor 22 en 27 juni 2005)

Voor Tanaka is de handel in chemische stoffen totaal nieuw. ‘Tot dat moment had ik geen ervaring in handel van chemicaliën, had ik geen verstand van chemicaliën en ook geen handelspartners.’ Hij neemt daarom het Japans handelsbedrijf Kawatetsu Shoji Corporation in de arm. Die zoekt voor Tanaka contact met ‘chemical industry company’ Kureha Kagaku Kogyo Corporation in Tokyo.

Daar rinkelen bij de vraag naar TMP direct alle alarmbellen. Bij de onderhandelingen die volgen, wordt aan Tanaka dan ook benadrukt dat TMP een grondstof voor zenuwgas is en dat het Japanse ministerie van Industrie en Handel nauwlettend de bestemming zal nagaan. Beleefd knikkend en met zwetende handpalmen neemt Tanaka de waarschuwing ter harte. In allerijl stuurt hij vanuit zijn kantoor op 1 september 1984 een telex naar Singapore aan ‘Dear Frans’, waarin hij beklemtoont dat het Japanse departement bij elke exportovereenkomst precies wil weten waarheen de TMP wordt verscheept. Het Japanse departement is bezorgd dat van de TMP gifgas of buskruit gemaakt zal worden, schrijft hij. ‘Ik zal graag suggereren dat het spul gebruikt zal worden als insectenverdelger, zoals DDT, en alsjeblieft telex me de namen van de eindgebruiker en de ontschepingshaven.’ Hij voegt toe: ‘Ik snap het als je een leugen om bestwil vertelt – I am OK that you can tell us a nescessary lie.’

Van Anraat op zijn beurt stuurt een telex naar zijn opdrachtgever, Mr. Sadallah al Fathi, president-directeur van SEORGI, en licht hem in over de gerezen problemen. Van Anraat denkt actief mee: ‘Belangrijk: Japanse regering wil de bestemming en de toepassing weten van de TMP. Daarom suggestie te verklaren dat de TMP zal gebruikt worden als insectenverdelger, zoiets als DDT, en een noodzakelijke leugen te maken over de eindgebruiker.’

De term ‘insecticiden’ gebruiken lijkt Van Anraat bij nader inzien toch niet verstandig. De laatste zin van de telex luidt: ‘Mijn persoonlijke suggestie is verklaren dat het ‘Fuel additive’ is, met als eindbestemming Triest – Italië.’

Op 26 september 1984 telext Van Anraat terug naar Tanaka. Hij verklaart dat zijn klant niet de eindgebruiker van de TMP is. Die klant, liegt Van Anraat, is ‘Technical Supply S.A.’ in Zwitserland. De eindbestemming is hem onbekend: ‘Eerlijk, ik weet niet waar het precies heen gaat maar het ziet ernaar uit dat er twee waarschijnlijke mogelijkheden zijn: Joegoslavië of Egypte.’

Gehoorzaam geeft Tanaka aan de Japanse producent door dat de eindbestemming Triest is en dat het spul gebruikt zal worden in de textiel, een suggestie die Van Anraat hem in tweede instantie aan de hand heeft gedaan. Hoewel de TMP dus zogenaamd een civiele bestemming heeft, is de route ervoor zeer omslachtig. De chemicaliën worden verkocht door producent Kureha Kagaku aan handelsonderneming Kawatetsu Shoji, die het weer doorverkoopt aan Charlies Tanaka Metals Corporation. Maar het werkt. De producent en ook de Japanse douane zien er geen graten in en in oktober 1984 vaart de eerste 80 TON TMP van Van Anraat aan boord van het schip Ever Forward de haven van Yokohama uit. In huize Van Anraat in Singapore knallen de champagnekurken.

Nu een pad door de Japanse juridische en administratieve bush-bush is gekapt, vindt Van Anraat het tijd om het land van de rijzende zon zelf te bezoeken. Van de Irakezen krijgt hij een boodschappenlijst mee.2

Met Hirata, de chemische specialist van handelsonderneming Kawatetsu Shoji, reizen Van Anraat en Tanaka van Osaka naar Tokyo en bezoeken daar het hoofdkwartier van het chemische bedrijf Kureha Kagaku die de TMP heeft geleverd. Ze worden ontvangen door de manager en de chef verkoop. Als Van Anraat een nieuwe order wil plaatsen vragen die nogmaals expliciet of de eindgebruiker te vertrouwen is. Van Anraat antwoordt: ‘Het is onmogelijk dat het wordt omgezet in gifgas omdat het wordt gebruikt voor textiel en leer in Italië.’ (Verhoor 22 en 27 juni 2005)

Van Anraat bezoekt een rits fabrieken tijdens deze reis. Bij fabrikant Hashimoto Kasei Kogyo Corporation, ‘manufacturing, processing, and selling of industrial chemicals’ in Osaka bestelt hij waterstoffluoride HF.HF is een grondstof voor het zenuwgas sarin. Bij fabrikant Mikuni Seiyaku Kogyo Corporation, ook in Osaka, plaatst hij een order voor fosfortrichloride PCL3, grondstof voor mosterdgas en alle zenuwgassen, en fosforoxichloride POCL3, grondstof voor zowel tabun als sarin. Zijn bezoek op 25 maart 1985 is door directeur Kunisada in een servicerapport bijgeschreven. Hij meldt dat Van Anraat heeft gezegd dat de PCL3 en de POCL3 worden gebruikt om kleurstof en plastificeermiddel mee te maken. Van Anraat geeft ook antwoord op de vraag waarom een Europese firma als KTI grondstoffen helemaal in het Verre Oosten laat aanschaffen: ‘Aanschaf in Japan is duur, maar voorkeur voor Japan omdat de levering vanuit Japan stabieler is. Europa is instabiel door staking. KTI heeft connecties met scheepvaartbedrijven en is goedkoop.’ Na het gesprek met de directeur bezichtigt Van Anraat nog de productiefabriek in Toyonaka, waar POCL3 en PCL3 gemaakt worden.

Een fabriek, Toyo Kasei Kogyo Corporation, gespecialiseerd in ‘productie, bewerking en verkoop van industriële chemicaliën, plastics en oplosmiddelen’, groeit uit tot Van Anraats belangrijkste Japanse leverancier. In dertien leveringen, tussen 23 mei 1985 en 15 mei 1986, betrekt Frans van Anraat totaal ruim 385 ton TDG van het concern. Een telexbericht van Van Anraats FCA Singapore naar SEORGI Bagdad meldt dat het gaat om een totaalbedrag van U$ 1.128.362,40. TDG is de sleutelvoorloper, de ‘key precursor’, van mosterdgas. Ook general-manager Osamu Nakanishi van de verkoopafdeling slikt het handelspraatje als koek. ‘De thiodiglycol die door dhr. Van Anraat zou worden geexporteerd zou op diverse plaatsen in Europa worden gebruikt als kleurstof. Daarom hebben we de handel in thiodiglycol geaccepteerd.’ (Verhoor 21 juni 2005)3

Tanaka herinnert zich later dat alle bedrijven die ze bezoeken expliciet uitleggen dat de gewenste chemicaliën omgezet kunnen worden in gifgas. Tanaka: ‘Vanaf het begin van de onderhandelingen hebben de Japanse bedrijven en ik het hem verteld. En uit zijn woorden bleek dat hij dit al wist. Van Anraat had grote kennis op het gebied van chemicaliën.’

Van Anraat verblijft drie dagen in het riante Royal Hotel in Osaka. Na alweer een prettig tafeluurtje zet mevrouw Tanaka de beide zakenlieden op de foto.

Vergenoegd van de vlotte zakenreis keert Van Anraat terug naar Singapore. Hij heeft een goudmijn ontdekt. En hij zal ontdekking tegen alles voorkomen. Op 19 februari 1985, in een telex waarin hij bijzonderheden over een order voor het mosterdgasingrediënt TDG meldt, zoals de gewenste zuiverheidsgraad, verzoekt hij zijn Japanse flapuit Tanaka een beetje te dimmen. Die blijft de mogelijkheid van dual-use van TDG voortdurend in zijn correspondentie vermelden. Van Anraat schrijft: ‘Certainly other particulars of thiodiglycol are known to you so no need to mention them.’ (Bron: Alcolac ? le H10-8564)

Creatief stelt Van Anraat een lijst op met codenamen waarvan beiden zich in het vervolg moeten bedienen, zodat wantrouwige lieden niet aan de alarmbel zullen trekken. Zenuwgascomponent voor sarin TMP wordt voortaan aangeduid als ‘oil-additive’, Mosterdgasgrondstof TDG als ‘textile additive’, PCL3, de chloridecomponent van mosterdgas, als ‘flame retardant’ en POCL3, hoofdbestanddeel van de zenuwgassen tabun en sarin, als ‘PVC Stabilizer 5/26’. 4

Zakenpartner Charlie Tanaka speelt een ambivalente rol. Enerzijds etaleert hij zich als een naïeve tussenman, die de boodschappen alleen maar haalt. Anderzijds slooft hij zich uit als een behulpzame souschef en denkt actief mee. Zo geeft Tanaka later toe dat hij al in het beginstadium weet van Van Anraat voor wie de chemicaliën werkelijk bestemd zijn. Volgens Tanaka telext Van Anraat: ‘De chemicaliën worden eerst naar Triest, Italië, verscheept. Daarna worden ze over de weg naar Bagdad, Irak, vervoerd. Houd geheim dat de chemicaliën naar Irak worden geëxporteerd.’ (Verhoor 22 juni 2005)

Tanaka vraagt daarop wat het eindgebruik is. ‘Hij legde me uit dat de chemicaliën zouden worden gebruikt voor consumptiegoederen zoals textiel en leer. Ik dacht dat zijn uitleg een leugen was. Als het wordt gebruikt voor consumptiegoederen als textiel, zoals van Anraat zei, hoeft niet geheim gehouden te worden dat Irak de eindbestemming is.’

Ondanks de verdachte geur rond de handel, stelt Tanaka op eigen initiatief toch een lijst samen van ondernemingen waar de producten vanuit Italië zogenaamd naartoe worden verscheept. De lijst moet de Japanse producenten overtuigen en de exportprocedures versnellen. Ethische bezwaren leggen het af tegen het grote financiële pro? jt. ‘De voorwaarden van de handel met Van Anraat waren aantrekkelijk,’ verklaart Tanaka. (Verhoor 22 juni 2005) Alleen al voor de introductie van Van Anraat bij fabrikant Kureaha Chemical Tokyo ontvangt Tanaka U$ 12.000.

De werksfeer tussen beiden is zo prettig dat Van Anraat bij zijn tweede bezoek aan Japan zijn vrouw Romana meeneemt. Terwijl de echtgenotes van de twee zakenpartners winkelen in Kyoto en de fijne Japanse tuinarchitectuur bekijken, bezoeken zijzelf opnieuw de leveranciers. Weer overtuigt Van Anraats vlotte babbel ze ervan dat de producten uitsluitend worden gebruikt in de Italiaanse textielindustrie. Hij benadrukt ook dat hij, als verantwoordelijke voor een gerenommeerd technisch bureau als KTI, zich niet kan veroorloven om een loopje met de wet te nemen.

Tijdens deze zakenreis gaat Van Anraat ook op zoek naar cilinders die met vloeibare gassen gevuld kunnen worden. Van zijn Iraakse opdrachtgevers moeten ze 1 meter hoog zijn en een diameter van een halve meter hebben. Staalfabrikant Shinko Sangfyo is gespecialiseerd in cilinders voor propaangas en zegt te kunnen leveren.

Anderhalve maand later verlaten de cilinders Kobe in twee containers per vliegtuig richting Irak.

Nu de productie en het transport van grondstoffen tot Triest is geregeld, spoedt Van Anraat zich naar Italië. Hij ontmoet zijn Iraakse zakelijke partner Sadallah in Milaan op het kantoor van het expeditiebedrijf Italteco, dat gespecialiseerd in ‘trasporto marittimo’. Aanwezig is ook eigenaar Massimo ‘Max’ Dellago, die zeer nauwe contacten onderhoudt met Irak. Ze spreken af dat de eerste zendingen via Turkije over de weg naar Irak zullen worden vervoerd. Latere ladingen worden naar de Jordaanse haven Aqaba verscheept. Massimo Dellago over Van Anraat: ‘Hij controleerde alle transporten die wij voor zijn wederzijdse klant uitvoerden, laten we het zo maar noemen.’ (Verhoor 13 juli 2005)

Om de zaken nog soepeler te laten verlopen, heeft Van Anraat een eigen apart bedrijf nodig waarlangs de bestellingen en betalingen kunnen lopen. Dellago wijst Van Anraat op de Zwitserse notaris David Enderlin. Die toont hem een lijst met bedrijven die speciaal voor die reden bestaan in Panama, waaruit Van Anraat kan kiezen. Het zijn zogenaamde offshorebedrijven, die, omdat ze in het buitenland zijn gevestigd, grote fiscale voordelen opleveren. Dankzij de administratieve wirwar die offshorebedrijven creëren, zijn gebruiker en eigenaar bovendien vaak moeilijk te achterhalen.

Van Anraat kiest voor de naam Companies Incorporated S.A. Panama en betaalt ruim 1500 Zwitserse frank voor het gebruik ervan. Niet Van Anraat, maar Enderlin wordt de gemachtigde over de bankrekeningen van het bedrijf. Op de vraag of het niet vreemd is dat Companies Incorporated wordt gebruikt voor de bestellingen antwoordt Van Anraat: ‘In eerste instantie wel, maar toen Enderlin mij vertelde dat het een bestaand bedrijf was dat gebruikt kon worden en het een belastingtechnisch voordeel had, niet meer. Het was voor mij geen punt dat ik als persoon niet genoemd werd in het bedrijf.’ (Verhoor 7 december 2004)

Anonimiteit heeft sowieso zijn voorkeur. Hij gaat zelfs zo ver dat Van Anraat ook de naam Companies liever niet gebruikt. Met als afzender KTI stuurt hij op 12 oktober 1984 een telex naar het Italiaanse vervoersbedrijf Triniteco om te benadrukken dat de bedrijfsnaam Companies Incorporated S.A. Panama ‘niet, herhaal niet’, op de laadbrief genoemd mag worden.

Vervolgens moet een bank worden gekozen om de geldstroom langs te laten lopen. Het wordt Banca del Gottardo in Lugano. Dat is niet voor niks. Banca del Gottardo is een van de vele radertjes in Saddam Hoesseins ingewikkelde geheime betalingsnetwerk. In 1982 maakt de bank bijvoorbeeld ca. U$ 6 miljoen over naar het Franse Dassault voor de aankoop van vliegtuigen. (Bron: Saddam's Secret Moneylaundering Trial) Banco del Gottardo is het Zwitserse filiaal van Banco Ambrosiano, de bank van het Vaticaan, dat eerder in een geruchtmakende fraudezaak ten onder ging. Dat Zwitserland het bankgeheim beschermt zoals een leeuwin haar welpen, is voor Van Anraat mooi meegenomen.

De bank verzorgt de uitgifte en ontvangst van Letters of Credit, afgekort L/C. Een L/C is een internationale overschrijvingsopdracht, een waarborg dat de verkoper (in dit geval Van Anraat) het verschuldigde bedrag op tijd en geheel ontvangt van de koper (in dit geval Irak). Van Anraat wappert met dezelfde L/C voor de neus van de fabrikant als bewijs van zijn kredietwaardigheid.

Bij de Banco del Gottardo wekt het zakendoen met een Iraaks staatsoliebedrijf geen argwaan. ‘These descriptions did not raise any particular questions at our bank, also because the buyer was an institutional government oil-refining body.’ (Bron: Banco del Gottardo in een brief d.d. 2 december 2005) Ook hier dekt Van Anraat zich extra in: Op de L/C's prijkt niet zijn naam maar die van Tanaka als verkoper. Voor de betaling maakt dat niet uit, dat is immers via Companies geregeld.

Op de afdeling documentaire kredieten van Banco del Gottardo, die gaat over L/C's, werkt de Nederlander Jan Vink. Hij bevestigt dat Frans van Anraat de man achter de overeenkomsten is. ‘Ik kreeg uitsluitend instructies van de heer van Anraat. Hij was de enige contactpersoon.’ (Verhoor 20 december 2004)

De band tussen de twee Nederlanders gaat verder dan puur zakelijk. Vink: ‘Hij was een normale klant, een normale zakenrelatie, maar omdat hij Nederlander was, sprak ik hem wel eens aan, zoals landgenoten elkaar altijd aanspreken van “hoe gaat het” en “neem een haring”. Zijn vrouw kende mijn vrouw. Ik deed “commercial banking” en geen “private banking” met hem. Natuurlijk wisten we dat hij zaken deed met Irak. Maar er bestond geen embargo.’

Intussen presteert Van Anraat weinig meer voor zijn eigenlijke baas, het ingenieursbureau KTI. Sluiting dreigt voor het filiaal in Singapore. Zelf geeft hij graag anderen de schuld voor de teloorgang. Zijn voorganger had er een rotzooi van gemaakt, zo erg dat het niet te herstellen is, ‘omdat de meeste overeenkomsten en rapportages die hij gemaakt had fake of opgeblazen bleken te zijn. Ik heb toen KTI geadviseerd om KTI Singapore te sluiten en dat heeft ze toen ook gedaan en werd het gebied ondergebracht bij KTI Jakarta.’

Anderhalf jaar na zijn aankomst vertrekt Van Anraat uit Singapore. Hij doet dat op de manier die mensen van hem gewend zijn: onaangekondigd. Hij laat secretaresse Sim Kit Lian, op de loonlijst van KTI, achter met een maandenlang achterstallig honorarium. ‘Ik ben er achteraf niet blij mee dat ik voor hem ben gaan werken.’

Volgens echtgenote Romana vindt Frans het vertrek uit Singapore helemaal niet erg. ‘Frans kon slecht tegen de warmte en tegen het vochtige klimaat in Azië.’ Bovendien kampt Van Anraat met de huidziekte ‘vitiligo’, die witte vlekken op de huid veroorzaakt en hem extra gevoelig maakt voor zon.

Frans verhuist naar KTI Milaan en houdt zich bezig met de verkoop van een waterstofinstallatie, een zogenaamd fornuis. Spoedig blijkt hij overbodig. KTI-directeur De Blieck: ‘In Milaan heeft hij nog wat marketingwerk voor ons gedaan. Met het verzoek wat anders te zoeken. Hij is niet ontslagen.’

Het verzoek op te krassen zit Van Anraat niet lekker. Maandelijks krijgt hij van KTI een vergoeding voor gemaakte onkosten. Die zou wegvallen. Bovendien gebruikt Van Anraat de internationale reputatie van KTI als façade voor zijn eigen business.

Met een wanhoopsoffensief probeert hij zijn KTI-post te behouden. Hij tettert in deze jaren graag over zijn hoge contacten in Irak, wat het binnenslepen van contracten zou vergemakkelijken. In die tijd bezoekt Van Anraat Irak voor KTI om de waterstofinstallatie te verkopen. Ook wordt KTI benaderd voor de verkoop van een co-installatie, wat het bedrijf evenwel afwijst. In een telex aan KTI Rome schrijft Van Anraat: ‘Would like to comment that FCA's contacts are at the highest level you can ever reach.’ Zo suggereert hij lijntjes te hebben tot in het regeringsapparaat en misschien wel tot aan de president toe.

Later, als de sterke banden met het Irakese regime hem minder goed uitkomen, bagatelliseert Van Anraat zijn Irakese contacten juist. ‘Dat is salestalk,’ zegt hij.

Hoewel hij van KTI eigenlijk een schop onder de kont krijgt, is Frans van Anraat er de man niet naar om de vernedering te erkennen. Tegenover zijn vrouw doet hij het voorkomen alsof hij bij KTI Milaan weggaat omdat hem gevraagd is om KTI Rome te komen versterken, maar dat hij daar nee tegen gezegd heeft omwille van Romana's zoon Michael. Die zit op een Britse school in Milaan en Van Anraat zegt dat hij de jongen een wisseling van school niet wil aandoen. Later noemt hij een andere reden om niet naar Rome te verkassen: ‘De reden was dat ik voor mezelf wilde werken. Ik wilde geen baas boven me.’

Op 27 februari 1986 is het dan zover en schrijft van Anraat FCA Contractor als naamloos vennootschap nummer 7445 in bij de Kamer van Koophandel van Lugano. Ook ditmaal passeert notaris David Enderlin de akte. ‘De Banca del Gottardo stuurde de heer Van Anraat naar mijn kantoor. Hij zei mij dat hij een Zwitserse maatschappij nodig had om zijn werkzaamheden te kunnen voortzetten, daar hij in het bezit was van een vergunning C. Ik heb hem daarom een van mijn boekhouders en mijn secretaresses te beschikking gesteld. De maatschappij was wettelijk bij mij gevestigd en had twee operationele kantoren; een in via La Campagna, Lugano, en een in zijn woning in Bissone. Ik heb niets gedaan in de zin dat ik mij voor wat betreft FCA vooral beperkte tot de controle en de boekhouding.’ (Verhoor 17 februari 2005)

De activiteitenomschrijving van FCA Contractor luidt: ‘Il commercio di prodotti petrolchemi – adviesbureau voor petrochemische producten’. Frans heeft alle vertrouwen in de toekomst. Ditmaal huurt hij geen flatje, maar hij koopt een fraaie villa op de Via Collina 8 in Bissone, een voorstad van Lugano. Hij verbouwt het huis en zet er een verdieping op. Naast de bel plakt hij het naambordje ‘FCA Contractor’.

Financieel zijn het topjaren. Alleen vliegt het geld er ook weer met bakken uit. Geldsmijterij is een zwakte die Frans van Anraat zijn leven lang parten speelt. Hij maakt reisjes naar verre exotische oorden, zoals Marokko, Aruba, Bonaire en de Malediven en vliegt natuurlijk ook heen en weer naar Singapore, Irak, Zwitserland, Italië en de Verenigde Staten.

Bij voorkeur slaapt Frans in goede hotels. In Amsterdam verblijft hij in Europa Hotel of in Hotel Memphis. In Genève is zijn favoriet het Intercontinental en in Londen hangt hij graag aan de bar van Hotel Hyde Park. Een familielid herinnert hem in die tijd: ‘Een aardige man, maar hij zat in de verkeerde kringen. Hij reed algauw rond in dikke Mercedessen, waardoor wij zeiden: “Dat gaat wel erg snel met Frans.”’ Een ex-vrouw: ‘Het was allemaal speelgoed voor hem. Als hij iets wilde, dan kreeg of nam hij het. Zo was hij opgevoed.’ Een andere ex: ‘Ik zei hem eens: “Jij gaat over lijken om geld.” En dat is uitgekomen. Achteraf denk ik dat hij daarom ook in het gifgas is gegaan. Voor geld, geld en geld.’





HOOFDSTUK 3
De Amerikaanse route

Frans van Anraat is nu zelfstandig ondernemer. Zijn oude droom komt binnen handbereik: kopen wat zijn hartje begeert, vrouwen bij de vleet, een leuk huis en aanzien. Misschien is dat laatste, het prestige, voor hem wel het belangrijkste. Eindelijk kan deze Noord-Hollander, met zijn melkboerenhondenhaar, laten zien dat hij een wereldspeler is, een man die de small town blues van Den Helder voorgoed achter zich heeft gelaten. Hij toont het graag en zijn ouders delen in de vreugde. Regelmatig laat hij ze overkomen, waarna bij thuiskomst de anders zo afstandelijke moeder Jo de buren uitnodigt om te luisteren naar hoe ze over haar Fransje opsnijdt.

Het eigen bedrijf heeft voor Van Anraat ook praktische voordelen: als zakenman heeft hij zijn handen vrij. Dat is plezierig nu hij en zijn ‘partner in crime’ Tanaka hun modus operandi langzaam maar zeker verschuiven van Japan naar de Verenigde Staten.

Volgens Tanaka heeft dat te maken met de stijging van de koers van de Japanse yen van 250 tot 150 yen per dollar; Irak betaalt in dollars. Van Anraat ziet zijn winst verdampen en hij polst Tanaka, met zijn Amerikaanse contacten, of het mogelijk is in de vs geschikte leveranciers van chemische stoffen te vinden. Zo kan hij de koersschommelingen voorkomen, maar ook zijn de Japanse leveranties te klein van omvang. Tussen 1984 en 1986 koopt Van Anraat totaal ruim 385 ton TDG in Japan. De Irakezen willen het viervoudige en dat binnen één jaar. ‘Elke maand is 130 ton gewenst,’ laat Irak weten.

Tanaka en Van Anraat ontmoeten elkaar in New York in augustus 1987. Van Anraat klinkt serieus en maakt een gespannen indruk. Om aan de gestegen Irakese vraag te voldoen moet hij eerst een praktisch probleem zien op te lossen. Amerikaans TDG mag alleen worden geleverd aan de achttien zogenoemde ‘strategische partners’, waaronder Nederland, België en Italië. De wetshandhaving van de vs bij exportbepalingen is aanmerkelijk minder soepel dan die in Japan. Eén foutje en Van Anraat hangt.

Van Anraat stuurt Tanaka op verkenning uit. De Japanner werpt een balletje op bij Alan Goldberg van Technalloy, een exportbedrijf in niet-ijzerhoudend metaal in San Fransisco. Hij vraagt of hij een geschikt chemisch bedrijf kent. Goldberg stelt voor om eens te praten met Cardinal Stabiliser, een bedrijf in North Carolina dat gespecialiseerd is in organische chemische producten. Het gaat Cardinal Stabiliser op dat moment zakelijk niet goed en een fikse opdracht zou zeker welkom zijn.

Korte tijd later zitten Frans van Anraat, Tanaka en de vice-president van Technalloy, Irwin Stain, met de directeur van Cardinal en een leidinggevend persoon van de verkoopafdeling om de tafel. Tanaka: ‘Cardinal was ook zeer geïnteresseerd en nog op dezelfde dag werd de onderhandeling afgerond.’ (Verhoor 22 juni 2005) Ze spreken af dat de haven van Rotterdam de eindbestemming van de TDG zal zijn.

Grootondernemer Van Anraat gokt niet op één paard. Tanaka vereert dus ook Harold Greenberg, handelaar in ijzer en staal van United Steel & Strip Corporation USSC in New York, met een bezoekje. Tanaka kent Greenberg: hij is zijn vertegenwoordiger in het Verre Oosten. Bekwaam hanteert Tanaka de strooppot. Hij zegt tegen Greenberg: ‘Er is een handelaar die chemicaliën naar Europa wil importeren. Als de onderhandelingen succesvol zijn, krijgen u en ik beiden per export een commissie van 3 cent per pond.’ Greenberg was overtuigd door dit verhaal.’ (Verhoor Tanaka, 22 en 27 juni 2005)

Greenberg suggereert om met Alcolac te praten, een bedrijf in Baltimore, Maryland, dat cosmetische verzorgingsproducten zoals shampoos en vloeibare zeep maakt.

Export-manager bij Alcolac is mevrouw Leslie Brown Hinkleman. Zij herinnert zich de ontmoeting die volgt tussen Tanaka, Van Anraat en Nicholas Joseph Defino, vice-president van USSC met de top van Alcolac. Brown schuift zelfs nog even aan. ‘Ik weet dat het een goede order was, het was een grote hoeveelheid.’ (Verhoor 9 maart 2005) Van Anraat noemt als eindbestemming een van de achttien landen waar TDG zonder problemen naartoe kan worden verstuurd: België. Volgens exportmanager Leslie Brown zijn daar geen exportvergunningen voor nodig. ‘Ik weet dat er een groot rood boek was, getiteld Export DEC, waarin vermeld stond of er een vergunning voor export naar bepaalde landen nodig was.’

Wel viel haar iets ongewoons op. De TDG werd vervoerd in gekochte containers, zogenaamde ‘non returnable freight containers’ van rond de U$ 5000 per stuk. Gehuurde containers zijn voor de korte zeereis tussen beide continenten gebruikelijk en vele malen goedkoper. ‘Ze zeiden dat ze geen ruimte hadden om de goederen op te slaan en zo de goederen in de containers konden laten.’ De werkelijkheid is dat eigen containers niet terug naar een verhuurder hoeven en dat dus niet te traceren valt waar ze zijn geweest.

Containers kopen is een van de vele plannen van Frans Van Anraat om te voorkomen dat ontdekt zal worden waar hij mee bezig is. Als een gewiekste dief plant hij iedere stap vooruit en wisselt om de haverklap van sluipwegen en ingangen. De aankoop die hij doet bij Alcolac bijvoorbeeld loopt via een handelsfirma met de naam nu Kraft Mercantile Corporation, geregistreerd in Brooklyn, New York. NU Kraft is een ‘shell company’, een lege dop die alleen bestaat op briefhoofden. Harold Greenberg, president van USSC: ‘Het was in beginsel opgezet voor het zakendoen met een bepaalde klant. Deze activiteiten waren gestopt en toen hebben we de onderneming dus gebruikt voor de handel in ‘band chemicals’, chemicaliën die naar bepaalde landen niet geëxporteerd mogen worden. NU Kraft werd gebruikt omdat we USSC niet wilden gebruiken.’ (Verhoor 11 maart 2005) Van Anraat wordt om hem gerust te stellen aangesteld als Europese vertegenwoordiger, dat stelt hem in staat de lading te kunnen blijven volgen.

Achteraf, na arrestatie en het uitzitten van een gevangenisstraf, kijkt USSC-topman Greenberg niet blij terug op zijn samenwerking met Van Anraat. ‘Ik omschrijf hem als een man met wie je eigenlijk liever geen zaken doet. Ik heb het toch gedaan, voor Tanaka en ook omdat ik er geld aan verdiende.’ (Verhoor 11 maart 2005)

Het offshorebedrijf Companies wordt opgeheven. De offertes worden nu gemaakt op naam van een ander Panamees bedrijf dat ORIAC International sa heet. Verder wordt van bank gewisseld: Banca di Gottardo in Lugano maakt plaats voor de Luxemburgse Banque Continentale Du Luxembourg.1 Opnieuw een bank met een geurtje. Voor vijftig procent eigenaar is de Iraaks/Britse oliemiljardair Nadhmi Auchi, die in deze jaren de bank gebruikt als draaischijf voor wapenaankopen door Saddam Hoessein. Prominent Ba'ath-lid Auchi was ook vertegenwoordiger in Irak voor Ingeco, het bedrijf waar Van Anraat tot begin jaren tachtig voor werkte.

Om zich helemáál in een nieuw jasje te steken, past Van Anraat ook zijn transport aan. Het Italiaanse transportbedrijf Italteco wordt afgeschreven en Van Anraat maakt voortaan gebruik van International Project Forwarding (IPF). De oprichter heet Lina Frangi, maar de man achter de schermen is ook in dit geval Frans van Anraat zelve. IPF is gevestigd in Van Anraats FCA Contractor-kantoor in Lugano en gebruikt hetzelfde telexnummer.

Als Van Anraat later wordt gevraagd waarom hij te maken heeft met zoveel verschillende bedrijven, luidt zijn antwoord onschuldig: ‘Het was niet bedoeld als een, hoe zeg ik het nou, een soort schaduwtoestand. Het is niet voor verwarring bedoeld. Het was het opzetten van een business voor verschillende internationale zaken.’ (Verhoor 8 december 2004)2

De eerste levering komt van Cardinal Stabiliser. Op 1 september 1987 regelt Van Anraat het transport van 161.660 ton TDG vanaf de haven van Charleston naar Rotterdam. Op de vrachtbrief staat dat de eindbestemming van de goederen Rotterdam moet zijn en dat een andere bestemming door de Amerikaanse wet verboden is: ‘These goods licensed by U.S. for ultimate destination Rotterdam. Diversion contrary to US law prohibited.’ De vracht, verscheept in ‘55 gallon polylined steeldrums’ wordt vervoerd door het schip Belgium Senator.

De tweede levering, van 79.330 ton TDG, volgt op 28 september 1987. De vertrekhaven is opnieuw Charleston. De bestemming is ditmaal Antwerpen.

De tweede leverancier, Alcolac in Baltimore, volgt snel. Op 22 oktober 1987 verlaat 125.735 ton TDG Baltimore. Gevolgd op 12 januari 1988 met nogmaals 125.735 ton TDG. De derde vracht, van 119.498 ton TDG, vertrekt op 4 februari 1988 naar Antwerpen.

Tijdens het transport worden de nummers op de Letters of Credit, die de betaling garanderen, en de naam van de ‘notify party’, het bedrijf dat geïnformeerd moet blijven over het verloop van het transport, veranderd. Ook krijgt de lading een andere naam: ‘Thiodiglycol’ wijzigt Van Anraat in ‘Textile Additive’.

En zo worden wisseltrucs deel van de transporten. Soms worden bijvoorbeeld de ‘steeldrums’ in een tussenhaven in een andere container gestopt om controle op de inhoud nog moeilijker te maken. Dennis Bass van us Customs, die later Van Anraat zal vervolgen, spreekt er zelfs licht bewonderend over: ‘Hij gebruikte valse routes en valse informatie. In dat opzicht was hij succesvol.’

De vaten gaan verder van Antwerpen en Rotterdam per schip met namen als ‘Al Karameh’ naar de Jordaanse havenplaats Aqaba.

Intussen ontstaat bij de samenwerkende zakenlieden wrevel over de verdeling van de koek. Harald Greenberg en Defino van USSC incasseren voor het gebruik van hun papieren firma nu Kraft ieder ongeveer drie dollarcent per geleverde ‘pound’ TDG. Bij een doorsnee lading van 125.735 ton loopt dat op tot ruim 8000 dollar. Maar er wacht een Iraaks verzoek tot levering van duizend ton. Dat betekent een onkostenpost voor Van Anraat van 130.000 dollar. Tanaka incasseert hetzelfde, maar schat zijn inkomen uit de leveranties uit de Verenigde Staten later op 30.000 à 35.000 dollar mogelijk om zijn aandeel in de smokkel te bagatelliseren. ‘Ik heb alleen de chemische bedrijven aan Van Anraat voorgesteld, de rest van de onderhandelingen werd door Van Anraat gevoerd.’

Ook Nicholas Joseph Defino minimaliseert later zijn winst. ‘Ik kreeg 200 dollar van Tanaka. Van Van Anraat heb ik nooit geld gekregen. Greenberg verdiende per verscheping 25.000 dollar.’ (Verhoor 21 april 2005)

Hoe het ook zij, Van Anraat wil van het nu Kraft-duo af. Dat zal hem duizenden dollars per lading schelen. In het Amerikaanse Delaware richt hij Industrial Procurement Corporation (IPC) op, waarlangs de nieuwe aankopen zullen lopen. ‘Maar dat heeft niet te maken met het vervoer van de TDG,’ zegt hij later in verhoren.

Zakenpartner Tanaka echter benadrukt dat het nieuwe IPC een ‘rookgordijn’ is. Het zoveelste.

Door handig zakendoen, waarbij nutteloos vet genadeloos wordt weggesneden en tegen de scherpste prijzen wordt ingekocht, stroomt het geld binnen. Van Anraats bankier Jan Vink van Banco del Gottardo in Lugano schrijft in 1988 dat in vier jaar tijd de ‘total business volume’ van chemische producten aangeschaft door Van Anraat 4.650.000 dollar bedraagt. Een gelijke som van ruim vier miljoen dollar liep via de Banque Continentale Du Luxembourg. Gevraagd naar zijn verdiensten, zwakt Van Anraat later zijn aandeel af. ‘Met Companies heb ik in de periode 1984-1987 ongeveer 300.000-400.000 dollar verdiend, denk ik.’ De commissie die Van Anraat voor zichzelf int bedraagt volgens hem 15 à 20 procent, maar volgens de L/C's is dat eerder 25 procent.

Zo wordt een lading ‘textieladditief’ in 1985 aangekocht voor 167.600,00 dollar en doorverkocht aan SEORGI voor 273.700,00 dollar. Een lading ‘pvc stabiliser’ wordt in 1986 aangekocht voor 330.000,00 dollar en verkocht aan SEORGI voor 469.320,00 dollar. De handel van Van Anraat in chemische grondstoffen levert hem tot 1988 circa 2 miljoen dollar op.

En meer geld wacht.





HOOFDSTUK 4
Saddam Hoessein en de massavernietigingswapens

Weinig wapens wekken zoveel afkeer op, bij slachtoffers zowel als gebruikers, als gifgas. Hoewel de dodelijke precisie van chemische wapens door de vluchtigheid en gevoeligheid voor wind en temperatuur minder is dan die van conventionele wapens, is het demoraliserende effect op militairen en burgers oneindig vele malen groter. Dat maakt chemicaliën tot zulke sterke wapens: je hebt er weinig van nodig, je hoeft niet te mikken en het effect is onbeschrijfelijk verschrikkelijk.

De eerste keer dat het gruwelijkste wapen ooit op grote schaal wordt ingezet is in de Eerste Wereldoorlog. In de zomer van 1917 willen Duitse militairen een doorbraak forceren en werpen granaten op de stellingen van de Fransen en de Britten. Bij het uiteenspatten verspreidt zich een geelbruine wolk. Het gevolg is een enorme paniek. Aanraking met een minuscule druppel van deze bruine vettige substantie, zo weinig als een honderdduizendste gram, veroorzaakt al een blaar. De huid kleurt rood en dan zwart en als het de ogen raakt word je er tijdelijk blind van. Als je de nevel inhaleert, verbranden je longblaasjes, waardoor je langzaam stikt. Het gas wordt Yperiet genoemd, naar de plaats Ieper. De kenmerkende geur van uien, knoflook en mosterdzaad maakt het algemeen bekend als mosterdgas.

Namens de beschaafde wereld veroordeelt het Protocol van Genève van 17 juni 1925 het gebruik van mosterdgas, maar ook van chloorgas en andere verstikkende en giftige substanties: ‘Whereas the use in war of asphyxiating, poisonous or other gases, and of all analogous liquids, materials or devices, has been justly condemned by the general opinion of the civilised world.’ Behalve bij de Italiaanse aanvallen op Ethiopië in 1936, wordt gifgas na de Eerste Wereldoorlog niet meer op grote schaal ingezet. Zelfs de nazi's, hoewel in het bezit van strijdgassen, zien tijdens hun lange belegeringen van Stalingrad, Leningrad en andere Russische steden van gebruik af. Het zal zeventig jaar duren voordat de ‘Adem van de Duivel’ opnieuw over het slagveld waait. Verantwoordelijke is een van de meest genadeloze dictators van het einde van de twintigste eeuw: Saddam Hoessein.

Deze herdersjongen uit het gehucht Auwja in de bocht van de Tigris even ten zuiden van de stad Tikrit, wil zich laten gelden als de nieuwe Arabische leider, een tweede Gamal Abdel Nasser (1918-1970), de legendarische Egyptische president die de westerse grootmachten uitdaagde door de nationalisering van het Suezkanaal in 1956. Een nog groter voorbeeld voor de mateloos ambitieuze Hoessein, een soenniet met dikke hangsnor en borstelige wenkbrauwen, is Saladin, de moslimaanvoerder die in 1187 de Kruisvaarders uit Jeruzalem verdreef. Absoluut heerser vanaf 1979, bouwt Saddam Hoessein voor zijn doel een enorm wapenarsenaal op. Openlijk schaft hij vliegtuigen, tanks en munitie aan. Tegelijkertijd werkt hij achter de coulissen aan de productie van massavernietigingswapens. Zijn grootste droom is een eigen atoombom.

Op de avond van de 7 juni 1981 valt dit ideaal in duigen. Om halfzes verschijnen Israëlische gevechtsvliegtuigen boven Bagdad. Terwijl F15's wijde cirkels trekken om Irakese tegenaanvallen af te slaan, duiken F16's af op de betonnen koeltoren van de nucleaire installatie Osirak. Van Saddam Hoesseins stokpaardje is binnen enkele minuten niet meer dan een rokende puinhoop over. Wég zijn z'n kansen om een nucleaire regionale grootmacht te worden. Weg lijkt ook de kans om buurland Iran op de knieën te krijgen met de dreiging van een atoombom. Helemaal onverwacht is de Israëlische aanval niet. ‘Al enige tijd zeggen we dat Israël zal proberen vitale installaties in Irak aan te vallen,’ spreekt Saddam Hoessein de ministerraad een paar weken later toe. Hij benadrukt dat er harder moeten worden gezocht naar alternatieve massavernietigingswapens.

Tot dan werkt Irak daar slechts op laboratoriumniveau aan. Eind jaren zeventig experimenteert Irak met de ontwikkeling van biologische wapens zoals antrax. De bereiding is echter omslachtig en ze weten er slechts grammen van te maken. Bovendien is het effect van biologische wapens op een slagveld te langzaam. Het kan uren, soms dagen duren, voordat ze werken.

Zinvoller lijkt Irak de ontwikkeling van chemische wapens. Die zijn eenvoudig te maken, oogsten snel effect en vereisen geen dure en langdurige investeringen. Bovendien hebben ze een grote afschrikkingswaarde. Niet voor niks worden chemische wapens ‘atoombommen voor de armen’ genoemd.

Doctor in de chemie Alaa Ahdi Al Saeed, met wit haar en een goudkleurige bril, opgeleid aan de universiteit van Bagdad, staat aan de wieg van de Iraakse chemische wapenproductie. In Bagdad in de nazomer van 1980, vrijwel direct na het begin van de Irak-Iranoorlog, gaat hij met een twaalftal Iraakse geleerden aan de slag in het ‘Chemische Analyse Laboratorium’. Alaa Saeed: ‘We begonnen met eenvoudige chemische strijdmiddelen, CS-gas, een soort traangas.’ (Getuigenverhoor Alaa Ahdi Al Saeed, 15-18 november 2004) Na de Israëlische bombardementen op de nucleaire installaties krijgt Alaa Saeed opdracht versneld te beginnen met de verfijning van mosterdgas, ‘khardal’ in het Arabisch. Het kost de ingenieurs twee maanden onderzoek om goed mosterdgas te maken. Het belangrijkste ingrediënt is thiodiglycol, afgekort TDG, een zwavelverbinding waarvan de chemische formule S(CH2CH2OH)2 luidt en dat net zo ongevaarlijk is als de inkt in een balpen. Pas na de toevoeging van een chloride ontstaat mosterdgas.

Zoutzuur met de chemische formule HCL is geschikt als component, maar geeft een weinig solide verbinding. De voorkeur van chemici gaat daarom uit naar thionylchloride, met de chemische formule SOCL2, en nog liever hebben ze fosfortrichloride met de chemische formule PCL3.

De volgende stap in de productie van Iraks chemische wapenarsenaal is schaalvergroting. Op een locatie Al-Rashad net buiten Bagdad worden porties van 20 kilogram gemaakt. De productie wordt vrijwel direct getest op het slagveld. Iran meldt op 13 januari 1981, ruim drie maanden na het begin van de oorlog, dat chemische aanvallen zijn uitgevoerd op de grensplaatsen Halaleh en Neykhazar. Over de gebruikte gassen worden geen bijzonderheden gemeld.1

Wel meldt Iran dat ze zijn afgevuurd door mortieren, wat betekent dat de hoeveelheid gifgas per inslag beperkt moet zijn gebleven tot enkele kilogrammen. Afhankelijk van de weersomstandigheden raakt daardoor een gebied zo groot als een paar voetbalvelden besmet. De tweede gifgasaanval is op 21 maart 1981 bij de plaats Howeyzeh. Daarbij wordt zenuwgas gebruikt, het nieuwste experimentele product uit het ‘Chemische Analyse Laboratorium’. In het jaar 1981 worden door Iran totaal vijf Iraakse aanvallen met chemische wapens gemeld. In het volgende jaar, 1982, meldt Iran er zes. Op 23 oktober 1982 stelt Iran, na het nemen van grondmonsters, voor de eerste maal een aanval vast waarbij zeker mosterdgas is gebruikt.

Volgens de Nederlandse luitenant-kolonel Cees Wolterbeek, gespecialiseerd in chemische oorlogsvoering, strijdt Irak met zijn gifwapens volgens de zogenoemde Warschaupact-doctrine, een combinatie van het uitschakelen van personen en ‘territorial denial’, het ontoegankelijk maken van een gebied. ‘Het gebruik van zenuwgassen is vooral efficiënt bij de aanval op mensen, als je een gebied wil veroveren waar je zelf ook in wilt opereren. Zenuwgas is na ongeveer 15 minuten weer weg. Mosterdgas is erg persistent, dat kan weken of maanden blijven liggen en werkt dus eigenlijk net als een mijnenveld. Dat gebruik je in een gebied dat je wilt afsluiten en waar jezelf niet hoeft te zijn. Als je erin wil, moet je het eerst ontsmetten.’

De Iraakse proeven op het slagveld hebben het beoogde succes. Na iedere aanval blijft het Iraanse leger in verwarring achter.

In 1983 geven Saddam Hoessein en zijn Revolutionaire Raad, het hoogste regeringsapparaat, opdracht om de gasproductie te verhuizen naar een vlakte ten westen van de stad Samarra, op ruim honderd kilometer ten noordwesten van Bagdad, aan de oevers van het Thartharmeer. Hier staat al een ‘insecticidenfabriek’, gebouwd door Franse ingenieurs en uitgebreid door voornamelijk Duitsers, het Muthanna State Establishment (mse). Het zal uitgroeien tot de omvangrijkste gifgasfabriek van Irak. De codenaam luidt: ‘Project 922’.2

Alles aan de lange lage gebouwen met nauwelijks ramen en waar her en der schoorstenen uitsteken is met de grootste geheimzinnigheid omgeven. Afscheidingen van gaas, prikkeldraad en hoge muren houden nieuwsgierigen op afstand. Bewakers in wachttorens en patrouillerende militairen hebben carte blanche om insluipers te doden. Afweergeschut van SA-2-raketten beschermt het luchtruim erboven. Imad Hossein, een van de leidende figuren van het Iraakse wapenprogramma: ‘Ons complex was streng beveiligd. Als er bijvoorbeeld monteurs moesten komen voor onderhoud dan werden zij langs een omweg gebracht. Ze mochten alleen het gebouw binnen waar ze hun werkzaamheden moesten verrichten en vervolgens werden ze weer weggebracht. Op deze manier hadden ze geen idee waar ze precies geweest waren.’ (Verhoor 13 april 2005)

De Irakezen zijn niet alleen beducht voor een nieuw Israelisch bombardement. MSE ligt op slechts 150 kilometer van de grens met Iran. Een voltreffer van een korteafstandsraket, waarover Iran in grote hoeveelheden beschikt, zou niet alleen de productie in gevaar brengen, maar bij noordwestenwind zou de hoofdstad Bagdad in gevaar zijn door een enorme gifwolk. Denkbeeldig is dat risico niet. Dr. Alaa Saeed: ‘In 1984-1985 werd de capaciteit per reactor uitgebreid naar twee ton. Er waren toen twee reactors en twee productielijnen op P-8.’ (Getuigenverhoor Alaa Ahdi Al Saeed tussen 15 en 18 november 2004) P staat voor ‘Positie’. De maximale dagproductie stijgt tot het twintigvoudige, zo'n 8 ton. Jaarlijks kan 900 ton mosterdgas worden geproduceerd.3

Naast P-8 staat een loods die ook het ‘dierenhuis’ wordt genoemd. Het is een luchtdichte ruimte waar cavia's, ratten, konijnen, honden, katten en zelfs ezels worden vastgesnoerd om de effecten van de gifgassen te meten. ‘Bloed kwam uit hun ogen, neus en mond en ze kregen stuiptrekkingen,’ zegt dr. Alaa Saeed, die bij de proeven aanwezig was.(The New Republic, 21 juli 2003) Op de schietbaan van Al-Muthammediyat worden ook tests in de openlucht uitgevoerd. Dit om de invloeden van windrichting en temperatuur zo natuurgetrouw mogelijk na te bootsen.

Wanneer de productie van mosterdgas aan de eisen van de Iraakse oorlogsmachine voldoet, richt Irak zich op schaalvergroting van de zenuwgasproductie. Ook daarvoor is Muthanna geschikt. In 1983 wordt op een braakliggend terrein site P-7 ingericht voor de productie van tabun, een kleurloze fosforverbinding met de geur van amandelen, maar met verschrikkelijk effect. Het blokkeert de zenuwprikkels, waardoor spieren samentrekken en ademhalen vrijwel direct moeilijk wordt. Snel volgt het nóg dodelijker gifgas Sarin, eveneens een zenuwblokkerend strijdgas, ook kleurloos, en reukloos. Je gaat er al aan dood bij een geringe aanraking.

Na het productieproces wordt het gif in een transportcontainer gepompt, op een vrachtwagen gezet en vervoerd naar het vulstation in het zuidelijk deel van het complex. Hier volgt het meest riskante onderdeel, het volgieten van de obussen, de lege hulzen. Door het morsen raken veel werklui ondanks hun beschermende kleding en gasmasker besmet. De soms honderden zieken mogen het complex niet verlaten en worden in ziekenzalen ter plekke behandeld.

Als de obussen gevuld zijn, krijgen ze een eigen kleur om herkenning te vergemakkelijken. Gele verf betekent ‘mosterdgas’. Sarin zit in zwarte hulzen, CS-gas in witte, Tabun in rode. Het vulgewicht voor een 130 mm granaat is 2,5 kilo. Een 500 kilobom bevat 153 kilo gifgas. Afhankelijk van de klimatologische omstandigheden kan een 130 mm granaat met zenuwgas het leven vernietigen in woonhuizen op enkele honderden vierkante meters, een 500 kilobom hele huizenblokken van duizenden vierkante meters.

Iedere munitiesoort krijgt zijn eigen vulling. Raketten voor de lanceerpijpen van de Katjuscha multiple rakettenwerper, de zogenaamde Stalinorgels, worden gevuld met Sarin, 122 mm artilleriegranaten met CS en 155 artilleriegranaten met mosterdgas. De stoffen werden niet gemixed, behalve de Cyclo Sarin, dat bestaat uit twee soorten Sarin om het effect te vergroten.

De ‘speciale munitie’, zo genoemd om het te onderscheiden van conventionele munitie, wordt na het vullen opgeslagen in een van de acht bunkers van Al Muthanna. Anticiperend op een aanval worden ook opslagplaatsen op andere locaties ingericht. Er komt er een in Muhammadiyat, 160 kilometer ten noordwesten van MSE, en vijf bunkers worden ingericht voor ‘speciale munitie’ bij een militair depot genaamd Al-Aukadier, in de provincie Al Muthanna. De vraag is zo groot dat al snel een begin wordt gemaakt van twee additionele sites op enkele tientallen kilometers verder voor de productie van precursors, dat zijn Fallujah 2 en 3. Fallujah 1 is nooit afgebouwd.

Het derde jaar van de oorlog tussen Irak en Iran, brengt een kink in de kabel. Het gebruik van gifgas door Irak wordt door Iran op 3 november 1983 aangeklaagd in een brief aan de Verenigde Naties. Een VN-commissie doet onderzoek in Iran en bevestigt dat mosterdgas en tabun zijn ingezet. ‘Chemische wapens, in de vorm van luchtbommen, zijn gebruikt in het Iraanse gebied dat door specialisten is geïnspecteerd,’ meldt het VN-rapport. Luchtbommen zijn bommen afgeworpen door vliegtuigen of helikopters.

De VN-bevindingen hebben ingrijpende gevolgen. In maart 1984 verbiedt de vs de levering aan zowel Irak als Iran van chemicaliën zoals thiodiglycol, TDG, nodig voor de bereiding van mosterdgas en van fosforoxychloride, POCL3, nodig voor de bereiding van zenuwgassen. Ook Nederland neemt maatregelen. In april 1984 wordt een wijziging doorgevoerd van het Uitvoerbesluit Strategische Goederen. De export van elf grondstoffen met ‘dual-use’, dat wil zeggen, die zowel voor civiele als voor militaire doeleinden kunnen worden gebruikt, is alleen nog mogelijk met toestemming van de minister van Economische Zaken. In juli 1984 volgt Japan, dat de uitvoer van zes chemicaliën, waaronder TDG en POCL3, aan banden legt.

De exportrestricties zijn bijzonder slecht nieuws voor Irak. Met de oorlog tegen Iran gaat het de verkeerde kant op. Wat eerst een snelle Blitzkrieg leek, verzandt rond deze tijd in een uitputtingsoorlog. Volgens het Stockholm International Peace Institute besteedt Irak in 1984 een slordige 14 miljard dollar, het halve staatsinkomen, aan defensie. Irak, met vijftien miljoen inwoners, weet desalniettemin niet de overhand te krijgen tegen het dichter bevolkte Iran, met 45 miljoen inwoners. In 1984 sterven maandelijks naar schatting 1200 Iraakse militairen aan het front. Zo'n 50.000 Iraakse militairen zijn tegen die tijd door Iran krijgsgevangen gemaakt. Iran bezet bovendien strategische eilanden in de Perzische Golf. Aanvallen op tankers volgen, waardoor de export van olie voor Irak steeds moeilijker wordt. Langzaam maar zeker wordt het rijk van Saddam Hoessein economisch op de knieën gedwongen.

Directeur-generaal Nazar Attar van Muthanna State Establishment, de insecticidenfabriek die inmiddels is omgebouwd tot een volcontinue gifgasfabriek, verwacht dat de oorlog tussen Iran en Irak dan ook lang zal gaan duren en dat veel grondstoffen nodig zullen zijn. Door de handelsembargo's tegen precursoren besluit Attar ze dan maar via tussenhandelaren, zogenaamde brokers, te betrekken.

Imad Hossein, een van de leidende figuren in het chemische wapenprogramma, neemt contact op met het ministerie van Olie en vraagt een directeur genaamd Sadallah al Fathi, of hij brokers kent die chemicaliën kunnen leveren. ‘Ik vertelde hem dat we chemicaliën nodig hadden voor de productie van pesticiden. Hij zei me dat hij een goede man kende die deze chemicaliën kon leveren en dat hij een afspraak kon maken. Sadallah zei: “Mr. Frans kan alle materialen leveren die we nodig hadden.”’ (Verhoor 13 april 2005)

Imad Hossein ontmoet Van Anraat in 1984 in Bagdad. ‘Mr. Frans zei dat hij zou nagaan of en tegen welke prijs hij TDG kon leveren. Ik heb hem toen de specificaties van de chemicaliën gegeven, de scheikundige naam, merkindex, kookpunt, kleur en zuiverheid. Wij noemen dat “full-specifications”.’ Hossein wil ‘pure quality’, een zuiverheid van 95-99 procent. Wanneer Van Anraat navraag had gedaan bij de textielindustrie zou hij geleerd hebben dat een zuiverheid van 80 procent voldoende voor de branch is. En veel goedkoper. De eisen van pure kwaliteit hebben uitsluitend een militair doel. Een zuiverheid lager dan 95 procent bekort de houdbaarheid van het te fabriceren mosterdgas aanmerkelijk. Volgens Van Anraat motiveerden de Irakezen hun eis met: ‘We hoeven geen water te transporteren.’

In een later verhoor wordt aan Imad Hossein gevraagd wat de Irakezen dachten van de professionaliteit van Frans van Anraat. Hossein antwoordt: ‘Hij had kennis van de olie-industrie, maar als we over chemicaliën spraken, bleek hij over weinig kennis te beschikken. Dit bleek bijvoorbeeld uit het feit dat hij vroeg om de structuurformule van de stof. Ik leid daaruit af dat hij geen bijzonder goed opgeleide chemicus was.’

Frans van Anraat doet zaken met het State Establishment for Oil Refining en Gas Industry, afgekort SEORGI, het ingenieursbureau van het ministerie van Olie. Officieel bemoeit SEORGI zich met alle olieraffinaderijen en gasinstallaties in Irak. Achter de coulissen fungeert het ingenieursbureau als loket van aankoop voor Muthanna State Establishment, de gifgasfabriek.

SEORGI is gevestigd in een onopvallend kantoor in de Sadounstraat, een belangrijke winkelstraat en verkeersader in het hart van Bagdad. Op de muur van een pand naast Hotel Bagdad hangt een plaatje met de naam ORA, zoals SEORGI vroeger heette. Hier rollen de telexen binnen van Frans van Anraat. Talal Sersam, een scheikundige die werkt op het technische departement van SEORGI, zegt: ‘Als ons bedrijf een telex ontving, kwam die langs de man van de telex. Die zette het bedrijfsstempel en -nummer erop. De telexman kende ook de telexberichten van Frans. Hij wist dat ze niet voor ons bedrijf bestemd waren en dus zette hij er geen stempel op. Telexberichten van Frans gingen altijd rechtstreeks naar directeur Saddallah al Fathi. Als ik het telexbericht ontving, deed ik het in een envelop en belde ik het nummer van de andere organisatie. Ik wist niet waar ze waren, maar ze hadden een halfuur nodig om het bij mij op te halen.’

Van Anraat werkt bijna uitsluitend via het spookloket in het SEORGI-kantoor. Een enkele keer levert hij aan het State Establishment for Pesticide Production (SEPP), dat valt onder het ministerie van Industrie, maar die naam raakte in de loop van de jaren tachtig te veel geassocieerd met grondstoffen voor chemische wapens. Alle producten hebben wel dezelfde eindbestemming: de productielijnen van het Muthanna State Establisment.

Alles rond de aanschaf van chemische grondstoffen is omgeven met de grootste geheimzinnigheid, zegt Imad Hossein. ‘Niemand aan het begin van het chemische programma wist wat de eindbestemming van de chemicaliën was. Mensen die niet bij ons werkten werden als buitenstaander beschouwd.’

De bezoeken van Van Anraat verlopen dan ook in het grootste geheim. Zakenmensen worden uitgenodigd door een relatiedepartement die de visa regelt en zorgt dat de gasten bij binnenkomst soepeltjes door de douane worden geloodst. De verplichte aids-test voor buitenlanders wordt hun ook bespaard. Op Saddam International Airport hoeft Van Anraat niet in de rij te staan voor een taxi. Een eigen auto met chauffeur Massoud wacht. In Bagdad zegt Massouds oudste dochter: ‘Mijn vader was secretaris van de vice-minister van Olie. Hij zei wel eens dat hij Mr. Frans ging ophalen. Hij sprak nooit over chemische wapens.’ Massoud overlijdt tijdens de oorlog onder verdachte omstandigheden. ‘Hij is vermoord door het regime,’ zegt de dochter. Veel hoge functionarissen die werken aan het uiterst geheime wapenprogramma komen in de loop van de tijd om of ze verdwijnen. Ze worden vermoord door de paranoia veiligheidsdiensten van Saddam Hoessein die iedere zucht van kritiek op het regime genadeloos afstraffen. Maar niet Mr. Frans, die is te waardevol.

Een kamer in het Al Rasheed Hotel fungeert vaak als zijn Iraakse kantoor. Hij krijgt een in het Arabisch gestelde brief voor het hotelmanagement, waardoor hij zijn rekening kan betalen in Iraakse dinar in plaats van in dollars, wat zijn verblijf veel goedkoper maakt. De sfeer bij een bezoek valt het best te vergelijken met een visite aan de Sovjet-Unie ten tijde van despoot Stalin; koud en luguber aandoend door de efficiëntie. Van Anraats bewegingsvrijheid in Irak is beperkt. Hij mag alleen rondrijden met een door SEORGI geleverde chauffeur, die vaak dan ook een spion is die hem in de gaten moet houden. In de hotelgangen ijsberen leden van de geheime dienst Mukabarat, die ongewenste ontmoetingen tussen zakenlieden maar ook met bijvoorbeeld tegenstanders van het regime dienen te verhinderen. Imad Hossein: ‘Er werd ook voor gezorgd dat door andere buitenlandse bedrijven niet werd gezien dat Frans contact met ons had. Zodat er nooit twee bedrijven tegelijk op kantoor kwamen.’

De ontmoetingen met SEORGI zelf verlopen in een ongedwongen sfeer. Er wordt thee gedronken op ruime canapaés en na wat beleefdheidsuitwisselingen wordt snel tot de kern gekomen. De Irakezen overleggen een lijst van gewenste producten. Van Anraat had ook zijn huiswerk gedaan en kon aangeven wat hij kan leveren en tegen welke prijs. Voor iedere levering wordt een ‘memorandum van afspraken’ opgesteld waarin de Irakezen, onder de naam SEORGI, SORG of SEPP als koper, en Frans van Anraat, onder de naam Companies, Oriac of FCA Contractor, als de verkoper, de voorwaarden overeenkomen. Zo staat bij de aankoop van TDG in 1987 onder Letter of Credit nummer L/C 87/3/232: ‘De koper wenst textieladditief aan te schaffen en heeft contact gezocht met de verkoper. De verkoper is bereid en in staat om het textieladditief te leveren.’ Daartoe komen beide partijen overeen dat verkoper ‘overeenkomstig de van tijd tot tijd gegeven instructies’ 1296 ton textieladditief levert in maandelijkse zendingen van zes containers van elk 18 ton. Naast het bedongen bedrag zal door de koper ook 2000 dollar worden betaald voor het ‘netto free on board’ afeveren van de goederen op een schip in een haven aan de oostkust van Noord-Amerika. Voor de vrachtkosten wordt 3600 dollar per container betaald. Afgesproken wordt dat ‘de verkoper de koper continu op de hoogte zal houden van de voortgang van de levering’.

De hitte van Bagdad, de beperkingen tijdens zijn verblijf en de soms krappe leveringstijden neemt Van Anraat voor lief. Geen wonder: in 1987 wordt een Letter of Credit (nummer L/C 87/3/2790) uitgeschreven op naam van zijn offshoremaatschappij Oriac, gevestigd aan de Boulevard de la Foire in Luxemburg, ter waarde van 2.571.530,00 dollar.

De Irakezen werkzaam bij SEORGI noemen van Anraat ‘een hele goede leverancier waar je op kon vertrouwen’. (Bron: Requisitor G502) Het vertrouwen is wederzijds. Het is ook in Van Anraats eigen belang om te zwijgen over zijn handel, zegt een medewerker van het planning department. ‘Zelfs al zou Frans ontdekt hebben waar de grondstoffen voor gebruikt werden, dan zou hij uit persoonlijk belang, materieel en uit veiligheidsoverwegingen daarover zwijgen. Het was de officiële politiek dat het echte doel van de precursoren niet besproken werd. Het was ons verboden om hierover te spreken met brokers enzovoort. In een land als Irak praat je hier niet over als het verboden is. Wij doen wat ons gevraagd wordt. We hebben echter nooit expliciet verteld dat hij hierover diende te zwijgen.’ (Verhoor getuige X op 16 januari 2005)

De grondstoffen van Van Anraat komen per container aan in de Jordaanse havenstad en geladen op 35-tons vrachtwagens. De trucks zijn geregistreerd bij de ministeries van Industrie en van Irrigatie, want militaire trucks zijn taboe.

Terwijl de trucks de 800 kilometer lange weg door de Syrische woestijn in West-Irak afleggen, wordt de komst via telex aangekondigd met containernummers, de soort stof en de trucknummers. In het douanegebied tussen de steden Falluja en Bagdad worden de containers samen met de ‘bill of loading’ gecontroleerd. Getuige X zegt: ‘Omdat de precursoren die bestemd waren voor Muthanna geïmporteerd waren onder een schuilcode, was het van belang om deze goederen dáár op te vangen. Anders zouden ze doorgestuurd worden naar bijvoorbeeld de echte sorg. Ik kan mij herinneren dat bepaalde pompen die bestemd waren voor Muthanna per ongeluk afgeleverd werden bij de raffinaderijen. Medewerkers van Muthanna haalden ze daar op.’

Na de douaneafhandeling gaat het transport verder via de rondweg van Bagdad in noordelijke richting. Acht kilometer voor Muthanna is een overslagstation. Daarvandaan voeren eigen Muthanna-trucks de containers door de zwaar bewaakte poorten het gifgascomplex binnen.

Eenmaal binnen worden de grondstoffen snel verwerkt. Dr. Alaa Saeed: ‘PCL3 en SOCL2 zijn gevaarlijke stoffen om meerdere redenen. Je moet het bijvoorbeeld onder stikstof bewaren. Je had risico's van lek en corrosie. Om de reden dat je PCL3 en SOCL2 niet eenvoudig kunt bewaren wordt de desbetreffende stof zodra deze binnenkomt zo snel mogelijk met TDG omgezet tot mosterdgas. Dat betekende dat ook TDG na aflevering op Muthanna al tussen enkele dagen en weken werd verwerkt.’





HOOFDSTUK 5
De aanvallen

Enkele dagen voor iedere aanval met ‘speciale munitie’ ontvangt de directeur-generaal van Muthanna een telefoontje van de secretaris van de Militaire Commandoraad in Bagdad. Zakelijk deelt deze mede dat ‘de spullen moeten worden klaargezet’, waarna hij hoeveelheden, munitiesoort en middel opsomt. Daarop worden in de bunkers de granaten, raketten of bommen op trucks geladen. Tegen die tijd is ook de schriftelijke opdracht uit Bagdad gearriveerd. Deze gaat mee met het transport naar de luchtmachtbasis of legereenheid. Voor de inzet van chemische wapens is een ‘Chemical Corps’ geformeerd. De leden dragen uniformen zonder eenheidskenmerken en gebruiken civiele trucks met opleggers. Ze staan bekend als ‘Protection unit 922’ of ‘Muthanna Protection Company’ en zijn belast met de begeleiding, bewaking en het gebruiksklaar maken van de chemische wapens. De transportroute wordt afgezet en er is altijd een decontaminatie-unit aanwezig voor het geval er een munitiestuk lekt of er een ongeluk gebeurt.

Het gifgas wordt in de regel een dag voor gebruik afgeleverd. Alles wat niet wordt ingezet gaat terug naar de opslag.

In het Iraakse leger zijn speciale militairen aangesteld om toe te zien op de juiste procedures bij gifgasgebruik. Ahmed Kamal Ali, geboren in 1954, maakt aan het front als instructeur deel uit van het eerste legerkorps, zevende divisie, met als basis de Noord-Iraakse stad Sulamanya. Hij vertelt hoe Irak verhuld gifgas gebruikt door te suggereren dat er inlichtingen binnen waren gekomen dat Iran op een bepaald tijdstip chemische middelen ging gebruiken. Demonstratief zette hij dan apparaten klaar om te bepalen om welke stof het ging en bereidde hij zijn mede-militairen voor op de aanval. ‘Het was zo dat in dit soort gevallen Irak zelf chemicaliën ging gebruiken. Het kon namelijk gebeuren bij een verkeerde windrichting dat we zelf getroffen werden door gassen die door Irak gebruikt werden.’

Ahmed Kamal Ali beschrijft een aanval in 1983. ‘Ik was in een bergachtig gebied in de buurt van Panjuhn en Sartwar. Op de top van een heuvel zag ik een helikopter landen. Twee of drie hoge officieren stapten uit. Niemand wist dat ze zouden komen. Kort daarvoor waren we wel gewaarschuwd dat er mogelijk een Iraanse chemische aanval zou komen. Ik zag dat ze een kanon van 122 mm uit de helikopter laadden. Ik kon het goed zien, omdat ik hoog in de bergen zat en het beneden mij gebeurde. Ik zag dat het kanon gepositioneerd en gericht werd en hoe er vervolgens zes kisten granaten uitgeladen werden. Vervolgens vuurden ze de granaten uit die kisten allemaal af. Meteen daarna vertrokken ze weer. Direct daarna kreeg ik opdracht te zorgen dat iedereen een gasmasker kreeg.

Ik luisterde op dat moment ook naar de radio. Na ongeveer een uur hoorde ik dat Iran verklaarde dat Irak een chemische aanval had uitgevoerd. Dat moest deze aanval zijn geweest. Wij bevonden ons vlak bij de grens met Iran.’ (Verhoor 3 november 2004)

Na een aarzelende start valt Irak steeds vaker terug op gifgas. In 1983 meldde Iran vierendertig aanvallen met chemische wapens. In augustus dat jaar werden voor de eerste maal ook vliegtuigen ingezet die bommen afwerpen met een veel grotere dodelijke lading. In het jaar 1984 werden negentien aanvallen geregistreerd. De daling had waarschijnlijk te maken met het dat jaar afgekondigde internationale embargo op levering van precursors aan Irak.

De buitenwereld raakt heel langzaam op de hoogte welke afgrijselijke taferelen zich langs de grens tussen Irak en Iran afspelen. Door de extreem intensieve strijd is het slagveld haast ontoegankelijk en verklaringen van de strijdende partijen worden sterk gewantrouwd. Met het sturen van een brochure ‘Chemical weapons deployed by the Iraqi’ uitgegeven door het Iraanse War Information Headquarters wordt de zaak op 21 november 1983 aangezwengeld door de tweede ambassadesecretaris van de ambassade in Teheran. Daarin staan foto's en de getuigenissen van slachtoffers die zijn gevallen bij een aanval op 9 augustus ‘west of Piranshahr Ravanduz highway’. Er was sprake van een vliegtuig dat bommen gooide op posities van ‘islamic combatants’. De brochure meldt: ‘A pungent and nauseous stench of gas enveloped a large area around the explosion and a layer of dark powdery dust settled on all equipment in the area. All the combatants who were around when the explosion occurred felt a stinging pain on their legs, backs, testicles and eyes.’

Een maand later, op 19 december, stuurt de ambassade de brochure ‘A report of deployment of chemical weapons by Iraq in military and civilian areas of Iran’ opnieuw met foto's van zwartgeblakerde mensen overdekt met enorme zweren. In een notie schrijft hij: ‘Wel moge ik hieraan toevoegen dat berichten over het gebruik van chemische wapens door Irak in de strijd met Iran door militaire waarnemers hier ter stede worden bevestigd. Over de schaal waarop deze wapens worden ingezet alsmede hun precieze aard is mij echter niet bekend.’ (Bron: 912.2 Irak-Iran. Verhouding en diplomatiekke betrekkingen, deel xi, mei 83-dec 83)

Den Haag reageert op 17 januari 1984 met een bericht waarop een stempel ‘confidentieel’ staat: ‘Bestudering van de foto's (…) leidt volgens deskundigen van het Prins Maurits Laboratorium TNO alhier tot de voorlopige conclusie dat de gefotografeerde verwondingen inderdaad het gevolg zijn van mosterdgas.’(Archief bz, 912.2 Irak-Iran, deel xii, januarimaart 1984)

Vervolgens stuurt de minister van Buitenlandse Zaken Hans van den Broek dezelfde dag een rits telexen naar ambassades in het Midden-Oosten en de belangrijkste Navo-landen als de VS en Engeland waarin hij de zorgwekkende ontdekking mededeelt, maar een slag om de arm bewaart: ‘De informatie die tot nu toe door mij verkregen werd over mogelijk gebruik van chemische wapens in de oorlog Iran-Irak wijst sterk in de richting van gebruik van mosterdgas. Niettemin mag niet bij voorbaat de mogelijkheid uitgesloten worden dat een en ander berust op een deskundig opgezette vervalsingspoging van de kant van Iran.’ (Archief bz, 912.2 Irak-Iran, deel xii, januari-maart 1984)

De Nederlands tijdelijk zaakgelastigde in Teheran gaat op onderzoek uit naar harde bewijzen, wat hem in eerste instantie niet goed lukt. In een telex aan BZ op 23 januari 1984 meldt hij dat Duitse artsen een gifgasaanval hebben waargenomen op een Iraans veldlazeret aan het front waarbij 60 man aan medisch personeel het gezichtsvermogen heeft verloren. Maar de plek en tijd is onduidelijk. Britse artsen melden slechts een ‘sterk vermoeden’ van strijdgas. Niet meer. Een maand later op 8 maart 1984 stuurt Teheran een bevestiging ‘Vernam van collega's die ofwel zelf hadden deelgenomen aan een door buza (van Iran) georganiseerd bezoek aan een hospitaal (…) dat er geen twijfel meer aan leek te bestaan dat hun verwon-dingen inderdaad door chemische stoffen werden veroorzaakt. Enige van hen vanwege aantasting longen, stervende.’ (Archief bz, 912.2 Irak-Iran, deel xii, januari-maart 1984)

Iran nodigt in deze maanden ook de internationale pers uit voor een bezoek aan de getroffen gebieden. De journalisten worden langs de ziekenhuisbedden met gewonden geleid. Verschillende Iraanse slachtoffers krijgen verpleging in Europese ziekenhuizen, wat ook in Europa tot veel berichten over het gifgas leidt. De Italiaanse Corriere della Sera kopt op 6 maart 1984: ‘Gas: Iraanse soldaat dood in Stockholm, twee ernstig gewond in Wenen.’ Gevolgd op 11 maart: ‘Een Belgische toxicoloog heeft het gas geïsoleerd dat de Iraanse soldaten verwondde en doodde.’

Op 15 maart 1984 stuurt de Nederlandse ambassadeur in Irak, jonkheer David Meinaerd Schorer, zijn departement in Den Haag een samenvatting van een onderhoud dat hij had met een ambtenaar van het Iraakse ministerie van Buitenlandse Zaken in Bagdad. Deze ambtenaar zegt Schorer dat Irak geen behoefte heeft aan chemische wapens. ‘Enerzijds omdat wij onze soldaten aan eenzelfde gevaar bloot zouden stellen (want wij zouden ermee uitlokken dat de tegenpartij ze ook gaat gebruiken) en anderzijds omdat ons rijk voorziene wapenarsenaal ons in staat stelt de Iraanse vijand steeds afdoende terug te slaan.’ De ambassadeur concludeert, hoewel Iraanse beschuldigingen ‘a priori’ moeten worden gewantrouwd, hun beschuldigingen van het gebruik door Irak van gifgas zeer mogelijk op waarheid berusten. Schorer: ‘Het optreden van het Iraakse leiderschap heeft door het ontbreken van enige verantwoordingsplicht altijd iets onbesuisd en ongecontroleerds gehad. Markante voorbeelden daarvan zijn de moord op Mohammed Bakr al-Sadr, de breuk met Syrië, de invasie van Iran, alle kapitale vergissingen die aantonen dat men alhier de consequenties van een radicale daad onvoldoende pleegt te overzien.’ (Archief bz, 912.2 Irak-Iran, deel xii, januari-maart 1984)

Vanwege zijn verjaardag spreekt Saddam Hoessein op 3 mei 1984 met de Engelstalige Arab Times waarin hij alle berichten over het gebruik van gifgas als zionistische propaganda wegwuift. ‘On the subject of chemical weapons, it is clear that the media in the us, which is strongly influenced by the Zionist, played a major part in this, along with the statements made by Iran. Sometimes they say that ships coming to Iraq from Aqaba port are full of poisonous gases, and at other times they claim that the phospate plant in Ukashat is being used to produce chemical weapons. It is clear that they wish to attack important economic targets in Iraq.’

Tegen de eigen bevolking slaat Saddam & co een hele andere toon aan. Beelden van het slagveld worden triomfantelijk getoond op de Iraakse televisie. Ambassadeur Schorer leest in Iraakse kranten dat de Irakezen fier zijn op de gifaanvallen. ‘Ik herinner mij een krantenbericht over een aanval waarin stond: ‘We hebben ze als insecten verdelgd.’ Het Iraakse tv-journaal vertoonde beelden van dode Iraanse soldaten in loopgraven. Dat gaf mij het idee dat die waren omgekomen door een gifgasaanval, mede door de eerdere berichtgeving die mij had bereikt daarover.’ (Verhoor 6 oktober 2005)1

In 1985 zijn er eenenvijftig Iraakse chemische aanvallen op Iran, waarbij opvalt dat Irak steeds vaker kiest voor het inzetten bij één attaque van zowel mosterdgas als zenuwgas. In 1986 zijn er volgens Iraanse tellingen zevenendertig aanvallen, een vermindering, maar de aanvallen nemen in hevigheid wel toe. In dat jaar, op 15 en 27 februari, zijn er de eerste grote aanvallen op de zuidelijke stad Abadan, aan de strategische waterweg Sjatt al-Arab. De regio herbergt belangrijke Iraanse olie-installaties en is bij het begin van de oorlog anderhalf jaar tevergeefs door Irak belegerd. De gifgasaanval wordt als een vergelding voor de weerstand van toen gezien. De twaalflidstaten van de Europese Gemeenschap verklaren in april 1986 ‘ernstig bezorgd’ te zijn over het inzetten door Irak van chemische wapens. En veroordelen het ‘krachtig’.

Nu de oorlog haar zesde jaar is ingegaan, komt de opoffering die de bevolkingen van Irak en Iran zich getroosten steeds pregnanter aan de oppervlakte. In Irak leveren vrouwen hun bruidsgoud in om de oorlog te helpen financieren. Het eerste halfjaar van 1986 zijn er honderd procent meer doden gevallen dan het hele jaar daarvoor, zo'n 13.600 doden. De Nederlandse ambassade in Bagdad telext op 31 juli 1986 de conclusie van het overleg tussen diplomatieke vertegenwoordigers van de Navo-landen in Irak die een situatie als een ‘stall mate’ bestempelen; ‘de oorlog zal militair gewonnen of verloren worden met het materiaal dat nu aanwezig is. Extra materiaalaankopen zullen geen essentieel verschil meer uitmaken.’ (Archief BZ, 912.2 Iran-Irak, juli-december 1986)

Op 17 oktober 1986 telext de Nederlandse ambassade naar het Haagse ministerie van Buitenlandse Zaken over een alledaags onderwerp, een raket op Bagdad in de wijk Jarmuk, een halve kilometer van de communicatietoren, het eigenlijke doelwit. ‘De raket kwam neer op straat naast twee schoolgebouwen er ontstond een krater van 10 meter diameter en 3 meter diep. 10 huizen werden totaal vernield, 31 huizen en 25 auto's alsmede de scholen (zwaar) beschadigd. Een moskee liep glasschade op. Er waren zes doden, waaronder twee kinderen te betreuren en 64 personen werden gewond. Reparatie werkzaamheden waren ondanks de vrijdag al in volle gang. Ik vraag mij af hoelang het nog kan duren voordat retaliatie op Teheran zal plaatsvinden.’(Archief bz, 912.2 Iran-Irak, juli-december 1986)

Terwijl de religieuze leider ayatollah Khomeiny 1986 als het ‘jaar van de overwinning’ heeft uitgeroepen, is de schade aan de Iraanse economie door de aanhoudende Iraakse bombardementen catastrofaal. De olieraffinaderijen bij de Golf van Perzië zijn zwaar beschadigd evenals de staalfabriek in de stad Isfahan. De spoorwegverbinding met Turkije is verbroken en talloze telecommunicatiekantoren en masten zijn verwoest waardoor verbindingen in eigen land en naar het buitenland verstoord zijn.

De Nederlandse ambassade in Teheran telext op 23 oktober een codebericht waarin melding wordt gemaakt dat in Teheran voor het eerst vrouwen in de rij staan voor brood. Een veeg teken. ‘Naarmate de rijen voor de levensmiddelenwinkels langer worden, steeds meer geraffineerde olieproducten worden gerantsoeneerd, de kritiek op het oorlogsverloop luidruchtiger wordt en in het algemeen de ontevredenheid over de toenemende schaarste onder de bevolking toeneemt, tonen de Iraanse gezagsdragers toch zowel naar binnen als naar buiten toe steeds onzekerder en is van de overwinningsroes na de succesvolle militaire acties in Fao en Mehran niet veel meer overgebleven. De mullahs lijken gevangen in hun eigen oorlogspropaganda en de vraag is dan ook: komt er nog een groot offensief en zo ja, wanneer?’ (Archief bz, 912.2 Iran-Irak, juli-december 1986)

Een nieuwe aanval, de zoveelste, blijft inderdaad niet uit. In april 1987 zijn de Iraniërs met hun Kerbala-8-offensief de zuidelijke Iraakse stad Basra genaderd. Als reactie wordt 10 april gifgas ingezet op en rond de Iraanse grensstad Khorramshahr. Door de wijde omgeving met gif ontoegankelijk te maken wil Irak voorkomen dat de vijand verder doorstoot. De Iraakse luchtmacht heeft volgens het opperbevel een doorslaggevende rol gespeeld bij het afslaan van de aanvallers: ‘Zij heeft alle Iraanse pogingen tot aanvoer van versterkingen door aanhoudende bombardementen verijdeld.’ (NRC, 10 april 1987, samengesteld uit berichten van Reuter, AP, UPI en AFP).

Direct na iedere gifgasaanval begint het politieke steekspel waarbij Irak en Iran elkaar met de vinger wijzen. De Iraakse minister van Buitenlandse Zaken Tareq Aziz beschuldigt in een brief aan de Verenigde Naties buurland Iran van het gebruik van chemische wapens. Het verwijt heeft een politiek doel; het gebruik van chemische wapens is volgens het Protocol van Genève uit 1925 alleen toegestaan als de tegenstander het eerst heeft ingezet. Op deze manier veegt Irak internationaal-rechtelijk zijn straatje schoon.

Iran ontkent ten stelligste het inzetten van gifgas en spreekt bij monde van buitenlandminister Ali Akbar Velayati van aanvallen ‘op zeer grote schaal’ op woonwijken in de Iraanse steden Abadan, Khorramshahr en het dorp Mared. Het aantal gewonden schat hij op zeker honderd burgers. Bijna alle aanvallen vinden plaats op enkele tientallen kilometers van de grens.

Een week later, op 16 en 21 april 1987, vervolgt Irak zijn chemische aanvallen op de meer noordelijk gelegen stad Alut. Op 28 juni 1987 concentreert zich de gifgasaanval op de steden Rash Harmeh en Sardasht. De aanval op Sardasht is de eerste maal dat een hele stad doel is van een chemische aanval door Irak.

Salih Aziz Puriaqdam, is vijfentwintig jaar oud en winkelbediende in Sardasht als hij op 28 juni 1987 om 16.15 uur in zijn auto rondrijdt. ‘Op dat moment hoorde ik het geronk van vliegtuigen. Sardasht was vaker gebombardeerd door Irak met gebruik van vliegtuigen dus ik wist dat er een aanval zou volgen. Op het moment van de aanval ben ik snel mijn auto uitgestapt en een woning binnengegaan langs de weg in de Pirozistraat. Ik hoorde in de woning het geluid van neerkomende bommen, maar het was een ander geluid dan bij eerdere bombardementen. Veel minder hard. Na ongeveer 5 minuten ben ik naar buiten gelopen. Ik zag mensen die in paniek waren. Ik zag een soort stofwolk hangen. Het zag eruit als een grijze wolk die naar beneden daalde. Van boven was de wolk heel dik, beneden was het stof in de wolk dunner. Ik zag dat hij deels ook boven mij hing. Ik wist dat het een chemische stof was, daarom ben ik van de wolk weggerend. Ik rook een duidelijke knoflookgeur. Ook rook het naar rottende groente en zwavel. Ik weet niet wat voor gas het was, ik heb alleen geleerd dat die geur voorkomt bij gevaarlijke chemische gassen. Die lessen had ik op school gekregen, we leerden een chemische aanval te herkennen en voorzorgsmaatregelen te nemen. Die lessen werden al in 1980 en 1981 gegeven door het leger van Iran. Ik nam mijn familie mee naar een plek buiten Sardasht die hoog genoeg was om aan de wolk te ontsnappen. Wij kwamen daar ongeveer een halfuur na de aanval aan. Die avond rond 22.30 uur werden de matrassen neergelegd om te gaan slapen. Op dat moment begon mijn lichaam een branderig gevoel te geven. Ik voelde dat mijn huid pijn deed, het jeukte en gaf een branderig gevoel. Tegelijk moest ik overgeven. Ik moest erg veel overgeven, het ging maar door alsof mijn hele maag leeg raakte. Dat overgeefgevoel bleef 8 uur lang aanhouden. Ik gaf speeksel over, geen bloed. Op een gegeven moment leek het alsof ik geen vocht meer in mijn lichaam had.’ (Verhoor 8 december 2004)

Irak trekt zich weinig aan van de internationale verontwaardiging. In 1987 is er sprake van zevenenzeventig aanvallen met chemische wapens. Daarnaast treft het regime ook een binnenlandse vijand: de Koerden in Noord-Irak. Bagdad verwijt de Koerden de zijde van Iran te kiezen in de oorlog en dat de Koerden dreigen om de laatste pijpleiding waardoor de Iraakse olie naar het buitenland stroomt, af te snijden.

Plannen om de Koerden een harde slag toe te brengen dateren al vanaf 14 of 15 maart 1987, als Saddam Hoessein een bijeenkomst voorzit van het Algemeen Commando van de Strijdkrachten. Daarin vertelt hij zijn officieren dat hij na zes jaar strijd met Iran bang is voor een uitputtingsoorlog, zeker als de Koerden zich ook tegen Bagdad keren. Een paar dagen later wordt al Ali Hassan al Majid, neef van Saddam Hoessein, benoemd tot secretaris-generaal van het noordelijk bureau van de Baath-partij. Een positie die hem ongekende macht geeft. Zijn opdracht is binnen twee jaar het Koerdische verzet te breken en de thuisbases van de hun strijders, genaamd peshmerga's, te vernietigen. Op 28 april 1987 demonstreren enkele tientallen Koerden in Arnhem tegen het bombarderen van meer dan 20 Koerdische dorpen met chemische wapens anderhalve week eerder, op 15 en 16 april 1987, waarbij honderden slachtoffers, onder wie vrouwen en kinderen, zouden zijn gevallen. Tijdens een persconferentie laat de woordvoerder F. Hoessein van de Iraakse Koerdische organisaties weten: ‘Het gebruik van chemische wapens betekent de massamoord op Koerden.’(Bron: ANP, ‘Protest Koerden tegen Nederlandse export chemicaliën aan Irak’,28 april 1987)2

De peshmerga's en de Koerdische bevolking hebben dan al de instructies om bij aanvallen natte kleren voor hun gezicht te houden, grote vuren te branden zodat de warme lucht het gas verdrijft en te vluchten naar gebieden hoger gelegen dan de inslagen. Met name mosterdgas is zwaarder dan lucht.

Het gifgas maakt deel uit van een veel breder plan tegen de Koerden. Op 20 juni 1987 laat Ali Hassan al Majid een brief rondgaan naar het Eerste en het Vijfde legerkorps gelegerd in Noord-Irak met het onderwerp ‘Procedure hoe te handelen inzake dorpen die om veiligheidsredenen verboden zijn’. Alle dorpen waar ‘subversieven, Iraanse agenten of gelijksoortige verraders van Irak’ zich ophouden, worden tot verboden gebied verklaard. Ieder levend wezen dat zich er bevindt, mens of dier, zal worden doodgeschoten, landbouw is er verboden en ieder huis en schuur zal met de grond gelijk worden gemaakt. Voor deze actie, de grootste aanval ooit op de Iraakse Koerden, wordt de codenaam ‘Operatie Anfal’ bedacht. Anfal is een vers uit de koran en betekent ‘oorlogsbuit’.

In de eerste maanden van 1988 kampt Saddam Hoessein opnieuw met tegenslag. In de Perzische Golf voeren snelle wendbare Iraanse kanonneerboten steeds fellere aanvallen uit op tankers die Iraakse olie vervoeren. Iraanse vliegtuigen werpen bommen af op de Noord-Iraakse steden Arbil en Mosul. Met alle macht pareert hij. In maart voert hij zware ‘missile attacks’ en bombardementen uit op woonwijken in Teheran en 20 andere steden, zo meldt de ambassade van Iran in Den Haag in een ‘press release’. Als reactie heeft Iran de aanval Val Fajr 10 in de Irakese provincie Sulamanya geopend. Troepen zijn dertig kilometer diep Irak ingetrokken waarbij twintig dorpen en 250 vierkante kilometer zijn bezet, 2000 Iraakse krijgsgevangenen genomen en 5000 dode en gewonde Irakezen zijn gevallen. ‘De strategische stad Halabja is bevrijd’, meldt het officiële Iraanse persbureau irna. (NRC, 18 maart 1988)

Secretaris-generaal van de Verenigde Naties Javier Perez de Cuellar roept de twee landen op tot het beginnen van gesprekken voor een militaire deëscalatie. Waarop de Iraanse eerste minister Mir Hussein Moussavi in Teheran verbitterd opmerkt dat de Veiligheidsraad van de Verenigde Naties ‘niet meer dan een werktuig is in de handen van de belangrijkste machten’. (New York Times, 18 maart 1988)

Saddam Hoessein moet hardere middelen inzetten wil hij voorkomen dat het militair initiatief geheel aan Iraanse zijde blijft liggen. De marktstad Halabja, het economisch centrum in de regio en thuishaven voor veel anti-Baathisten, heeft hij als afschrikwekkend voorbeeld op het oog. Tactisch is het ook een prima doel, het ligt geklemd tussen glooiende heuvels aan de ene en een meer aan de andere kant, de bewoners kunnen nauwelijks een kant op. Hier kan hij het beste de Koerden en de Iraniërs in één klap raken.

‘Chemisch officier’ in het Iraakse leger, Ahmed Kamal Ali, die altijd voor gifgasaanvallen wordt gewaarschuwd om beschermingsmaatregelen te treffen, verklaart verder: ‘Toen Iran Halabja had veroverd is Saddam naar de basis van onze divisie gekomen in Sulamanya. Hij had daar een bijeenkomst met onze legerleiding. Ik heb dat met eigen ogen gezien. Het duurde ongeveer 2 uur. Daarna ging Saddam de stad Sulamanya in. Hij heeft toen getelefoneerd met de legerleiding van het front. Hij gaf door dat er zeer binnenkort een grote overwinning zou plaatsvinden. Dat was dus vlak voor de aanval op Halabja.’ (Verhoor 3 november 2004)

Een andere Iraakse militair Al-Naqib is stafofficier van het luchtmachtcommando in Bagdad en assisteert in de commandokamer. ‘Ik had gehoord dat Iran Halabja had overmeesterd met hulp van Koerdische rebellen, die of? cieel “verradersgidsen” werden genoemd, en bij aankomst hoorde ik dat een uur eerder door Saddam Hoessein persoonlijk het bevel voor een tegenaanval met chemische wapens was gegeven.’

Al-Naqib verklaart verder: ‘We namen contact op met de bases en gaven hun opdracht om de vliegtuigen klaar te maken en ze zowel met reguliere bommen als chemische bommen te beladen. Wij wisten wat het effect van chemische bommen was. Wij wisten wat het effect was op de burgerbevolking en er werd geen waarschuwing gegeven. Het bevel was om een bommentapijt over de stad uit te werpen. Wij wisten allemaal dat de stad vol burgers was. De Iraanse troepen bevonden zich vooral buiten de stad; er waren geen berichten van veel Iranese troepen in de stad. Er waren ook geen verkennende luchtmissies uitgevoerd, wat ongebruikelijk was. Ik ben van mening dat het doel van de chemische aanval was om de Koerdische bevolking die door Saddam Hoessein werd gezien als bondgenoot van Iran af te straffen en angst aan te jagen.’ (Verklaring, 28 januari 2001)

Als het Chemical Corps de ‘speciale munitie’ naar een vliegbasis brengt, dan wordt die basis altijd hermetisch afgesloten. Irak heeft geen speciale squadrons voor bombardementen met chemische wapens. In principe kan een chemische aanval worden uitgevoerd door ieder vliegtuig dat kan bombarderen. Wanneer een vliegtuig met ‘speciale munitie’ wordt geladen, zet het Chemical Corps de wijde omgeving rond het toestel met rode vlaggen af.

Noomayr Natiq Ali Kaysi is jachtpiloot bij het 37ste squadron gelegerd in Mosul als hij die ochtend bij een briefing zit.

‘We kregen de coördinaten op van de locatie die gebombardeerd moest worden. Een man van de inlichtingendienst vertelde waar de moskee stond in het dorpje Halabja en nog wat andere zaken. Ons werd gezegd dat het geen missie was die aan tijd was gebonden. We moesten dus niet op een bepaalde tijd ergens zijn; dat heette t.o.t., “time on target”. Deze t.o.t. hadden we met deze missie dus niet. Ons werd verteld dat het dorp gebombardeerd moest worden volgens het systeem “area bombing”. Dat wil zeggen dat de bommen over het hele dorp gegooid moesten worden. Er werd gezegd dat het om een bijzondere lading zou gaan. Ik wist echter wel dat het om chemische wapens zou gaan. Ik wist dat, omdat extra maatregelen waren genomen en door wat erover werd verteld. Iedere piloot wist dat. Bij de luchtmacht werd het woord chemische wapens nooit gebruikt. Met chemische wapens bombarderen is eigenlijk de gemakkelijkste vorm van bombarderen. Het is een kwestie van de bommen bovenwinds op de juiste plek te laten vallen. Halabja is een kleine stad vlak bij een berg. Er hoefde bij dat bombardement geen rekening gehouden te worden met eigen troepen. Vandaar dat we ook geen sterke rekening hoefden te houden met de windrichting.’

De vliegtuigen die Halabja bombarderen, Mirages en MiG 23's, komen van verschillende luchtmachtbases waaronder ‘Saddam Basis’ in Gayara ten zuiden van Mosul.

Volgens Piloot Noomayr Natiq Ali Kaysi checkt een piloot voordat hij opstijgt normaliter zijn vliegtuig aan de buitenkant, of alles goed functioneert. ‘Een piloot die bij zijn vliegtuig komt als dat geladen is met speciale munitie, heeft een masker op en stapt meteen in zijn vliegtuig zonder controle aan de buitenkant.’ En zo gebeurde deze ochtend van de zestiende maart 1988.

Om kwart over elf verschijnen de eerste vliegtuigen aan de kim van Halabja. De inwoners verwachten een aanval. Veel Koerdische strijders zijn afkomstig uit deze stad. De bevolking heeft een jaar eerder tegen het regime in Bagdad gedemonstreerd. Wie vervoer heeft, is al vertrokken op alles wat wielen heeft. Mensen zonder transport, of die bang zijn dat hun bezittingen worden geplunderd als ze vertrekken, blijven achter en wachten af.

Moheeden Hama Hassen (39), kantoorbediende van beroep, ziet vier Mirage-vliegtuigen. Ze laten iets vallen. Er volgt geen zware ontploffing, maar hij ziet hoe witte rookkolommen opstijgen. Voorzover hij zich kan herinneren is de eerste aanval op een groep huizen, gebouwd tegen de heuvel ten zuiden van Halabja. De tweede aanval is op het centrum en de derde en vierde op buitenwijken. ‘Ruim de helft van de stad werd getroffen, gelukkig niet de noordelijke wijk waar ik woonde. We verborgen ons in het huis; ik, mijn vrouw en zes kinderen.’ Buiten hoort Moheeden mannen met speakers, die ze geleend hadden van de moskee, dat ze binnen moeten blijven en dekens nat moeten maken en die voor de gesloten deuren en ramen moeten hangen. Na een paar dagen waagt hij zich buiten. ‘Ik zag dode koeien, ezels, honden en mensen in de straten en in het veld liggen.’ Hij gaat snel terug naar huis. De enige weg uit het getroffen gebied leidt rechtstreeks in de klauwen van het Iraakse leger. Pas na zes dagen kan Moheeden met hulp van Iraanse soldaten ontkomen. Zijn hele familie overleeft. Hij houdt aan de aanval alleen zere ogen over.

Aras Abid Akam, dan twintig jaar, herinnert zich de ochtend van de zestiende als ‘een rustige dag’. De lentezon schijnt. De gevechten bij de herovering van Halabja door Iraanse en Koerdische troepen zijn geluwd. De Iraakse troepen zijn ver teruggeslagen. Als hij vliegtuigen hoort overkomen, begrijpt hij direct het gevaar. ‘We wisten dat de regering iets van plan was, maar we wisten niet wat.’ Om 11.20 uur vallen de eerste gasbommen op het dorp Anab tegen de heuvel. ‘Vliegtuigen gooiden eerst explosieven om iedereen de kelders in te jagen en om de ruiten te laten breken. Daarna gooiden ze het gas.’ Om 14.00 uur vallen de bommen op het centrum. De aanvallen gaan door tot acht uur in de avond. De straten zijn leeg.

Aras Abid Akam woont in de wijk Sara, vlak bij het militair hospitaal, met zijn vader, moeder en elf broers en zusters. Hij is de oudste, de jongste is een broertje van drie maanden. Eerder hebben ze voedsel met Iraakse soldaten geruild voor een gasmasker. ‘Met het masker op en een natte deken om me heen ging ik tegen acht uur 's avonds naar de buren. Ik overlegde met mijn buurjongen hoe we de bergen in zouden kunnen vluchten. We waren bang dat Iraakse militairen de stad zouden binnenkomen en alle mannen van onze leeftijd zouden meenemen en vermoorden. Juist toen ik met hem sprak, raakte een gasbom het dak van ons huis.’

De uren en dagen daarna beleeft Aras als een nachtmerrie. Hij vlucht de bergen in en keert pas na een paar dagen terug. In het huis vindt hij zijn hele familie. ‘Ze lagen rond een kleed met eten. Het was alsof ze sliepen. Ik probeerde ze nog wakker te maken. Pesmerga's hebben mijn familie begraven.’ Hijzelf wordt opgenomen in een ziekenhuis in Iran. Het gasmasker heeft maar zes uur gewerkt. Achttien jaar later slikt hij nog altijd medicijnen vanwege zijn slechte longen.

De volgende dag, 17 maart, komen de vliegtuigen terug en gooien nog meer explosieven en chemische wapens op de stad, op omringende dorpen en op wegen en bruggen. Overlevenden van de eerste bombardementen, vaak gewond, die in grote groepen van honderden mannen, vrouwen en kinderen proberen om lopend Iran te bereiken, worden opnieuw getroffen. De Irakezen gebruiken hiervoor opnieuw een combinatie van mosterdgas en zenuwgas.

De beelden van de slachtoffers op straat en uit auto's hangend, gestikt, wekken wereldwijd afschuw op. De oude man, Omar Khawar, die dood naast zijn babyzoon en een schaap op de stoep van zijn huis ligt, wordt een icoon. De man is juist voor de tweede maal getrouwd en heeft net het kind gekregen. Halabja gaat de geschiedenis in als de ergste gifgasaanval op een burgerdoel ooit in de geschiedenis.3 Volgens Koerdische schattingen komen 5000 mensen om het leven. Overlevenden die hulp zoeken in gebieden die worden gecontroleerd door het Irakese leger worden gedeporteerd naar woonkampen bij Arbil, waar zij in onleefbare omstandigheden werden vastgehouden zonder huisvesting, stromend water en op een minimaal rantsoen voedsel waardoor nogmaals duizenden omkomen.

De aanval op Halabja dringt traag en met een flink portie terughoudendheid door in Den Haag. De ambassade in Bagdad stuurt BZ op 20 maart 1988 het bericht: ‘De oorlog tussen Iran en Irak heeft gedurende het weekeinde een nog grimmiger karakter gekregen.’ Maar er wordt verwezen naar de stedenoorlog en de frontoorlog, niet naar het gifgas. Pas op 24 maart bericht de ambassade in Teheran in code over een ontmoeting met Britse verslaggevers. Ze hebben de getroffen stad Halabja bezocht maar wantrouwen het hoge aantal slachtoffers waarover de officiële Iraanse persberichten melding maken, namelijk van 3000 doden en 10.000 gewonden ‘hetgeen genoemde journalisten niet aannemelijk voorkwam’. (Archief bz, 912.2 Irak-Iran, deel xx, november 1987-mei 1988)

De chemische aanval op Halabja maakt onderdeel uit van de Anfal-campagne, die duurt van 23 februari tot 6 september 1988, en treft met name het oostelijke en noordelijke deel van Iraaks-Koerdistan. Honderden Koerdische dorpen worden verwoest. Tienduizenden burgers worden uit hun huizen verdreven, mannen worden weggevoerd en geëxecuteerd. Dorpen die onderdak bieden aan pesmerga's worden afgestraft met een combinatie van gifgassen. Vijftig- tot honderdduizend mensen komen om. Volgens schattingen van de Koerden zelf zijn het er zelfs 160.000.

Als Halabja wordt aangevallen, zit Frans van Anraat veilig in Lugano. Het drama van 16 en 17 maart 1988 recapituleert hij als volgt: ‘Ik zat in mijn woning in Zwitserland toen ik tv-beelden onder ogen kreeg van de ramp in Halabja. Er werd bij gezegd dat het een gifgasaanval betrof op Halabja. Er waren vreselijke beelden te zien van omgekomen kindertjes. Ik kan u zeggen dat mijn maag omdraaide. Ik kon toen ook niet meer uit mijn woorden komen. Ik kreeg het gevoel dat het toch niet zo zou zijn dat de leveringen aan SEORGI hier iets mee te maken zouden kunnen hebben? Voor mij was toen duidelijk dat ik er niet mee door wilde gaan omdat in mijn ogen heel duidelijk de mogelijkheid bestond dat de Iraki's de geleverde TDG dus kennelijk voor andere doeleinden zouden kunnen gebruiken.’ (Verhoor 7 december)

Zijn vrouw Romana zit naast hem en het valt haar op dat haar Frans van kleur verschiet. ‘Hij werd onwel en moest overgeven. Frans had al eerder last van darmklachten gehad en was daaraan geopereerd. Ik zag toen geen verband tussen zijn lichamelijke klachten en de tv-beelden. Ik heb thee voor hem gemaakt en heb hem op bed laten liggen en hem een kruik gegeven om op zijn buik te leggen.’

Ze heeft later met Frans nog wel over de beelden uit Halabja gesproken, maar hield ermee op omdat het te gevoelig bij hem lag. Hij liep steeds weg en ze zag hoe zijn ogen steeds rood kleurden. Toch is Romana ervan overtuigd dat haar echtgenoot niks met de leveringen van gifgas heeft te maken. ‘Frans is een eerlijke man en hij zou zich nooit doelbewust voor dergelijke praktijken lenen. We hadden het verder goed en hadden dat geld zeker niet nodig. Ik ben ervan overtuigd dat Frans niet wist dat het voor dergelijke doeleinden zou worden gebruikt.’





HOOFDSTUK 6
Na Halabja, business as usual

Op 20 april 1988, een maand na het zien van de ‘vreselijke’ beelden van Halabja, stuurt Frans van Anraat een telex naar SEORGI in Bagdad. Hij somt een lange lijst nummers van containers op en van vrachtbrieven die horen bij de laatste verscheping van bijna 119 ton TDG, grondstof voor mosterdgas, vanuit Baltimore en Antwerpen verstuurd op 20 februari via Red Sea Enterprises en Red Sea Envoy naar Aqaba.

De vaten staan opgeslagen in containers op de kade van de Jordaanse havenstad. Met één enkel bericht zou Van Anraat het transport kunnen stilleggen, maar dat doet hij niet. In plaats daarvan vinkt hij op de bijbehorende papieren af welke containers vermist worden en welke zijn doorgestuurd naar Irak. Frans maakt zich op dat moment meer zorgen om zijn geld dan om de met blaren bedekte kindjes in Halabja. In dezelfde telex van 20 april aan SEORGI schrijft hij: ‘Als u meer informatie wenst, laat het ons dan alstublieft weten. Informeer ons ook zo snel mogelijk over de betaling. Zoals u zult weten is dat “a very urgent matter for us”.’

Op 5 juni 1988 telext SEORGI naar Van Anraats kantoor in Lugano dat twee containers van de lading niet in Irak zijn aangekomen. ‘Sirs, till now not receive the following containers 212470/0 en 2128227/5 please ship by Iraqi Transport Company.’ De containers met de TDG staan nog op de kade van Aqaba. Als borg, want Van Anraat heeft de rekening van het transport van de laatste lading containers nog niet betaald, klaagt transportfirma Philadelphia Corps in Amman in een telex op 21 juni 1988. Van Anraat laat opnieuw een kans lopen om ten minste deze twee containers, met een inhoud van 32 ton TDG, genoeg om enkele dorpen uit te moorden, tegen te houden. In plaats daarvan stuurt hij een telex retour naar Amman op 4 augustus 1988 waarin hij schrijft dat de betaling onderweg is. ‘Please be informed that payment instructions are given to central bank.’ Hij smeekt bijna om de twee containers zo snel mogelijk vrij te geven. Langer wachten op de kade zou de kans op beschadigingen alleen maar vergroten.

Met zijn geslepen zakeninstinct houdt Van Anraat het bedrijf een vette worst voor. Hij sluit het bericht af met de voorspelling dat er ‘much more work’ zal komen. Op 18 augustus bericht de Jordaanse transporteur Philadelphia Corps aan zowel SEORGI in Bagdad als aan de vervoersmaatschappij ipf van Van Anraat in Zwitserland dat de twee containers TDG alsnog op transport zijn gesteld. De containers staan geladen op de truck met nummer 47838.

Intussen boort Van Anraat tal van mogelijkheden aan voor nieuwe leveringen TDG, waarvan hij de verschrikkelijke toepassingen inmiddels kent. In een brief van zakenrelatie Tanaka aan Harold Greenberg van United Steel & Strip Corporation (USSC) in New York, d.d. 22 maart 1988, één week na Halabja, maakt Tanaka duidelijk dat Frans van Anraat wil doorgaan met de TDG-transporten, omdat ze zo pro? jtelijk zijn. ‘Due to very profitable’, staat er. Tanaka bevestigt dat Frans een langetermijncontract heeft voor de levering van TDG: ter waarde van ongeveer 2,5 miljoen dollar.

Om aan zijn zakelijke verplichtingen te kunnen voldoen zet Van Anraat alle zeilen bij. Op 28 maart 1988, amper anderhalve week na de aanval op Halabja, meldt zakenpartner Greenberg van USSC dat Alcolac heeft gebeld. Alcolac heeft onraad geroken door de tv-beelden van Halabja en eist dat de naam van de klant en de eindbestemming duidelijk worden. Poeslief antwoordt Van Anraat binnen twee dagen ‘to the kind attention of Mr. Harold Greenberg’, dat hij ‘immediately’ de klant zal instrueren om de formulieren te tekenen, zodat duidelijk wordt wie het is. Het is tijdrekken. In werkelijkheid staat Van Anraat nu voor een probleem. Op 5 mei 1988 suggereert hij aan Tanaka dat de nodige formulieren zijn ingevuld en opgestuurd naar Alcolac. Opnieuw spiegelt hij zijn loopjongens grote winsten voor om ze aan te sporen. Met een toon van enorme urgentie faxt Tanaka deze mededeling een dag later aan Greenberg in New York. Van Anraat ‘hoopt vurig verscheping van tien containers thd te regelen, omdat zijn cliënten gebrek aan materiaal hebben’. Met THD wordt TDG bedoeld, ook Tanaka heeft angst om de besmette drieletterafkorting te gebruiken die inmiddels een macabere klank heeft.

Op 9 mei 1988 neemt de Veiligheidsraad resolutie 612 aan waarin ‘vigorously’ het voortdurende gebruik van chemische wapens in het conflict tussen Irak en Iran wordt veroordeeld. Nogmaals worden alle naties opgeroepen ‘to continue to apply or to establish strict control of the export to the parties to the conflict of chemical products serving for the production of chemical weapons’.

Twee dagen later, op 11 mei 1988, meldt Van Anraat doodleuk aan Alcolac dat de formulieren voor een opdracht van 650 ton TDG met een waarde van 800.000 dollar zijn opgestuurd. De eindbestemming is United Overseas Company Incorporated in Monrovia, Liberia. Per ommegaande meldt Alcolac dat Liberia onder embargo ligt. Van Anraat moet iets anders verzinnen.

De Nederlandse zakenman laat zich niet uit het veld slaan en komt met het volgende lumineuze idee: de TDG gaat naar Japan. Daar kan Alcolac geen bezwaar tegen hebben. Vanuit Japan kan de handel makkelijk verder worden verscheept, want de Japanners zijn niet zo strikt.

In een fax d.d. 23 mei vindt Tanaka dat niet zo'n goed idee. De Japanse douane is de laatste tijd erg nerveus, meldt hij. ‘Frans-San, deze manier van handeldrijven van de VS naar Japan en het doorvoeren naar Europa is erg riskant, zo voel ik dat werkelijk.’

Met pen voegt hij toe ‘en er is te veel kostenstijging’. Frans-San is Tanaka's troetelnaam voor Van Anraat.

Op 12 juni 1988 spreekt Van Anraat tegenover Tanaka zijn zorgen uit: ‘We are in a very bad situation indeed.’ Hij maakt zich boos dat Alcolac zo moeilijk doet en al die formulieren wenst. Hij verdenkt de Amerikaanse zakenpartners Greenberg en Defino ervan bewust een spaak in zijn wiel te willen steken, om een hogere commissie te kunnen bedingen. Van Anraat wil de Amerikaanse tussenpersonen nu echt dumpen, schrijft hij ‘Charlie-San’, zíjn koosnaam voor Tanaka. ‘I want to deal only between you and me. Like we did before, that is the best. So please wait until I give you the green light and do not tell anybody what we have in mind.’

In de fax aan Tanaka brainstormt hij vervolgens verder over mogelijke schijnconstructies: ‘We moeten bedrijven voortaan vragen om een verklaring dat het in Europa blijft (wat niet waar is) en dan zal Alcolac het verschepen.’

Van Anraat heeft Belgische tapijtbedrijven op het oog, die als papieren afnemer kunnen fungeren.

De tegenwerking in de vs is zo groot dat Van Anraat overweegt de TDG dan maar in Japan te bestellen. In een fax aan Tanaka op 9 juli 1988 benadrukt Van Anraat dat de prijs wel zo laag mogelijk moet zijn. ‘Please make sure that Toyo gives its very best price.’ Van Anraat wil in Japan 45 dollarcent per pond TDG betalen. In de vs betaalde hij 63 dollarcent. Hij ziet in zijn fantasie gouden bergen verrijzen en hoopt op een prijs van 1000-1100 dollar per ton, wat hem hetzelfde bedrag aan winst zal opleveren. Maar Van Anraat overspeelt zijn hand. De onderhandelingen zijn tijdverspilling, meldt Tanaka op 14 juli 1988 in een fax. Die is niet gericht aan Frans-San, maar aan USSC. Achter Van Anraats rug om onderhoudt de Japanner daar contacten mee. ‘His requesting price is too stupid low… I don't like to spend a waste of time with him on these FUCKING, tricky business anymore.’

De Iraakse gifgasaanvallen gaan na Halabja gewoon door. Op 3 mei 1988 is de Koerdische stad Goktapa aan de beurt, op 22 juli de Iraanse stad Zardeh, op 2 augustus Oshnaviyeh en in dezelfde maand de Noord-Iraakse steden Zewa en Birjinni.

Terwijl opnieuw duizenden doden en gewonden vallen die door de internationale aandacht onmogelijk aan de aandacht van Van Anraat kunnen zijn ontsnapt, bezoekt hij Irak viermaal, in juli, augustus, september en november 1988. Hij reist niet langer op een toeristenvisum, maar op een visum met het predikaat ‘noodzakelijk’, wat hem het recht geeft om door heel Irak te reizen. Een bijzonder privilege voor een buitenlander.

Hij bespreekt niet alleen de voortgang van de TDG-leveranties, maar ook de details van een offerte voor het starten van een productielijn voor freon. Freon wordt gebruikt als koelvloeistof in koelkasten, maar je kunt er ook makkelijk HF mee maken. HF is grondstof voor het zenuwgas Sarin. Een eigen hf-fabriek zou Irak minder afhankelijk van import maken.

Frans is verrukt en mailt direct zijn secretaresse Daniela in Lugano: ‘Bel dr. Greco/ Rome en zeg dat de 3000 metrieke ton HF-fabriek doorgaat. In september wil klant de bestaande fabriek bezoeken. Ik heb ook een prijs nodig en meer technische details, “as soon as possible”.’

De bezoekjes van Van Anraat aan Bagdad moeten wel geheim blijven. Op 28 juli 1988 stuurt hij vanuit het Al Rasheed Hotel een bericht naar Daniela in Lugano. ‘Vertel niemand waar ik ben, zeg dat ik op vakantie ben tot 15-16 augustus.’

Nog dezelfde dag telext Daniela terug met: ‘My lips are sealed.’ Verder somt ze de zakenlieden op die hem willen spreken onder wie Mr. Greco: ‘Could send a tlx if i had number…’ Zij eindigt met een wellevend ‘all the best to you and your wife’. Romana is mee naar Bagdad.

Uit een afschrift van zijn American Express creditcard blijkt dat Van Anraat op 3 augustus 436,95 dollar afrekent voor zijn verblijf in zijn favoriete hotel, het Al Rasheed.

Terug in Lugano schrijft hij een fax aan Tanaka. Eerst dist hij hem een serie leugentjes op, want hij vertrouwt zijn Japanse vriend niet meer. Zalvend begint hij met: ‘Dag Charlie, ik hoop dat jij en je familie goed gaan. Lang niks van je gehoord, ben je op vakantie geweest? Romana en ik waren op vakantie voor een paar weken en ik ben gisteren net teruggekomen van een autoreis door Europa.’

Vervolgens beklaagt hij zich erover dat de beloofde monsters TDG van de beoogde Japanse leverancier nog steeds niet in België zijn aangekomen. Hij vraagt of ze alsnog kunnen worden gestuurd naar het tapijtenbedrijf Beaulieu in Wielsbeke, ter attentie van Noel de Meulenaere. ‘Meneer de Meulenaere is een erg belangrijk persoon in het bedrijf en is ook de burgemeester van de stad Wielsbeke.’ Van Anraat besluit de fax met: ‘NB Wielsbeke is een erg belangrijk industrieel textielgebied in zuid-west België.’ Met deze fax wil Van Anraat Tanaka laten geloven dat de tapijtgigant Beaulieu koper en eindgebruiker van de TDG is. Van Anraat spreekt vanaf nu niet meer over TDG, zelfs niet meer over ‘textile additive’. In een fax van 10 mei 1988 aan Alcolac gaat het opeens over ‘Kromfax’ en op 9 juli in een fax aan Tanaka over ‘Fixsol’. ‘Fixsol is onze uitvinding,’ slaat hij zich tegenover Tanaka op de borst. ‘Vraag Toyo alsjeblieft of ze ermee akkoord gaan om het product zo te noemen.’ In werkelijkheid gaat het allemaal over één en hetzelfde middel: thiodiglycol TDG, de grondstof voor mosterdgas. Om zijn geweten te sussen had Van Anraat bij zijn laatste bezoek aan Bagdad nog een balletje opgeworpen, of het gifgas iets te maken had met zijn leveranties. ‘Ik heb toen gevraagd met betrekking tot de ramp in Halabja of dat met de TDG is gebeurd waar mosterdgas van is gemaakt. Dit werd echter door Faiz al Shaheen in alle toonaarden ontkend.’ (Verhoor 7 december 1600 uur) Voor deze vraag ging Van Anraat bij de duivel te biecht. Faiz al Shaheen is de directeur van het gifgascomplex Muthanna State Establishment.

Op 15 oktober 1988 heeft Van Anraat nóg een eindgebruiker gevonden, schrijft hij aan Tanaka: de firma Albatex NV in het Vlaamse Ingelmunster. De ‘Fixsol’ is bestemd voor de tapijthandels Alpha Carpets, Beaulieu en Louis de Poortere. Hoewel Van Anraat overtuigd is van de goede bedoelingen van de Irakezen met de TDG wil hij toch liever uit zicht blijven. ‘Verwis je ervan dat mijn naam NIET wordt genoemd (…) “I could be much more helpful if in the background”.’

Achter de coulissen legt Van Anraat bij het uitstippelen van sluiproutes een tomeloze energie aan de dag. Hij gaat zelfs in overleg om Alcolacs Europese vertegenwoordiger te worden, zo blijkt uit een fax van 17 januari 1989 aan ‘Franz van Amratt’, waarin Alcolacs vice-president Paul Jones vooruitkijkt op de discussie in de week erna over hoe het bedrijf meer TDG op de Europese markt kan verkopen. Want Frans heeft enkele vette klanten in België binnengehaald. Paul Jones klinkt optimistisch over de mogelijke samenwerking en ziet met van Anraat zelfs nog meer mogelijkheden. ‘Een van onze interesses is om te herbeginnen met het bevoorraden van de wereld van een andere locatie, Europa.’

Intussen sleutelt Van Anraat op eigen houtje verder aan de andere interessante order: Iraks eigen productielijn voor freon. Op 3 en 12 januari 1989 stuurt hij stoomboilers en een lading ventielen en monteerbenodigdheden, zogenaamde ‘valves and fittings’,voor HF-gas naar Irak. De aankoopsom bij de Italiaanse leverancier bedraagt 247.650,70 dollar. Hij verkoopt het aan Irak door voor 393.455,50 dollar.

Het materiaal is bestemd voor ‘Project MC-3’, de HF-fabriek op Muthanna State Establishment. Er is haast bij. Daarom wordt de order niet over zee, maar per vliegtuig vervoerd. Volgens Massimo Dellago, die als directeur van vervoersmaatschappij Italteco de papieren rompslomp voor zijn rekening neemt, schiet Van Anraat het geld voor het charteren van de vliegtuigen voor. ‘Dit was een soort activiteit waarbij als er soms een rader ontbreekt de gehele installatie stil komt te staan.’ Het gaat om bedragen van enkele honderdduizenden dollars.

Het vele werk rond de HF-fabriek maakt dat Frans van Anraat moeilijk te bereiken is voor zijn andere handelspartners en afspraken met hen niet nakomt. Tanaka, die niks van de lucratieve hf-deal meesnoept, spuugt in een telex aan Greenberg d.d. 26 januari 1989 vuur: ‘Fucking-Guy Frans called me yesterday,’ begint hij. Tanaka schrijft verder dat hij de kredietmanager van Banca del Gottardo, Jan Vink, heeft gesproken. ‘According to him, Frans is hardly working on this business.’

Tanaka en Van Anraat lijken nu definitief gebrouilleerd. Jan Vink, kredietmanager van de Banca del Gottarda, heeft enkele dagen eerder al een fax aan Tanaka gestuurd over ‘Frans’ character and his habit’. Vink neemt het daarin op voor zijn zakenrelatie waarmee hij via wederzijdse vrouwen een persoonlijk relatie heeft opgebouwd. Hij noemt hem ‘een zeer betrouwbare gentleman’ en ‘pretty richest person’.

Van Anraats eigengereidheid is een minpuntje, geeft Vink toe: ‘However he has a little bit of bad behaviour which means sometimes he has very less communication with me despite the fact that I am usually informing to him all necessary details thru telex and telephone call. The only thing I worry is his lack of communication.’

Van Anraat gaat zijn eigen weg. Hij wil af van de handelscontacten in de vs die hem koppijn bezorgen. Hij concentreert zich op zijn nieuwe project, het leveren van een complete fabriek aan Irak. Zijn oude bazen bij KTI die hem de deur wezen, zou hij eens iets laten ruiken. Het project is niet alleen groot en belooft hem werk voor jaren, maar het geld is beter dan dat hij verdient met chemicaliën. En dat komt hem om meer dan één reden goed uit. Enkele weken eerder, op 4 januari 1989, publiceerde Corriera della Sera een artikel met de kop: ‘Alle gassen van Saddam Hoessein’. In het verhaal staan alle plaatsen genoemd waar het Iraakse gifgas wordt geproduceerd en ook de leveranciers van de grondstoffen worden opgesomd. Opgelucht heeft Van Anraat vernomen dat hij niet bij naam wordt genoemd. Hij knipt het artikel uit en bewaart het. Want dit zal hem zeker helpen als ooit iemand hem confronteert met vervelende vragen. Maar de vernieuwde belangstelling voor de oorlog tussen Irak en Iran, die al bijna een halfjaar eerder is gestopt zit hem niet lekker.

Zijn voorgevoel blijkt juist. De Amerikaanse douane, de US Customs krijgt er lucht van dat het Amerikaanse bedrijf Alcolac chemische grondstoffen aan grote vijand Iran levert. In 1987 worden onopgemerkt door US Customs eerst twee ladingen, een van 30 ton via Griekenland en een van 60 ton via Singapore, verscheept. Bij de derde lading van 120 ton TDG in april 1988 valt het bij een routinecontrole op dat op de laadbrieven staat dat ‘transshipping’ is toegestaan en dat ‘Far East’ de eindbestemming is. Ze zetten een val. US Customs verwisselt stiekem de TDG, verpakt in 429 vaten, voor water en volgt de lading via Singapore en Karachi, Pakistan, naar de Iraanse havenstad Bandar Abbas. Als het bewijs is geleverd, gaan ze op zoek naar de organisator. Die heet Peter Walaschek, een in Tsjechië geboren Duitser, die op verzoek van een Iraanse diplomaat de chemicaliën koopt. Walaschek wordt in juli 1988 in de vs gearresteerd. Hij bekent. Huiszoeking volgt bij de leverancier van de TDG, Alcolac. Tussen Alcolacs papieren duikt de naam van Frans van Anraat op. Inspecteur Dennis Jay Bass, criminal investigator in Baltimore en verantwoordelijk voor de opsporing van overtredingen van douanewetten, zoals smokkel van verdovende middelen, export van wapens en het witwassen van geld, is snel overtuigd van de belangrijke rol die de Nederlander speelt. ‘Hij was met recht een groothandelaar. Ik zie hem als de leider van een groep die zich heeft beziggehouden met het illegaal verkrijgen en exporteren uit de Verenigde Staten van chemicaliën.’ (Verhoor 26 april 2005)

Van Anraat handelt in veel grotere kwantiteiten dan de Duitse zakenman Walaschek. US Customs doet in het geheim langdurig onderzoek en komt erachter dat Van Anraat vanaf 25 oktober 1984 tot 12 januari 1989 maar liefst 36 ladingen – oftewel 2.360 ton – voor de productie van chemische wapens illegaal heeft verhandeld met bestemming Irak.1

Het doek voor Van Anraat valt op donderdag 26 januari 1989, als omstreeks 20 uur wordt aangebeld bij kamer 404 van hotel résidence Piave, aan de Via Piave 22 in Milaan. Van Anraat is totaal overrompeld als hij de deur opent en in de gezichten kijkt van agenten van de Digos, de antiterroristenpolitie. Ze duwen hem een internationaal arrestatiebevel onder de neus, getekend door de rechter van het district court in Maryland. Van Anraats kamer wordt ondersteboven gehaald en zelfs zijn Mercedes, die voor de deur geparkeerd staat, ontkomt niet aan een nauwkeurige inspectie. Van Anraat en de in beslaggenomen papieren worden overgebracht naar het hoofdbureau van politie. Daar hoort hij dat er een uitleveringsverzoek ligt van de Verenigde Staten wegens het vervalsen van exportpapieren, overtreding van de Amerikaanse exportwetten en samenzwering met de vijand. Van Anraat wordt opgesloten in de San Vittorio-gevangenis in Milaan, waar Romana hem enkele dagen later zijn bril, twee truien, ondergoed, sokken, zeep, deodorant, boeken, tijdschriften en 500.000 lire brengt. Ze is verbijsterd over de arrestatie en valt uit tegen de agenten. Ze weet niet beter dan dat Frans met Irak handelt in bleekmiddel. Tegen geen van zijn vrouwen en vriendinnen heeft Van Anraat ooit iets over de ware aard van zijn handel losgelaten. Ex Gerda: ‘Hij was altijd heel gesloten als het om zaken ging.’ Romana: ‘Ik heb niet over het werk of over zaken gesproken. Frans was daar behoorlijk strikt in. Hij hield privé en zaken zoveel mogelijk gescheiden.’ (Verhoor 4 mei 2005) Romana heeft nooit vragen gesteld bij het luxeleven dat ze leidden, met twee huizen, twee auto's, een dure school voor Romana's zoon en verre vakantietrips.

Inmiddels is de Italiaanse pers op de zaak gedoken. Van Anraat komt in de krant als ‘mercanti di morte’ (Corriere della Sera, 1 februari 1989). De gedetailleerde berichten lijken georkestreerd door Amerikaanse justitie om de Italiaanse autoriteiten tot snelle uitlevering te bewegen. Het Amerikaanse Openbaar Ministerie is zeer gebrand op Van Anraat, omdat Peter Walaschek, de andere ‘broker’ die illegaal chemicaliën uit de vs exporteerde, in december op de vlucht is geslagen en onvindbaar blijft.2 Van Anraat is nodig om het chemische bedrijf Alcolac te kunnen vervolgen en de reputatieschade van het Openbaar Ministerie te beperken.

Volgens Van Anraat bestaat er in die tijd een centimetersdik rapport over hem. ‘Minister van Buitenlandse Zaken James Baker kwam naar Italië om de nieuwe VS-ambassadeur voor te stellen. Dat bezoek werd gebruikt om over mijn zaak te praten. Toen ik in preventieve hechtenis in Milaan zat, las het Amerikaanse consulaat in Milaan iedere dag de stukken door. Het was een politieke zaak. In de beschuldigingen stond ook dat ik een tegenwerker was van de buitenlandse politiek van de VS. De VS wilde er een show van maken om publieke aandacht te trekken.’

In de internationale pers komt ook woordvoerder en lid van de Raad van Bestuur Paolo Merlo van Van Anraats FCA Contractor S.A. uit Lugano aan het woord. Merlo, die uitsluitend een administratieve positie had, ontkent ‘elke betrokkenheid bij de illegale handel in grondstoffen voor gifgas’ en zegt dat het adviesbureau sinds 1986 niet meer actief is en dat daarom niks waar is van de illegale handel die zich in de jaren 1986 en 1987 zou hebben afgespeeld.3

Van Anraat ervaart het gevangenisleven in Milaan als ‘enorm vreemd en bovenal enorm deprimerend’. Dat schrijft hij aan een van zijn ex-vrouwen. ‘De dagen die ik nu doormaak zijn de moeilijkste voor mij tot nu toe.’ De ex leest tussen de regels dat hij probeert zich schoon te praten. Sommige van zijn brieven schrijft hij in het Engels, waarschijnlijk om de censors die de uitgaande post lezen te overtuigen van zijn onschuld en oprechtheid. ‘Voorzover ik weet en geïnformeerd was, heb ik geen enkele onregelmatigheid begaan.’ En: ‘I do not care about money.’

Terugkijkend betreurt hij wel zijn egoïsme van voorheen: ‘Je kent me. Wanneer ik iets achterlaat, kijk ik niet meer om.’ Maar hij is veranderd, zo verzekert hij. Hij neemt afstand van het bruisende leven waarbij hij het Noorden soms kwijt leek. ‘Niet dat ik me een oude zak voel, maar simpelweg omdat ik me met de jaren zodanig ontwikkeld heb dat ik me veel rustiger voel als ik alleen ben. En dat soort van onafhankelijkheid geeft me een soort gevoel van zelfbescherming dat het leven een stuk gemakkelijker maakt. Bovendien helpt me dat enorm. Ik zou anders al half gek geweest zijn. Want de huidige omstandigheden zijn alles behalve rooskleurig.’

Hij heeft geen idee wat hem te wachten staat als hij aan de vs wordt uitgeleverd. Wel realiseert hij zich dat hij ‘old fashioned’ zal zijn tegen de tijd dat hij weer vrij zal zijn.

Bewonderend schrijft hij over zijn ‘moedige’ vrouw Romana, de enige die hem mag bezoeken. Romana steunt haar man inderdaad op alle mogelijke manieren. Ze reist naar de Verenigde Staten waar twee advocaten zich alvast voor zijn zaak inzetten en ze klopt aan bij het Nederlands consulaat voor diplomatieke steun. Romana belt ook zakenrelatie Tanaka. Tanaka: ‘Romana huilde en vroeg mij wat ze moest doen. Ik kon, behalve haar troosten, niets voor haar betekenen.’

Wat ooit een solide pragmatisch partnerschap was tussen Tanaka en Van Anraat, verwatert in deze tijd definitief tot rancune. In een fax d.d. 12 juni 1989 aan Roise-Ang, de Singaporese secretaresse die door Van Anraat ook is ingeschakeld in zijn wereldwijde smokkelnetwerk, blijkt dat Tanaka ‘Mr. Frans’ de rug heeft toegekeerd: ‘Hartelijk dank voor je aardige fax gedateerd 7 juni. We begrijpen dat je de bedrijfsnaam hebt veranderd en resoluut afstand heb genomen van “goddamme” Anraat.’

Tanaka's bitterheid is begrijpelijk. Hij heeft van Van Anraat nog 110.000 dollar te goed, de kosten van de laatste containertransporten over zee.

Op 17 juli 1989 maakt de onderzoekkamer bij het gerechtshof in Milaan bekend dat Van Anraat niet aan de vs hoeft te worden uitgeleverd, ‘overwegende dat het strafbare feit (wederuitvoer van stoffen onderhevig aan controle) dient te worden gekwalificeerd als een politiek misdrijf, omdat de diensovereenkomstige gedraging door de Amerikaanse wetgeving expliciet wordt gekwalificeerd als schadelijk voor de belangen van buitenlandse politiek van die staat; en dat de hiermee samenhangende strafbare feiten in dienst stonden van het hoofdfeit en dus hiermee tevens politiek van aard waren.’

Opgelucht stapt Van Anraat zijn cel uit. Lang duurt zijn euforie niet. Dezelfde week zet het District of Maryland Frans Van Anraat op de ‘Top Ten Fugitives’, een lijst van de meest gezochte criminelen door de US Customs wegens het illegaal exporteren van thiodiglycol TDG uit de Verenigde Staten. Hij is de eerste Nederlander ooit die op die lijst prijkt.

Het Italiaanse Openbaar Ministerie tekent hoger beroep aan. De zaak verkast van Milaan naar het gerechtshof in Rome. Echtgenote Romana: ‘De rechters daar waren op de hand van Amerika en Frans had geen vertrouwen in een goede afloop in Rome.’

Van Anraat hoort van zijn advocaat, zoon van de oudminister van Justitie G. Vassalli, dat het zeker is dat hij zal worden uitgeleverd. Dan riskeert Van Anraat een gevangenisstraf van twintig jaar en een boete van U$ 750.000. Romana: ‘De advocaat heeft toen geadviseerd om op vakantie te gaan.’ Buiten Italië, welteverstaan.

Van Anraats verdwijning wordt vergemakkelijkt omdat zijn huwelijk met Romana toch al aan het stuklopen is. Romana: ‘Op het einde van de periode dat hij in Lugano werkte, kwamen er wel spanningen in onze relatie. Dat kwam door mij. Ik wilde graag in een grote stad wonen en bleef in Milaan. Frans moest dus steeds op en neer rijden en dat kwam onze relatie niet ten goede.’ De opsluiting en bijkomende spanningen lijken de nekslag voor het huwelijk. ‘Frans en ik dachten ieder voor zich al na over onze toekomstplannen of we verder zouden gaan en zo ja waar.’ (Verhoor 15 december 2004)

In augustus 1989 wordt Charles Tanaka door US Customs in Baltimore gearresteerd. Tanaka besluit tot medewerking aan het onderzoek van het ministerie van Justitie in ruil voor strafvermindering en hij wordt ingeschakeld om Van Anraat te traceren. Tanaka: ‘Eerst heb ik naar zijn huis in Italië gebeld, maar niemand nam op. Toen heb ik gezegd dat Jan Vink misschien wist waar Van Anraat was.’ (Verhoor 22 en 27 juni 2005) Zijn pogingen worden hoewel het niets oplevert wel gewaardeerd.

Tanaka komt eraf met een lichte straf van 27 maanden gevangenis. Alcolac wordt veroordeeld tot een boete van 993.000 dollar. 4

Van Anraat stuurt vanaf zijn onderduikadres in Italië een telex naar SEORGI's commercial manager Sadallah Al Fathi. Daarin kondigt hij zijn komst aan. Romana: ‘Hij is naar Irak gegaan omdat hij daar veel kennissen had en hij kende de Arabische mentaliteit van zakendoen. Er was sprake van een grote markt en het land was redelijk stabiel. Daarnaast speelde mee dat Amerika minder invloed in Irak heeft dan in Europa en dat Irak Frans niet aan Amerika zou uitleveren.’

Zelf zegt Van Anraat dat het een combinatie was van angst en onwetendheid die hem in november 1989 naar Irak dreef. ‘Ik was niet van plan om in een ander land door dezelfde molen te gaan als in Italië.’ Achteraf gezien, zegt hij, was de keuze voor Irak een blunder. ‘Ik had ook van Italië naar Zwitserland kunnen vluchten. Daar was ik ook veilig geweest voor de Amerikanen.’





HOOFDSTUK 7
De jaren in Bagdad 1989-2003

In Bagdad wordt de inmiddels achtenveertigjarige Frans van Anraat onder aan de vliegtuigtrappen opgewacht door zijn oude contacten van het ministerie van Olie. ‘Dat ik daar kon blijven, kwam door de gastvrijheid. Niet omdat ik gifgas had gesmokkeld voor Saddam Hoessein,’ zegt hij later. ‘Met open armen werd ik ontvangen.’

De eerste jaren zien er hoopvol uit voor de in het Westen uitgerangeerde handelaar. Na een voorlopig onderdak in het huis van zijn voormalige werkgever bij Ingeco, waar hij in de jaren zeventig in Irak voor werkte en waaraan hij veel kennissen heeft overgehouden, verhuist hij naar een appartement met het adres Haifastreet 112, flat 12b, in west-Bagdad. Het ligt in een enclave van nieuwe, luxe woningen, gebouwd door de Nederlandse bouwonderneming Bredero op de plek waar het Bagdad van ‘Duizend-en-een Nacht’ glorieerde, met nauwe stoffige straten en houten balkons aan de gevels. Uit deze voormalige sjiitische wijk zijn 16.000 bewoners gedwongen verhuisd om langs de 2,2 kilometer lange Haifstreet een van de grootste prestigeobjecten van Bagdad tussen de Tigris-rivier en de upper-middle-class-wijk Mansoer te laten verrijzen. Strakke geasfalteerde straten en hoge, rechte, betonnen gebouwen dienen als onderkomen voor de middle-class soennitische apparatsjik, de blind trouwe bureaucraten van het Baath-regime. De administrateur van de flats, die op een benedenverdieping kantoor houdt, kent Van Anraat goed. ‘Hij was een van de weinige westerlingen in de buurt. Dagelijks liep hij over straat.’ Een Belgische gids die Irak ten tijde van de dictatuur goed kent: ‘Hier wonen alleen Irakezen die werken voor de regering. Het is een top security zone, de toegang wordt scherp gecontroleerd.’

Van Anraat waant zich er veilig. In het adressenboek dat hem in Milaan door de autoriteiten werd afgenomen, staan ongeveer vijftig Irakese namen en telefoonnummers, maar zonder de internationale toegangsnummers. Deze Raja's, Ghalebs en Musafi's staan genoteerd met kantoor én privénummers, naast ministeries, zoals het State Company for Drugs Marketing Import Department en het Irakese nationale oliemarketingbedrijf Somo. Frans rekent zelfs een generaal tot zijn kennissenkring.

De eerste tegenslag komt in december 1989, als de Italiaanse Hoge Raad beslist dat Van Anraat aan de Verenigde Staten mag worden uitgeleverd. Zelfs al zou hij het willen, Van Anraat kan nu niet meer naar Italië terug. De volgende klap valt als in het voorjaar van 1990 een Koeweitse krant een artikel publiceert over Iraks grootste leveranciers van massavernietigingswapens. Drie foto's staan bij het verhaal. Op één zien we de afnemer, de Irakese president, Saddam Hoessein. Op de tweede foto staat van dr. Gerald Bull. Deze tweeënzestigjarige Canadees is net als Van Anraat eerder gearresteerd wegens ontduiking van exportwetten; hij sluisde onderdelen voor houwitsers Irak binnen. Zijn plan voor de bouw van een superkanon, met een loop van 156 meter, een diameter van één meter en een bereik van 600 kilometer, brengt hem in contact met Saddam Hoessein. Die krijgt na het verstouwen van wat glazen Johnnie Walker Black Label wel oren naar een artilleriestuk dat probleemloos vanuit Irak de Israëlische havenstad Tel Aviv kan bereiken, met gewone, maar ook met speciale munitie. Schoonzoon Hassan Kamal en hoofd van de Militaire Industrie én van het ministerie van Olie werkt nauw samen met Bull tot 22 maart 1990. Die avond wordt Bull vermoord, voor zijn flat in de Brusselse gemeente Ukkel. Het is een professionele afrekening door een sluipschutter.

Op de derde foto in het krantenartikel over Iraaks grootste leveranciers van massavernietigingswapens, prijkt mister Frans van Anraat himself. Zijn ster aan het firmament van de internationale wapenhandel is duidelijk gestegen. Maar het lot van Bull kennende, en de reputatie van Saddam ook, moet Van Anraat stevig slikken als hij zichzelf terugziet de Koeweitse krant. De weg terug naar Europa lijkt nu finaal afgesneden, tenzij hij op kamikazemissie zou willen.

Saddam Hoessein begrijpt Frans’ benarde positie. ‘De krant kwam onder de aandacht van Saddam Hoessein. Toen werd een order geschreven dat ik een Iraaks paspoort moest hebben. Ik kon daar geen “nee” op zeggen.’ (NHD, 10 mei 2003)

Het document staat op naam van ‘Faris Mansur Rashid al Bazas’, wat niet zonder spot vertaald moet worden met ‘de moedige en verstandige stoffenverkoper’.1 Van Anraat: ‘Dat was zogenaamd om mij te beschermen tegen de Amerikanen, maar daar geloofde ik niks van. Het was ze er vooral om te doen om mij, de buitenlander, onder controle te houden. Ik was dus helemaal niet blij met die nieuwe status, voelde me vooral op het verkeerde been gezet.’ (NHD, 10 mei 2003)

Hoe dan ook: niemand in Irak zal het nog in zijn hoofd halen om Van Anraat kwaad te doen. Probleemloos cruist hij dan ook door de brede straten van Badgad in zijn witte Oldsmobile. Hij slentert langs de juwelenwinkels in de Saadounstraat, picknickt op het Um al-Khanazir-eiland in de Tigris of eet verse karper in de rivierrestaurants langs de Tigrisoever en slempt whisky aan de bar van de belangrijkste hotels.

Tevreden knorrend achter zijn zoveelste spies gebraden schapenvlees merkt hij toch één gemis op: vrouwen. Zijn hormonen spelen weer op. Hij belt een van zijn ex-echtgenotes en vraagt of ze zin heeft om vakantie in Bagdad te komen vieren. Niet dus. Dan verleidt hij een Marokkaanse vriendin om te komen. Eerst belt die een andere ex-vrouw van Frans. ‘Ze wilde geld lenen om Frans op te zoeken. Frans had tegen haar gezegd dat ik het haar best zou willen lenen.’ Ze spreidt haar armen zo wijd mogelijk: ‘Zooooo'n bord had hij voor zijn kop,’ zegt ze.

De Marokkaanse weet Bagdad toch te bereiken en blijft een poosje. Frans woont samen met haar en de zwart-witte poes Giovi. Tot Frans kennis krijgt aan een Palestijnse dame. Zij is vermoedelijk door de Iraakse geheime dienst gestuurd om Frans in de gaten te houden. Officieel is Van Anraat nog getrouwd met echtgenote nummer 3, de Poolse Romana. Om bigamie te verhullen, huwt hij onder zijn Iraakse naam Faris Mansur Rashid al Bazas met de Palestijnse. Het trouwfeest wordt met veel gasten en een luidruchtige muziekband gevierd in het Al Rasheed Hotel.

Het huwelijk houdt nog geen maand stand. Van Anraat wordt niet graag herinnerd aan deze episode. ‘Ik zat toen erg fout, maar ik kwam toen opeens helemaal tot mezelf.’ (NHD 10 mei 2003)

Het lome leven in zomers Bagdad wordt op 2 augustus 1990 verstoord als Saddam Hoessein het oliestaatje Koeweit binnenvalt. Hij heeft daar verschillende excuses voor. Eén daarvan is Saddams verdenking dat Koeweit met schuine boringen olie wegpompt uit de olievelden onder Zuid-Irak. Een andere verschoningsreden is dat hij van Koeweit 10 miljard dollar heeft geleend om de oorlog tegen Iran te financieren. Saddam wil dat Koeweit hem de schuld kwijtscheldt. In zijn redenering heeft hij het kleine golfstaatje beschermd tegen de Iraanse agressor en daar mag enige dankbaarheid tegenover staan. Als Koeweit weigert, annexeert Saddam de ministaat als de negentiende provincie van Irak.

Buitenlandse werknemers, maar ook toeristen die zich op 2 augustus 1990 in Koeweit of Irak bevinden, mogen niet meer weg. Na een maand worden ze allemaal naar Bagdad getransporteerd om te dienen als ‘menselijk schild’ tegen verwachte aanvallen van de dan door Amerika in het leven geroepen anti-Irakese coalitie, vierendertig naties sterk.

Frans van Anraat mag gewoon vrij blijven rondlopen. Hij mijdt de Nederlandse ambassade. ‘Roddelclubje,’ zegt hij.

Als op 17 januari 1991 de luchtoorlog begint met een zwaar bombardement op Bagdad, neemt Van Anraat zijn intrek in een van de vierhonderd kamers van het Al Rasheed Hotel. Meestal hangt hij rond in en bij de bomvrije schuilkelder, maar tijdens gevechtspauzes passeert hij zonder problemen de wachtpost aan het hek. In die dagen wordt Van Anraat gezien door chemicus dr. Alaa Saeed, de man die aan de wieg van het Iraakse chemische wapenprogramma stond. Frans is in een complex in de Bagdadse buurt Agergooff, vlak bij de wijk Abu Graib. Hij bezoekt er het kantoor van Faiz Al-Shaeen, van 1987 tot april 1991 directeur-generaal van de gifgasfabriek mse. Dr. Alaa Saeed ziet Frans er thee drinken. ‘Ik vroeg aan iemand op dat kantoor wie die man was en die zei dat het Mr. Frans was, een goede bekende van Al-Shaeen en een belangrijke leverancier van grondstoffen voor de chemische wapens. Frans van Anraat vroeg om vijftig liter benzine en ik herinner me dat hij honderd liter kreeg.’ (Verhoor 15 - 18 november 2004)

Na zes weken is de oorlog voorbij. Op 27 februari 1991 trekken de coalitietroepen Koeweit-City binnen en geven de laatste Iraakse troepen zich over. Saddam Hoessein is verslagen. De weg tussen Koeweit-City en de grens met Irak is veranderd in een autokerkhof. In de laatste oorlogsdagen, als de nederlaag onafwendbaar lijkt, wordt Van Anraat, in Bagdad, zenuwachtig, merkt de Spaanse journalist Alfonso Rojo op. Dagelijks loopt hij Van Anraat in Hotel Al Rasheed tegen het lijf. Onbewust van diens smokkelimperium schrijft Rojo in zijn boek Bagdad Hotel, dat hij na de oorlog uitbrengt: ‘Daar had hij dan ook alle reden voor. Als hij inderdaad een van die Europese wetenschappers is geweest die in het diepste geheim aan Iraakse militaire projecten hebben gewerkt, dan staat hem het ergste te wachten. Mogelijk een langdurige opsluiting.’

De smadelijke nederlaag in Koeweit betekent, gelukkig voor Van Anraat, niet het einde van het regime van Saddam Hoessein. Terwijl de coalitietroepen met de armen over elkaar toekijken, slaat de dictator in Zuid-Irak genadeloos een opstand van de sji'itische bevolking neer.

Bouwvakkers herstellen de verwoeste overheidsgebouwen en de bruggen over de Tigris en Frans van Anraat keert terug naar zijn flat in de Haifastraat. Het leven in Bagdad herneemt zijn gangetje. In die dagen zijn buitenlanders een uitzondering in het straatbeeld. Maar lang zit Van Anraat niet alleen.

Op 3 april 1991 neemt de VN-Veiligheidsraad Resolutie 687 aan, over de voorwaarden voor het staakt-het-vuren tussen Irak en de coalitie van 34 landen. Voor Van Anraat is vooral Sectie C van de resolutie van belang. Die behelst het elimineren, ‘onder internationale supervisie’, van alle Iraakse massavernietigingswapens en ballistische raketten met een bereik langer dan 150 km, alsmede Iraks productiecapaciteit. De VN richt een speciale task force op, de United Nations Special Commission, afgekort UNSCOM, voor de ontmanteling van Iraakse niet-nuclaire wapens en om assistentie te verlenen bij het werk van International Atomic Energy Agency (IAEA) die het atoomprogramma van Irak moet ontmantelen.

Op 18 april 1991 gaat Irak akkoord: UNSCOM mag onaangekondigd fabrieken bezoeken, of plaatsen waar UNSCOM productie of opslag van massavernietigingswapens vermoedt. Meer dan duizend specialisten uit ruim veertig landen nemen deel aan de inspectieteams. Eén van hen is de Nederlandse majoor Cees Wolterbeek, verantwoordelijk voor de opsporing en vernietiging van chemische wapens. ‘UNSCOM was geïnteresseerd in het huishoudboekje van Irak. Wat had het land ingekocht aan grondstoffen en wat werd ermee geproduceerd aan vernietigingswapens?’

Vooral was er belangstelling voor het zogenoemde VX, het meest giftige chemische wapen wat bestaat, en Iraks biologische en atoomprogramma's, maar juist díe probeerde Irak verborgen te houden. ‘Er was minder interesse voor mosterdgas en sarin, hoewel die uiteindelijk de meeste slachtoffers hebben gekost,’ zegt Wolterbeek.

Aan de hand van douanepapieren en Letters of Credit maakt UNSCOM een overzicht van wat Irak had aangeschaft in de jaren voor de laatste oorlog. Het gaat vooral om ‘dual use items’, producten die zowel civiel als militair kunnen worden aangewend.

De ontvangst van de UNSCOM-medewerkers staat in scherp contrast met de behandeling die Van Anraat mocht genieten. Vergunningen om door het land te reizen komen pas na grote vertragingen. De benzine die Irak verplicht is aan de UNSCOM-teams te leveren moet zo'n beetje per druppel worden afgesmeekt. Als unscom-leden ongeveer 45.000 pagina's topgeheime notities over de Iraakse plannen voor een atoombom vinden, worden ze op de parkeerplaats vanwaar ze willen wegrijden prompt in gijzeling genomen en later weer vrijgelaten. Bij het ministerie van Landbouw, waarvan UNSCOM vermoedt dat er militaire geheimen worden bewaard, moeten de VN-inspecteurs drie weken lang zeuren om toegang te krijgen. De treiterijen en tegenwerking lopen zo hoog op, dat de Verenigde Staten voor straf bombardementen uitvoert op Iraakse militaire installaties.

Het lokale UNSCOM-kantoor is in het Baghdad Monitoring and Verification Centre, ingericht in Canal Hotel, een voormalig horeca trainingscentrum, in Oost-Bagdad. De contacten en interviews met de Iraakse counterparts vinden echter plaats in het Iraakse National Monotoring Directorat, afgekort NMD, aan de Jamiastraat in de wijk Babil, pal naast de universiteit van Bagdad. Het is een van de vele bruingele betonnen kolossen met rechthoekige ramen en aluminium deuren waarmee Bagdad is volgebouwd. Het NMD telt vier verdiepingen. Op de eerste bevinden zich de kantoren en conferentieruimtes waarin de onderzoeken naar chemische wapens, raketten en nucleaire zaken worden afgehandeld. Cees Wolterbeek. ‘Hier werden dagelijks mensen stevig geïnterviewd, de minister van Olie, maar ook adviseurs van de president. Ze moesten zich verantwoorden voor declaraties en op onderzoeksfeiten van UNSCOM over importen en fabrieken met dual facilities.’

Ook Frans van Anraat krijgt een oproep. Medewerker Hassam Amin van de NMD moet daarvoor eerst toestemming vragen van de Iraakse veiligheidsdienst Mukabarat. Die gaat akkoord. Hassam Amin: ‘Ik belde Van Anraat op en vroeg hem om naar de NMD te komen. Daar sprak ik de volgende dag met hem. Ik heb hem uitgelegd waarom hij moest komen en vroeg hem om alle orders, facturen en andere paperassen die te maken hadden met de leveranties die via hem aan Irak gedaan waren te overleggen. Ik zag dat hij gespannen en angstig was. Hij deed nogal geheimzinnig en wekte niet de indruk dat hij wilde meewerken. Mijn verzoek beantwoordde hij niet met een duidelijk “ja”. Hij zei dat hij alle paperassen vernietigd had. Toch heeft hij me een paar documenten overhandigd.’

De eigenlijke ondervragingen van UNSCOM vinden plaats in een van de conferentieruimtes. Daar staan twee rijen tafels. Eén rij wordt door Irakezen bezet, de rij daartegenover door UNSCOM-medewerkers, veelal overgevlogen uit New York. Vanwege de hitte die in de zomermaanden als een verstikkende deken over de stad hangt, is een tijdstip in de avond geprikt. Frans van Anraat, gekleed in een overhemd en pantalon, schuift aan. Naast hem twee ‘minders’ van de Iraakse overheid die optreden als zijn raadslieden.

Zes UNSCOM-inspecteurs onderwerpen Van Anraat aan een streng verhoor over zijn leveranties aan Irak. Het verhoor wordt beschreven in hoofdstuk 12 van de Full Final and Complete Disclosure for the Iraqi Past Chemical Program, FFCD, waarin de geschiedenis en organisatie van het chemische programma en de ontwikkeling en het testen van de chemische wapens beschreven staat.

Van Anraat ontkent dat hij documenten over de zaak bezit. Hij heeft ze niet, zegt hij, omdat hij ze nooit heeft gehad en als er al documenten zouden bestaan, dan zouden ze bij de Italiaanse verschepingsmaatschappij Italteco in Milaan moeten liggen, waar Massimo Dellago de baas is.

Volgens hem zijn de firma's Companies en Oriac verantwoordelijk voor de aflevering van de goederen in Europese havens. Daar, op de Europese kades, hield hun verantwoordelijkheid op. ‘Daar nam een shipping company het over.’

Dat de offshorebedrijven Companies en Oriac onder Panamese vlag zijn ingeschreven, komt Frans nu goed uit: hij ontkent dat er een organisatorische band bestaat tussen zijn FCA Contractor en Oriac en Companies. Hij heeft wel offertes en correspondentie getekend namens de twee Panamese maatschappijen, maar Orion en Companies waren zelf de enig verantwoordelijken. Van Anraats eigen bedrijf FCA Contractor heeft nooit die zogenoemde precursors verscheept of afgeleverd. ‘FCA heeft zes elektrische stoomboilers geleverd en enkele Hastelloy “plates, valves and fittings”. Die order had FCA uitgevoerd voor SEORGI in 1988 en 1989.

Dr. Alaa Saeed, voorheen hoofd controle van de gifgasfabriek Muthanna State Establishment, en nu directeur van de chemische afdeling en plaatsvervangend directeur van de NMD, zit bij de gesprekken als een soort buddy en raadsman naast Van Anraat. ‘Ik herinner me dat hij niet steeds de waarheid sprak. Als er vragen werden gesteld die hem in de toekomst zouden kunnen benadelen, gaf hij misleidende antwoorden en hield hij informatie achter voor de UNSCOM-inspecteurs.’ (Verhoor 15-18 november 2004)

Datertussen Oriac, Companies en Frans van Anraatgeen verband zou bestaan, zoals gezegd door hem, klopt volgens dr. Alaa Saeed dan ook niet: ‘Ik heb Frans duidelijk aangegeven dat hij persoonlijk verantwoordelijk wordt gehouden voor de door hem verstrekte informatie.’

Tegen dr. Alaa Saeed spreekt Van Anraat zijn angst uit: ‘Hij zei dat hij aangehouden zou worden, omdat hij precursoren had geleverd aan de staat, het regime van Irak. Hij dacht hij door de internationale politie gezocht werd.’

Wolterbeek is ook aanwezig bij het verhoor van Van Anraat, hoewel hij geen deel uitmaakt van het ondervragingsteam. Van Anraat is erg zenuwachtig, ziet hij. ‘Hij verkeerde in de veronderstelling dat hij zou worden gearresteerd en overgedragen aan de Amerikanen. Hij werd immers gezocht. Hij ontkende. Wist zich vaak niks meer te herinneren en was zich voor de rest van geen kwaad bewust.’2

Maar UNSCOM rekent hem niet in. Wolterbeek: ‘Het was ons mandaat niet om oorlogsmisdadigers op te sporen.’

Eén antwoord van Van Anraat zal Wolterbeek nooit vergeten: ‘Hem werd gevraagd uit welk land hij kwam. “Duitsland”!’

Het UNSCOM-rapport FFCD is helder over de rol van Van Anraat: ‘Mr. Frans is een van de belangrijkste bevoorraders van het programma.’ Het rapport, gedateerd 5 november 1995, verdwijnt in de kluizen van de Verenigde Naties in New York. Het FFCD is profilatiegevoelig en daarom geheim. Veel bedrijven en veel landen worden genoemd als leverancier van grondstoffen, bouwmaterialen en scholing voor dit onderdeel van de Iraakse massavernietigingswapens. Deze landen steunden het onderzoek op de voorwaarde dat de inhoud binnenskamers zou blijven.

Minder duidelijk is het FFCD-rapport over de contacten die Van Anraat heeft met de Iraakse militaire hiërarchie. Directeur-generaal Kamil Hoessein van het ministerie van Militaire Industrie, een schoonzoon van Saddam Hoessein, vlucht op 7 augustus 1995 weg uit Irak en spreekt een paar weken later met vertegenwoordigers van UNSCOM in Amman. Deze belangrijkste man van het Iraakse wapenprogramma heeft het over Frans van Anraat, maar zonder zijn naam te noemen. ‘Er was een Duits tussenpersoon betrokken bij het Iraakse chemische wapenprogramma. Hij is nu Iraaks staatsburger. UNSCOM heeft hem ontmoet.’

Verder doet hij er over Van Anraat het zwijgen toe. Na een paar maanden keert Kamil Hoessein terug naar Irak. Hij en zijn broer Saddam Kamil, ook al met een dochter van Saddam Hoessein getrouwd, worden op 23 februari 1996 door loyale aanhangers van Saddam Hoessein letterlijk aan stukken geschoten bij de bestorming van hun huis.

Van Anraat zegt Kamil Hoessein nooit te hebben ontmoet: ‘Ik kende de man niet en toen hij was doodgeschoten heb ik er geen traan om gelaten.’ Altijd als het hem niet uitkomt, minimaliseert Van Anraat zijn contacten met hoge Irakezen.

Frans van Anraat kent wel een andere vooraanstaande Irakees. Tot zijn beste vrienden behoort Sadallah El Fathi, oud-president van SEORGI en later de Iraakse vertegenwoordiger bij de OPEC in Wenen. Romana is bevriend met de vrouw van El Fathi, Sadigah. Regelmatig komen de Van Anraats en de El Fathi's bij elkaar over de vloer. Beide echtparen zijn wijnliefhebbers. Veel hoger dan de president van SEORGI gaan Van Anraats contacten niet, volgens Romana. ‘Hij kende Saddam Hoessein niet persoonlijk, anders had Frans wel meer voor elkaar gekregen.’ Als voorbeeld noemt ze de satellietschotel waarmee ze internationale zenders zoals BBC en CNN op tv volgen. Gebruik is voorbehouden aan een zeer select groepje vertrouwelingen van het regime. Frans krijgt geen vergunning, maar plaatst de ontvanger toch op zijn dak. Als de Iraakse luchtmacht, die met helikopters regelmatig de daken afspeurt, de illegale schotel in het vizier krijgt, demonteert Van Anraat de schotel bliksemsnel en verbergt de onderdelen in zijn flat.

Romana, van wie hij lange tijd gescheiden woonde, komt in 1991 in Bagdad langs voor een kort vakantiebezoek. De liefde tussen de twee vlamt weer op en ze besluiten het opnieuw samen te proberen. Terug in Milaan verkoopt Romana haar antiek, koopt de lijfrentepolissen af die het stel heeft afgesloten en emigreert in 1992 met zoon Michael, die dan dertien jaar oud is, naar Irak. Ze trekken bij Frans in.

Haggi Ismael al Tikriti is een studievriend van Michael. Ze ontmoeten elkaar eind augustus 1993 op de Internationale School van Bagdad. Haggi is de zoon van de Iraakse ambassadeur in Pakistan. ‘Michael probeerde vrienden te maken. Liefst jongens die Engels spraken. Zijn Arabisch was niet erg goed.’ De vrienden van Michael behoren tot de upper middleclass, bijna allemaal zonen van ambassadeurs. Een van hen is Bora Kostic, de zoon van de Joegoslavische ambassadeur. Maar hij gaat ook om met een zekere Jarik, zoon van de Poolse ambassadeur, en met Salhor, spruit van de ambassadeur van Bangladesh.

Haggi volgt Michael van Anraat naar het College of Languages in de wijk Bab al Muádhm aan de overkant van de rivier de Tigris, waar Engels, Frans en Arabisch wordt onderwezen. ‘We werden “close friends”. We hielden feestjes met Engelse muziek en met jongens en meisjes samen, wat niet gebruikelijk was in Irak.’

Met Michael kan het twee kanten op gaan: óf hij wordt sentimenteel, óf agressief. Dat laatste gebeurt vaak als er alcohol in het spel is. ‘Als hij werd afgewezen door een meisje, en dat gebeurde nog wel eens, sloeg hij met zijn hoofd tegen een muur en begon hij te vechten. Omdat hij snel zijn geduld verloor, wilde zijn vader geen auto voor hem kopen.’

Haggi herinnert zich de paar keren dat hij thuis bij de Van Anraats kwam. ‘Ze woonden in een gewone flat, simpel gemeubileerd en schoon. Zijn moeder Romana was “charming” en “good looking”. Ze maakte heerlijke tonijnsalade, dat kenden we niet in Bagdad. En ze maakte goede spaghetti, omdat ze zo lang in Italië hadden gewoond. Ze hield veel van haar zoon. Ze moedigde hem aan om goed te studeren. Michael vertelde toen niet wat zijn vader precies deed en waarom ze in Irak woonden. Pas later liet hij los dat zijn vader “wetenschapper” was en Irak zaken had bezorgd die lokaal moeilijk te krijgen waren. Hij zou een kantoor hebben, maar ik hoorde nooit iets over dat een contract zou zijn binnengehaald. Michael zei dat ze in Europa erg rijk waren geweest, maar dat ze hun geld hadden uitgegeven aan advocaten. En dan werd hij boos omdat ze nu in Irak zaten en het geld weg was. Vooral dat ze geen Mercedes hadden vond hij erg. Zijn vader Frans was heel anders. Die showde nooit. Ooit waren de bumper en koplampen van zijn auto gestolen. Hij bleef twee jaar lang gewoon zonder doorrijden.’

Zoon Michael is opener dan Frans en doet bijvoorbeeld op een internet site van UNICEF zijn beklag over de VN-sancties die handel met Irak in niet-essentiële zaken verbiedt zolang Irak geen duidelijkheid verschaft over de massavernietigingswapens. Het embargo stort de Irakezen in armoede. Ouders zijn gedwongen om hun kinderen in de souk te laten werken, auto's te laten wassen of te laten bedelen om rijst of meel. ‘Ik heb echt met de Iraakse bevolking te doen voor wat ze lijden en hoe lang deze tragedie nog voortduurt.’ (UNICEF, Voices of Youth, Iraq and the suffering of its population, 31 maart 2000)

In augustus 1994 bezoeken Romana en Michael Nederland. Ze gaan langs bij de ouders van Frans. Bij een uitje naar Texel worden ze gefotografeerd voor een Chinees-Cantonees restaurant en op het strand. Jo en Frits zijn blij met de overkomst van hun schoondochter en haar kind, maar hun blik verraadt zorgen. Dat ze hun zoon niet kunnen zien, vreet aan ze. Romana en Michael zijn terug in Bagdad voor het nieuwe schooljaar. Hun leven vervalt opnieuw in een sleur.

De schaarse hoogtepunten voor het gezin Van Anraat vormen de bezoeken uit het buitenland. In september 1997 komt Jan Vink, kredietmanager van de Banca del Gottardo, met wie Van Anraat de Letters of Credit voor zijn gifgashandel regelde. Ze nemen een videoband op. Van Anraat bejubelt daarop in opgewonden Italiaans de schoonheid van de Iraakse architectuur.

Van Anraat krijgt ook bezoek van ene H. Harkema en een G.C. Spruijt, die naar Irak gekomen zijn om te onderzoeken of na een eventuele opheffing van het VN-embargo zaken gedaan kunnen worden. Van Anraat is met hen op zijn hoede. Hij is bang dat ze hem zullen herkennen en stelt zich dan ook voor als Faris al Bazas. Harkema kijkt op als hij een westerling met een Arabische naam de hand schudt, maar vraagt niet door. ‘Faris vertelde dat hij contacten in de top van Irak had. Daarop vroeg een van ons of Faris de president wel eens had ontmoet en wat voor iemand hij was. Faris zei dat hij hem inderdaad had ontmoet en dat het gewoon een man was, in de omgang niet onaangenaam. Hij zei ook dat als wij wilden, hij wel kon regelen dat wij hem ook zouden ontmoeten.’

Van Anraat is die dagen kennelijk weer in oude doen, want hij pocht tegen de twee Nederlanders ook nog dat hij in Delft werktuigbouwkunde heeft gestudeerd.

‘Faris’ leidt het duo rond door Bagdad. Harkema: ‘Hij vertelde dat de Amerikanen logen dat de bruggen kapot waren. Ik heb inderdaad geen beschadigde bruggen gezien. Faris liet ons een postkantoor zien dat door een raket getroffen was. Hij reed ons rond met zijn auto. Ik herinner me verder nog dat hij vertelde dat hij zijn ruitenwissers eraf moest halen.’ (Verhoor 3 februari 2005) Diefstal is een plaag geworden.

Wat Harkema verder nog bijstaat, is een gesprek over eieren. Op de zwarte markt kost een ei net zoveel als een Irakese ambtenaar per maand verdient. ‘Ik weet nog dat er een Soedanees was die vond dat zijn ei niet goed gekookt was. Hij gooide het weg. Ik dacht nog: hoe kun je dat hier nou doen?’

Uiteindelijk komen de heren niet tot zaken voor ‘oil field chemicals’. De Letter of Credit afgegeven door Irak blijkt verlopen. De zoveelste zakelijke deceptie voor Van Anraat.

Voor Romana is Irak een regelrecht drama. Door het VN-embargo zijn zelfs de gewoonste dagelijkse behoeften, zoals suiker en melk, duur of onbetaalbaar. Ze was Frans in de jaren zeventig ook al naar Bagdad gevolgd. ‘Deze tweede periode was slecht. Veel bedelaars, mensen waren bang om te praten.’

Over de steun die ze ontvangen van het regime spreken moeder en zoon elkaar tegen. Volgens Romana ontving het echtpaar geen auto van de regering en hun appartement hebben ze zelf moeten kopen. Maar Michael beweert tegen vrienden dat ze de flat en de auto cadeau hebben gekregen. ‘Misschien zei hij dat om stoer te doen,’ zegt een oude klasgenoot.

Volgens Haggi Ismael al Tikriti, zijn Iraakse studievriend, zijn de Van Anraats steeds ongelukkiger in Bagdad. ‘Ze voelden zich gevangen. Ze hadden toestemming nodig om de stad uit te gaan. Met Michael ben ik daarom maar één keer buiten de hoofdstad geweest, naar een meer ten westen van Fallujah, op een uur rijden van Bagdad. Michaels contacten met buitenlanders werden steeds minder. Economisch ging het slechter en veel ambassades sloten, zodat zijn vrienden vertrokken. Irakezen mixen niet makkelijk met buitenlanders. Altijd was er angst dat de geheime dienst je zou vragen wat je met zo'n buitenlander deed. Wij werden ook wel eens gevolgd door een auto van de Mukabarat.’ In deze tijd kreeg Romana steeds vaker ruzie met Frans. Ze dreigde hem te verlaten, zegt Haggi. ‘Wat ze uiteindelijk ook deed.’

In 1998 vertrekken Romana en Michael uit Irak. Romana vestigt zich in Amsterdam-Noord. Michael vindt er een baan bij de gemeente.

Frans blijft achter in zijn flat in Bagdad. Zijn handel ligt stil. Over hoe hij overleeft, zegt hij: ‘Er zijn mensen die kunnen dat. Ik ben er een van. Ik had nog wel wat centjes. In het begin kon je met een stuiver en een cent overleven in Irak. Later werd dat pas moeilijker door de corruptie. Het geld werd steeds minder waard en mensen begonnen allerlei trucs uit te halen om aan geld te komen. Dan gaan ze je dwarszitten.’

Zijn gevoelens verkeerden in een roetsjbaan van extremen, stelt dr. Alaa Saeed: ‘Ik hoorde dat Frans van Anraat Nederland wilde bezoeken om zijn moeder te zien en dat hij dit niet deed, omdat hij aangehouden zou worden in verband met het opsporingsverzoek van de Amerikanen. Hij durfde zelfs niet naar Jordanië te reizen. Hij zei altijd: ‘Dr. Alaa ik heb een hoop geld verloren. Ik heb Irak geholpen. Nu moet u mij helpen.’ Hij wilde dat ik bijvoorbeeld de minister van Olie of het secretariaat van de president een brief van hem zou overhandigen met een verzoek om hulp.’

Van Anraat. ‘Ik heb wel voor de farmaceutische industrie van Irak gewerkt. Er is veel misgegaan, want ondernam ik iets, dan stonden mensen meteen met hun neus erbovenop om me na te doen. Ze dachten dat ik iets kon wat zijzelf niet konden. Ik heb het wat dat betreft niet makkelijk gehad.’

Zelf zegt hij dat hij in die jaren twee of drie keer naar het buitenland is geweest, maar nooit verder dan buurland Jordanië.

De laatste keer dat dr. Alaa Saeed Van Anraat ziet is in 2000. Frans wil paraffine kopen om er schoensmeer van te maken. Door de boycot kon Irak het niet langer importeren. Volgens Alaa Saeed stemt de minister van Olie toe, maar eist een corrupte ambtenaar steekpenningen. ‘Hussayn Amin, hoofd van het National Monotoring Directorat, heeft toen een rapport ten gunste van Frans van Anraat geschreven aan de secretaris van Saddam Hoessein, Abid Humood. Het rapport werd vervolgens aan Saddam Hoessein voorgelezen en Saddam besliste om tien miljoen dinar en een bedrag van circa U$ 5000 aan Frans van Anraat te schenken als beloning en als compensatie voor het leven in Bagdad. Toen ik hem weer zag, was Frans van Anraat blij.’

Frans kan een jaar goed leven, maar dan is ook dát geld op. Er breken zeer moeilijke tijden aan. Van Anraat: ‘De laatste jaren heb ik veel gelezen en televisie gekeken. De flat wasredelijk comfortabel, maar niet erg opwindend.’ De motivatie om Arabisch te leren ontbreekt. Hij spreekt wat hij zelf noemt een soort ‘toeristen-Arabisch’. ‘Ik kan een bos uien kopen op de markt.’

Manhaftig ontkent hij dat hij heimwee heeft gekend. ‘Nee, je kunt je overgeven aan gevoelens, of je kunt ertegenin gaan.’

In 2000 krijgt Van Anraat van de VN toestemming om meteen Russisch bedrijf een industriële boiler aan de Daura olieraffinaderij te leveren. Maar de deal sleept eindeloos. Zakenman Abu Umar, met wie Frans van Anraat de laatste jaren zaken deed: ‘De regering deed niks voor hem.’

In 2002 gloort er even hoop aan de horizon. In december, in de aanloop van wat voor Van Anraat de Derde Golfoorlog zal worden, ontdekt Nieuwe Revu dat de vs het verzoek om uitlevering van Van Anraat door een administratieve blunder hebben ingetrokken. Hij wordt niet langer gezocht. Ook schrijft Nieuwe Revu dat de Nederlandse regering hem zonder problemen een Nederlands paspoort zou kunnen verstrekken. Een woordvoerder van de Nederlandse justitie verklaart dat hij niet in Nederland zal worden vervolgd, omdat zijn (mogelijke) economische delicten inmiddels zijn verjaard.

Frans’ drang om naar huis te gaan verhevigt als zijn vader op 13 december dat jaar overlijdt. Zijn moeder, vijfentachtig jaar oud inmiddels, dementeert en heeft hulp nodig.

Drie maanden later, in de derde week van de oorlog die op 20 maart 2003 is begonnen, waagt Van Anraat het erop. Amerikaanse troepen staan aan de poort van Bagdad. Het Iraakse leger wil afweergeschut op het dak van Van Anraats flat plaatsen. Daarmee zou de flat voor de Amerikanen een doelwit worden. Tezelfdertijd weigeren de Irakezen Van Anraat een uitreisvisum. Van Anraat heeft een Iraaks paspoort en het regime is bang voor een exodus, maar ook zijn ze bezorgd dat Van Anraat in het buitenland misschien uit de school zal klappen. Van Anraat besluit om toch te vertrekken. ‘Amerikanen zijn niet te vertrouwen. Dan ga ik toch niet op ze zitten wachten?’

Zakenman Abu Umar neemt zijn flat en zijn meubels over. Van Anraat verkoopt zijn auto met kilometerstand 270.000. Op 14 april, de Amerikanen hebben dan al grote delen van Bagdad bezet, vertrekt hij per taxi richting Syrië. De landing van een parachutisteneenheid snijdt hem de weg af, maar hij rijdt om en weet veilig Damascus te bereiken. Daarvandaan vliegt hij rechtstreeks naar Amsterdam.

Na een avontuur van precies dertien jaar en zes maanden is Frans van Anraat weer thuis.





HOOFDSTUK 8
De terugkeer en arrestatie

Thuis wachten geen politieagenten op Frans van Anraat, wel ambtenaren van Binnenlandse Zaken. Via een familielid in Den Helder is de Algemene Informatie- en Veiligheidsdienst AIVD van zijn terugkomst op de hoogte gesteld. Na familiebezoek in Den Helder, waar hij zijn moeder huilend in de armen valt, wordt Van Anraat door de aivd ondergebracht in een hotel in Haarlem. Hij staat er van 25 april tot 9 mei 2003 ingeschreven onder de naam L. Lecomte. Later krijgt hij via bemiddeling van de AIVD een vaste woonruimte, een gsm-telefoon en een paspoort nummer NE 4773123 met als stad van uitgifte Den Haag. Opnieuw dus een warm welkom voor de gifgasleverancier. Ditmaal met het volgende motief: ‘De reden dat de AIVD huisvesting voor me heeft geregeld en gedeeltelijk bekostigd, is dat ze me zeer uitgebreid hebben willen verhoren over de situatie in Irak. Ze hebben mij heel lang intensief ondervraagd. Dat heeft weken en weken geduurd.’ (Verhoor 10 december 2004)

Enkele weken na Van Anraats terugkeer krijgt journalist Alexander Münninghoff van de Haagsche Courant een mysterieus telefoontje. Münninghoff wordt regelmatig door Buitenlandse Zaken uitgestuurd als waarnemer voor verkiezingen in ontluikende democratieën, vooral in Oost-Europa en de voormalige sovjetstaten. Sinds de jaren zeventig heeft hij contact met de Nederlandse inlichtingendienst. In de export van grondstoffen voor chemische wapens of in Irak heeft hij zich nooit verdiept. ‘Een stem vroeg mij of ik belangstelling had voor een interview met Van Anraat.’ (Nova, 1 september 2005) Hoewel Münninghoff niet weet van wie die stem is en de naam Van Anraat niet eerder heeft gehoord, stemt hij toe.

Het gesprek vindt plaats in de lobby van het Kurhaus in Scheveningen. Op 10 mei 2003 verschijnt het artikel in de Haagsche Courant en via de Gemeenschappelijke Persdienst in andere regionale kranten. Openhartig ventileert Van Anraat zijn mening waarbij opvalt dat het bezit van chemische massavernietigingswapens door Irak door hem wordt ontkend. ‘Helemaal honderd procent uitsluiten wil ik het niet, maar dan moet er wel een zo waanzinnig geheim project zijn geweest. Nee, dat acht ik in Irak onmogelijk.’ Het bezit van chemische wapens veroordeelt hij overigens niet. ‘Als alle landen over dat spul beschikken, waarom zou Irak daar dan geen recht op hebben? Het ging toch ook om zelfverdediging?’

Terwijl de ganse wereld Saddam Hoessein als een wrede dictator afschildert, neemt Van Anraat het publiekelijk op voor zijn voormalige gastheer. ‘De man is een stamhoofd, zo moet je dat zien. Zo iemand gaat totaal anders met zijn mensen om dan wij in het Westen gewend zijn. Zo eenzijdig zwart als de Amerikanen het voorstellen, is het regime van Saddam Hoessein niet geweest. Totale terreur? Meneer, laat me niet lachen.’

Tussen beide mannen ontstaat een vriendschappelijke relatie en ze spreken elkaar nog minstens viermaal. Münninghoff: ‘Ik dronk onder andere een keer een biertje met hem op het Leidseplein.’ Terwijl Van Anraat jarenlang de spin is geweest in de meest omvangrijke gifgassmokkel van de laatste decennia, maakt hij op Münninghoff de indruk van een weinig geslepen zakenman met een zwak karakter. Een sul, kortom, die je niet te serieus moet nemen. ‘Hij heeft een hoge mate van goedmoedigheid. Iemand die niet gelukkig was in zijn gezinsleven. Wel voelde hij veel voor zijn moeder. Om haar is hij in 2003 uit Irak teruggekomen.’ Münninghoff wordt zo'n beetje Van Anraats pr-adviseur. Van Anraat wil bijvoorbeeld alleen met Nieuwe Revu spreken als Münninghoff daarbij aanwezig is. De ontmoeting vindt plaats op 18 september in het Haagse restaurant Poentjak aan de Kneuterdijk, op steenworpafstand van het Binnenhof.

Het gesprek met de voormalige vluchteling, die een witte blouse draagt en zijn oude gewicht lijkt te hebben herwonnen duurt een paar uur. Van Anraat voert voornamelijk het woord waarbij opvalt dat hij bij zijn mening over de Amerikaanse invasie bevestiging zoekt bij vriend Münninghoff. Gevraagd naar details over de scheepsroutes en de aanschaf van precursors, vervalt hij in wollige Cruijff-termen. ‘Je staat er altijd een beetje buiten als je er zelf niet nauw bij betrokken bent,’ zegt hij. En: ‘Ik heb nooit iets meer of anders gedaan als dat ik weet wat ik gedaan heb.’

Zijn rol in de handel in gifgasgrondstoffen minimaliseert hij tot het regelen van het transport van de Verenigde Staten tot Europa. Daar nam iemand anders het over. ‘U kunt niet alleen mij moreel verantwoordelijk stellen en anderen niet. Want hoeveel medeverantwoordelijken zijn er niet in Amerika en in andere landen?’ De bemerking dat het volgens de wetten in Europa, Japan en de Verenigde Staten verboden was om grondstoffen voor chemische wapens naar Irak te sturen, doet hij af met een schouderophaal en een zucht. ‘De wet is afhankelijk van tijd en locatie. Wat nu een misdrijf is, is het morgen niet. Wat hier verboden is, is ergens anders toegestaan.’

Als hij hoort dat inspecteur Dennis Bass van US Customs hem een ‘directe vertegenwoordiger van de regering van Irak’ noemt en ‘a big fish’, ontsteekt hij in woede. ‘Nonsens! Zie ik eruit als een big fish? Als om een product werd gevraagd wist ik niet altijd waarvoor het was. Er is nooit een stof geweest waarvan ik achteraf dacht van: hé, dat is voor zenuwgas.’

Over de UNSCOM-inspecteur die zei dat Van Anraat ‘een brug tussen West-Europa en Irak sloeg’, moppert Van Anraat: ‘Die meneer staat in dienst van de Verenigde Naties. Hij had een hele dikke duim.’

Van Anraat zegt het handelen in grondstoffen voor chemische wapens niet immoreel te vinden. ‘Weet je wát immoreel is: de Conventie van Genève! Hoe mensen met elkaar afspreken hoe ze elkaar wel en hoe ze elkaar niet mogen afmaken.’

Toch waren de beelden van het vergiftigde Koerdische dorp Halabja wel ‘een schok’ voor hem, zo erkent hij. ‘Maar ik voel me niet verantwoordelijk. Nee! Ik gaf niet de opdracht dat te doen. Hoeveel kogels fabriceren wij niet in Nederland om mensen het hoekje om te brengen? Is degene die de kogels levert verantwoordelijk als ze gebruikt worden?’

Hij hoont de Amerikaanse reden om Irak in maart 2003 aan te vallen. Volgens hem bezit Irak geen massavernietigingswapens. ‘Minister van Buitenlandse Zaken Colin Powell toonde in februari, een maand voor de oorlog, op een vergadering bij de Veiligheidsraad foto's van plaatsen waar volgens hem de chemische wapens zouden liggen. Nu zijn de Amerikanen er en kunnen ze ze niet meer vinden. Kóm nou.’

Van Anraat klinkt verbitterd over de Verenigde Staten. Hem zul je dan ook niet snel in de vs zien. ‘Geen enkele interesse. Waarom zou ik zo naïef zijn om te denken dat ik daar goed behandeld zou worden? Het systeem is ook zo dat als je geen geld hebt, je al verloren hebt. Ik ben het slachtoffer van de Amerikanen. En ik niet alleen. Miljoenen zijn het! Kijk maar naar de Derde Wereld.’

Over zijn toekomst heeft Van Anraat op die warme nazomerdag in 2003 nog niet nagedacht. ‘Geen idee. Ik wil een rustig leven. Ik heb het ontstellend moeilijk om mijn hoofd boven water te houden. Ik heb de zorg voor mijn oude moeder. Ik denk wel dat ik in Nederland veilig zit. Daar heb ik me zorgen over gemaakt. Maar ik hoopte altijd op een teken van: ja, nu kan ik terug.’

Als het interview is afgelopen, eist Van Anraat de lunch van gado-gado en bier te mogen betalen. Afgesproken wordt dat zijn uitspraken en de feiten in het artikel zullen worden gecontroleerd, zodat de publicatie geautoriseerd zal verschijnen. Van Anraat besteedt die taak uit aan Alexander Münninghoff. Het Revu-artikel, dat op 1 oktober 2003 verschijnt, doet alarmbellen in Nederland rinkelen.

Na Kamervragen van de Socialistische Partij op 9 oktober meldt de minister van Binnenlandse Zaken dat er in verband met Van Anraat gekeken zal worden naar ‘eventuele schending van internationaal recht’.1 De sp en vertegenwoordigers van het Koerdische ‘Halabja Comité’ hebben weinig vertrouwen in de inzet van de minister en stellen een aangifte tegen Van Anraat op. Intussen geeft Van Anraat na bemiddeling van Münninghoff zijn derde interview, ditmaal op 6 november 2003 aan actualiteitenrubriek Netwerk. Het wordt de laatste keer dat hij met de media spreekt. Hij bevestigt verslaggever Herman Zaalberg opnieuw betrokken te zijn geweest bij de levering van grondstoffen aan Irak. Vooral zijn koele, afstandelijk-zakelijke beweegredenen klinken indrukwekkend. ‘Het klinkt misschien een beetje banaal,’ zegt hij, ‘maar als ik het niet doe, zal een ander het doen. Dat is geen excuus. Maar de gebeurtenis zou daar, laten we zeggen, niet door gebeurd zijn.’

Op de vraag van Netwerk of hij zich verantwoordelijk voelt, antwoordt Van Anraat: ‘Je kunt niet zeggen verantwoordelijk, maar je krijgt wel het gevoel dat je er op een bepaalde manier bij betrokken bent geweest.’ Met deze woorden, onderstreept door filmbeelden van de gifgasaanval op Halabja, duwt Van Anraat zijn hoofd in een strop van eigen makelij.

Die avond krijgt officier van Justitie Fred Teeven een telefoontje van Martijn van de Beek, leider van het Team Internationale Misdrijven van de Nationale Recherche. Ze besluiten een strafrechtelijk onderzoek in te stellen. Een teamleider, een coördinator, een dossiervormer, een financieel rechercheur, drie rechercheurs, een FIOD-rechercheur en een rechercheassistent draaien de komende twee jaar bijna 18.000 uren om alle details van de handel in precursors door Van Anraat bloot te leggen. Er wordt niet op een dubbeltje gekeken. Het politieonderzoek kost een slordige 1,2 miljoen euro aan salarissen. Dienstreizen naar Jordanië (7x), Iran (2x), Verenigde Staten (5x), Verenigd Koninkrijk (6x), België (2x), Duitsland (3x), Luxemburg (1x), Zwitserland (2x), Italië (2x), Japan (1x), Singapore (1x), Noorwegen (2x), Zweden (1x), Denemarken (3x), Verenigde Arabische Emiraten (1x) en bijkomende rekeningen kosten nog eens 800.000 euro. (Bron: Landelijk Parket) Het is een bedrag dat los staat van de kosten van de rechtercommissaris, het Openbaar Ministerie, de verdediging en de rechtbank die naar schatting tegen de één miljoen euro bedragen.

Door de veiligheidssituatie wordt geen onderzoek in Irak zelf gedaan, maar verschillende Irakezen wordt gevraagd om voor verhoor naar Amman te komen.

Van Anraat lijkt zich nog nergens van bewust. Hij bewoont intussen een prettige benedenetage met een siertuin aan de De Wittenkade in Amsterdam-West. Hij verkiest de anonimiteit van de grote stad boven de beklemming van zijn geboortestad Den Helder. In Amsterdam woont zijn ex-vrouw Romana, met wie hij nog heel regelmatig contact heeft. Voor haar is het winderige gat Den Helder een gruwel. Wel reist Van Anraat elke paar dagen naar het noorden voor een bezoek aan zijn moeder, die inmiddels in een verzorgingsflat woont.

Per e-mail biedt hij kennissen die hij in Bagdad heeft achtergelaten zijn verontschuldigingen aan voor zijn plotse vertrek. Hij schrijft dat hij geen andere keuze zag door de vele Amerikaanse militairen die rond zijn flatgebouw zwierven en die hij omschrijft als ‘vreemde gasten’.

Ook in het verre Nederland neemt Van Anraat geen afstand van zijn Iraakse verleden. In zijn e-mailcorrespondentie gebruikt hij nog steeds de naam die hem door het Baathregime gegeven werd: ‘Faris.’ Er sijpelt uit zijn mails zelfs heimwee naar Irak. Het was er misschien niet altijd het paradijs, maar de zaken lagen er tenminste duidelijk. Nederland is niet meer hetzelfde als vroeger. Zijn hart ligt er niet meer. ‘Er is weinig mededogen en veel hebzucht en hier hebben ze ook de grote-mondcultuur overgenomen van de zogenaamde wereldleiders.’

In zijn hunkering naar de goede oude tijd belt Frans van Anraat oude kennissen op. Zoals Juliëtte Altenberg, die hij kent uit zijn tijd in Rijswijk, in de jaren zestig van de vorige eeuw. Hij benadrukt bij haar zijn onschuld. Juliëtte: ‘Hij zei tegen mij: “Je denkt toch niet dat ik iets verkoop waarmee je vrouwen en kinderen kunt doden?” En ik geloof hem. Hij is een kindervriend. Voor zijn moeder is hij een gouden zoon.’

Buren op de De Wittenkade zien hem in die tijd bij fraai weer op een stoel voor zijn huis zitten. Een buurman die werkt in een nabijgelegen garage beschrijft hem als rustig en aardig. ‘Soms schoffelde hij zijn achtertuin. Over Irak sprak hij nooit.’

Frans rijdt vaak rond op de brommer die hij erfde van zijn vader. Uit angst voor diefstal parkeert hij het voertuig pal voor de deur van de benedenwoning. Ook wordt Van Anraat soms gesignaleerd in een blauwgrijze Opel Corsa.

Als hij na een paar maanden nog steeds niks gehoord heeft van Justitie, kan Van Anraat alweer een beetje lachen over zijn toestand. Hij heeft een keer zoon Michael aan de telefoon als buiten met gillende sirene een ambulance voorbijkomt.

Michael: ‘Ik dacht dat het de politie was die naar je op zoek was. Gezocht voor misdaden tegen de menselijkheid.’

Van Anraat: ‘Precies…’

In de zomer van 2004, hij is dan alweer ruim een jaar in Nederland, gaat het echter bergafwaarts met Frans. Zijn kat Giove wordt ziek en zijn moeder holt geestelijk achteruit. Frans zelf heeft last van zijn nieren en Romana is depressief. Tot overmaat van ramp wordt op 25 juli voor zijn huis de brommer van zijn vader gestolen.

Frans, toch al geen man die geld in zijn zak kan houden, moet iedere maand de broekriem steviger aanhalen. Hij blijft voornamelijk thuis, want de stad ingaan kost geld. De financiële misère wordt door huisvriend en bankmedewerker Jan Vink uit Lugano bevestigd. ‘Hij was wanhopig, want hij wist niet hoe hij verder moest leven. Financieel gezien.’

De order voor de levering van de industriële boiler voor de olieraffinaderij in Daura, waarmee Van Anraat in Bagdad al bezig was, komt maar niet van de grond. Het is een project van 5,5 miljoen euro en Frans zit er met een paar Joegoslavische kornuiten al met 600.000 euro in. Zijn enige tegoed is een schuldbekentenis van 412.000 Zwitserse franken, zo'n 250.000 euro van Italteco-directeur Dellago. Maar deze handelspartner is vertrokken naar Zuid-Amerika en laat niks van zich horen.

Op zijn verjaardag, 9 augustus, wenst Romana hem telefonisch ‘gezondheid en de rest komt later’. Frans bromt een klassieke Arabische uitdrukking terug: ‘Insjallah – als God het wil.’

Het najaar biedt geen soelaas. De schulden stapelen zich op. Frans kijkt op tegen een huurachterstand van maanden. Zijn moeder is hij inmiddels een bedrag schuldig van 15.000 euro. De financiële sores gaat over in een complete ramp als op 3 december de telefoonrekening binnenkomt. Het vele bellen voor zaken naar Oost-Europa en Irak doen hem de das om. Eerst staan er deurwaarders op zijn stoep, niet veel later belt ook nog een fotograaf aan met de waarschuwing dat er een inbreker op het dak loopt. Het blijkt een truc om hem op straat te kunnen fotograferen. Opnieuw staat een artikel over hem op stapel in de Nieuwe Revu, vol citaten uit het vn-rapport Full Final and Complete Disclosure for the Iraqi past chemical program over het Iraakse chemische wapenprogramma. In hoofdstuk 13 staat dat Frans van Anraat ook grondstoffen heeft geleverd voor VX, een kleurloos en geurloos gas dat bekendstaat als het meeste dodelijke gifgas, tientallen malen sterker dan Sarin. Een duizendste gram is al dodelijk voor de mens.

Gevraagd naar een reactie houdt Van Anraat zich van de domme: ‘Iedereen kan neerzetten wat ie denkt. Ik weet niet of wat in het rapport staat ook echt waar is. Ik heb dat rapport niet gezien.’ Als hij de hoorn op de haak heeft gelegd staat zijn besluit vast: hij wil weg, al is het voor een paar maanden.

Hij overlegt met Romana over een vluchtroute. Zij vraagt of Frans ‘die mensen daar’ al heeft gebeld. ‘Daar’ is Montenegro, waar Frans kennissen uit zijn Bagdad-periode heeft en die hem eerder aanboden om enige tijd bij hen te komen wonen. Frans antwoordt dat hij contact heeft gezocht, maar dat ze nog niet hebben teruggebeld. Het loopt via een tussenpersoon en daarom duurt het zo lang. Romana stelt somber vast dat ook als hij opnieuw vlucht, ze hem toch wel een keer zullen vinden. Maar Frans’ koffer staat in de gang al klaar. Hij moet alleen nog iets verzinnen voor zijn zieke kat Giove.

In zijn laatste telefoontje naar Romana, op maandag 6 december 2004, zegt Frans dat er problemen zijn op het ministerie in Bagdad en met de Letter of Credit. De verkoop van de boiler, zijn laatste hoop op een reddende financiële klapper, lijkt nu definitief op een catastrofe te zijn uitgelopen.

Even later krijgt hij een telefoontje van een journalist van Nieuwe Revu die commentaar wil. Frans houdt zich groot. ‘Ik heb nooit iets gezegd wat niet waar is.’

Revu: ‘Misschien verzweeg je veel.’

Van Anraat: ‘Voor mij is het een afgedane zaak.’

Revu: ‘Voor ons niet.’

Van Anraat: ‘Je doet er maar mee wat je wilt. Oké?’

Revu: ‘Oké.’

En dan, om vier uur 's middags, belt de Nationale Recherche bij Van Anraat aan. Deze opent de deur op een kier. De rechercheurs tonen hem een arrestatiebevel. Hoewel hij geen aanstalten maakt verzet te bieden, gaan de handboeien om. Als hem de tenlastelegging ‘medeplichtigheid aan genocide in Irak en medeplichtigheid tot oorlogsmisdrijven in Iran’ wordt voorgelezen, reageert hij kort met: ‘Ik denk dat ik daar later een boel over zal moeten zeggen.’

Het eerste verhoor vindt nog dezelfde dag, 6 december, om 17.50 uur plaats op het politiebureau te Amersfoort. Rechercheurs Pieter Stehouwer, brigadier van politie, en Willem Barendregt, rechercheur bij de FIOD, vragen hem wat zijn eerste reactie is op de strafbare feiten waarvoor hij is aangehouden. Met kleine zweetpareltjes op zijn voorhoofd en zijn handen zenuwachtig in elkaar wringend antwoordt Van Anraat: ‘Ik snap het niet. Ik zou graag willen weten waar het vandaan komt om mij aan te houden. Ik voel me geen oorlogsmisdadiger. Want wat zou ik dan gedaan hebben om dat predikaat oorlogsmisdaden te krijgen? Ik denk dat het nu wel weer in de publiciteit zal komen. Verder verbaast het me wel. Ik ken het oorlogsstrafrecht niet, ik weet niet wat het inhoudt, ik weet dus niet wat ik erover moet zeggen.’

Ook in zijn eerste reactie op de beschuldiging TDG te hebben geleverd, zegt Van Anraat van de prins geen kwaad te weten. ‘In wezen is het product onschuldig. Aan mij is niet verteld dat dit product gebruikt zou worden voor chemische wapens.’

Vraag: ‘Was u op de hoogte of Irak gifgas kon maken?’

Frans van Anraat: ‘Nee.’

Vraag: ‘Was u op de hoogte dat Irak gifgas gebruikte in Irak en de oorlogen?’

Frans van Anraat: ‘Kijk, dat is het nou. Ik heb dat zo niet gezien. Maar het antwoord is nee. Ik heb nooit gehoord van enige gifgasaanvallen aan beide zijde.’

In zijn tweede verhoor probeert Van Anraat de schuld in de schoenen van zijn oude zakenpartner Tanaka te schuiven: ‘Ik bestelde bij Tanaka en die leverde de gevraagde materialen. Ik heb uiteraard wel aan Tanaka gevraagd of de producten verboden waren. Volgens Tanaka waren de producten niet verboden.’

Zijn eigen research ging daarbij niet verder dan een blik in het chemische lexicon om te kijken waar die middelen voor konden worden gebruikt. ‘Ik heb wel eens aan Sadallah [Sadallah el-Fathi de directeur van SEORGI in Bagdad met wie Van Anraat zakendeed] gevraagd waar die TDG naartoe ging, omdat het een textieltoevoeging is. Hij vertelde mij toen dat het in de textielindustrie ging om kleuren te hechten aan weefsel.’

Vraag: ‘Vindt u dat u zich genoeg moeite heeft getroost om het gebruik van die grondstoffen te achterhalen?’

Frans van Anraat: ‘Ik was tevreden met het antwoord van Sadallah. Ik wist echt niet dat het gebruikt werd voor chemische wapens, achteraf is alles gemakkelijk te zeggen.’

Vraag: ‘Als het om stoffen ging met een civiele toepassing, waarom werd de eindbestemming dan niet vermeld op de documenten?’

Frans van Anraat: ‘Dat was niet mijn beslissing. Ik kan er verder niks over zeggen, alles was toen anders. Achteraf weet je natuurlijk veel meer. Ik begrijp dat het karig is, maar het is zo.’

Zevenmaal wordt Frans van Anraat verhoord. Telkens probeert hij zijn rol als leverancier van grondstoffen te verhullen, te minimaliseren of domweg te ontkennen. Wat Van Anraat niet weet, is dat al maandenlang onderzoek naar hem is gepleegd. Met leugens graaft hij zijn eigen graf.

Gevraagd naar het aantal bezoeken aan Irak antwoordt hij: ‘In de tijd nadat ik in Singapore en Zwitserland zat, ben ik volgens mij maar één keer in Bagdad geweest. Dat was volgens mij voor kti, het was in 1984.’ Maar uit een oud paspoort, dat in Milaan in 1989 in beslag is genomen, blijkt dat hij in die jaren Irak maar liefst achtmaal bezocht.

Van Anraat zegt dat hij na de beelden van de gebeurtenissen in Halabja op 8 maart 1988 geen TDG meer aan Irak te hebben geleverd. ‘Geen druppel.’ Als de rechercheurs hem prompt confronteren met de faxen die ze hebben achterhaald van na maart 1988, over volgende TDG-leveranties, kronkelt Van Anraat zich in kunstige bochten. ‘Ik heb het wel zo genoemd, maar dat is een tijdrekkende manoeuvre geweest. Omdat het na Halabja was. Ik wilde niet meer leveren. Het was een zeer moeilijke situatie. Het was echt niet de bedoeling om dit echt te gaan doen. Ik bedoel opnieuw leveren van TDG of wat dan ook aan SEORGI. Ik kon niet abrupt naar buiten toe stoppen, de verschepingen zijn gestopt. Wat er later op papier staat is nonsens, niet met de intentie om door te gaan, ook al leek dat zo.’

De rechercheurs kijken elkaar hoofdschuddend aan. Ze verwijten Van Anraat dat het makkelijk gezegd is om alles wat na de aanval op Halabja op papier is gezet als nonsens te bestempelen, waarop Van Anraat reageert: ‘Voor mij was het af. Ik had voor mijzelf de zekerheid het niet meer te willen doen. Ik heb niet meer de bedoeling gehad om daadwerkelijk te leveren.’ (Verhoor 8 december 18.00 uur)

Volgens Jan Peter van Schaik, die als piketadvocaat wordt toegewezen aan Van Anraat, is Van Anraat er ingeluisd. Sinds zijn thuiskomst vaart hij blind op de AIVD. Toen de dienst hem adviseerde in te gaan op interviewverzoeken, spartelde Van Anraat niet tegen. De AIVD heeft het eerste interview met Münninghoff zelf gearrangeerd. ‘De AIVD zei: “Doe nu je hele verhaal om voor eens en altijd de zaak helder neer te zetten. Geef toe. Je loopt geen enkel risico.”’2

De vraag waarom de AIVD als inlichtingendienst een informant openbaart, behoeft een tweeledig antwoord. Ten eerste: Van Anraat heeft geen nieuws. Hij is, volgens eigen zeggen, in Irak ver weggehouden van belangrijke contacten en informatie en dus als AIVD-bron van nul en generlei waarde. Ten tweede: Van Anraat bevestigt de AIVD-rapporten. Toenmalig minister De Hoop Scheffer van Buitenlandse Zaken deelt in augustus 2003 de Tweede Kamer mee dat met betrekking tot de oorlog van maart en april 2003 ‘de invalshoek in Nederland anders is geweest dan in de Verenigde Staten of Engeland’. Met andere woorden, in Nederland wordt weinig geloof gehecht aan de aanwezigheid van grote hoeveelheden massavernietigingswapens. Met de verklaringen van Frans van Anraat kan de Nederlandse AIVD een lange neus trekken naar de grote Amerikaanse broer cia, die een historische blunder heeft begaan door Saddams wapenarsenaal enorm hoog in te schatten. Kortom: De AIVD slachtoffert Frans van Anraat om te scoren.3

Op de eerste pro-formazitting op 18 maart 2005 meldt Van Schaik dan ook dat aan de arrestatie van zijn cliënt een vies luchtje zit. ‘Binnenlandse Zaken, waar de AIVD onder valt, geeft bescherming en zegt: “Geef openheid want er valt niks te vrezen.” En het Openbaar Ministerie zegt eerst “geen vervolging” en pakt hem vervolgens op.’
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Op een grijze maandagochtend, 21 november 2005, begint om kwart over tien 's ochtends het proces tegen Frans van Anraat. Het busje waarmee hij vanuit de gevangenis wordt vervoerd staat vast in de ochtendfile, dus de toeschouwers op de volgepakte publieke tribune zien de verdachte met drie kwartier vertraging zaal F2 van het gerechtshof aan de Prins Clauslaan in Den Haag binnenstappen. Lichtjes vermagerd neemt hij zuchtend plaats achter een witgeschilderd hekje. Verwonderd kijkt hij omhoog en om zich heen, alsof hij niet begrijpt hoe hij in deze sombere zaal met witgesauste bakstenen wanden en grijs linoleum terecht is gekomen.

Voor het proces waarschuwt een ex-vrouw dat Frans zijn onuitputtelijke trukendoos zal opentrekken en alle charmes die hem door de jaren tachtig en negentig heen holpen, ook nu in de strijd zal gooien. Tranen van onbegrip zal hij vergieten, alsof hij niet begrijpt wat hem wordt aangedaan. Maar gekleed in een wit overhemd, een blauw vest, een donkere broek, passende sokken en zwarte schoenen, geeft Van Anraat vooralsnog geen snik. Hij staart even naar het portret van koningin Beatrix aan de muur boven de hoofden van voorzitter van de meervoudige kamer R.A.C. van Rossum en zijn adjudanten D.R. Glass en J.R.G. Jofriet. Schijnbaar verveeld inspecteert hij vervolgens zijn nagels en dan tuurt hij minutenlang naar de punten van zijn schoenen. Met zijn benen nonchalant over elkaar geslagen etaleert hij totale desinteresse.

Voorzitter Van Rossum, met grijze lok, maakt er zelfs een opmerking over: ‘U bent de centrale figuur, al valt het nauwelijks te merken.’

De voorzitter probeert het ijs te breken door zich nu en dan op vriendelijke toon te wenden tot Van Anraat. Met zijn vijfentwintigjarige ervaring in de functies van vice-president van de Haagse rechtbank en reserve luitenant-kolonel van de militaire juridische dienst, straalt hij het gezag uit om deze wat hij in zijn openingswoord ‘speciale rechtszaak’ noemt tot een goed einde te brengen. Hij wijst naar de rode en zwarte ordners, ongeveer 200 stuks, die in de archiefkasten langs de wanden zijn geplaatst. ‘De dossiers zijn niet zo heel klein, om het zo maar te formuleren,’ zegt hij. Van Anraat geeft geen sjoege. Hij beroept zich op zijn zwijgrecht en zal dat tot het einde van het proces blijven doen. Eindelijk realiseert hij zich dat zijn eigen gekwebbel hem de das heeft omgedaan. De rechters hoeven de strop alleen nog maar strak te trekken. Zelfs als ze hem expliciet om een reactie vragen, antwoordt hij steeds met: ‘Ik heb er niks aan toe te voegen.’

Links voor de toeschouwers komt de zevenenveertigjarige officier van Justitie Fred Teeven van zijn stoel overeind om zich naar een van de archiefkasten te begeven. Hij verzet een paar ordners, willekeurig zo te zien, en keert dan terug naar zijn tafel om er papieren recht te leggen. De rondborstige crimefighter heeft furore gemaakt met zijn vervolging van notoire bandieten als Mink K. en Johan V., alias de Hakkelaar. Zijn streven naar een betere maatschappij voert hem gedurende een blauwe maandag ook de politiek in. In 2002 volgt hij het volksidool Pim Fortuyn op als lijsttrekker van de politieke partij Leefbaar Nederland. Zes maanden zit hij in de Tweede Kamer, als verloren verkiezingen en de ineenstorting van de partij hem terugbrengen naar het Landelijk Parket, afdeling Schiphol.

Teeven heeft de reputatie van een stugge en erg precieze feitenverzamelaar. De vaardigheden die hij opdeed als douanerechercheur van de Fiscale Inlichtingen- en Opsporingsdienst FIOD komen hem in de zaak tegen Van Anraat goed van pas: dozen vol vrachtbrieven en diffuse betalingsbewijzen heeft hij moeten doorspitten, net als toen.

Hij begon nogal plichtmatig aan het vooronderzoek tegen Van Anraat. ‘Als jurist ben ik geïnteresseerd in deze zaak, niks meer,’ zegt hij tegen kennissen. In het Midden-Oosten is hij niet bijzonder geïnteresseerd. Een bezoek aan Iran verandert zijn inzet voor de zaak. De Iraniërs zijn blij met de hernieuwde internationale aandacht voor de slepende gevolgen van de gifgasaanvallen en Teeven wordt gastvrij ontvangen. Hij slaapt op tapijten van gouverneurshuizen, leert waterpijp roken en is verguld met de spontane medewerking. Verkeerskruispunten worden afgezet als zijn onderzoeksteam komt aanrijden en overal waar hij verschijnt volgt een stoet belangstellenden.

Vooral het minutieus notuleren en nalezen van tientallen getuigenverslagen van slachtoffers van gifgasaanvallen hakt er bij Teeven in. ‘Mensen die volstrekt onschuldig waren, zagen een vliegtuig, hoorden een plof in plaats van een knal en hun leven was verwoest. Op dit moment liggen er mensen in ziekenhuizen die al meer dan twintig jaar voortdurend pijn lijden door aanvallen met mosterdgas. En waarom? Omdat een Nederlandse ondernemer doorging met het leveren van grondstoffen voor chemische wapens.’ (‘De Zaak Van Anraat’, Opportuun, februari 2006)

Om Van Anraat voor de rechter te kunnen slepen heeft Teeven veel politieke tegenstand moeten overwinnen. Het ministerie van Buitenlandse Zaken heeft niks gezien in juridische samenwerking met Iran, de gedoodverfde tegenstander van het Westen. Het ministerie van Binnenlandse Zaken, waar de AIVD onder valt, is ontzet als blijkt dat hun informant Van Anraat toch als verdachte is opgepakt.

Teeven wordt bijgestaan door officier van Justitie Tea Polescuk, Kroatische van geboorte, die nagenoeg uitsluitend oorlogsmisdadigers vervolgt. Een jaar eerder heeft ze vijf jaar celstraf geëist tegen een Congolese oud-kolonel die van martelen werd beschuldigd. Het was de eerste rechtszaak waarin het werk van het Nationaal Opsporingsteam Oorlogsmisdaden werd gewogen. De rechtbank veroordeelde de Congolees tot tweeënhalf jaar, gezien de bewezen feiten, zware mishandeling en verkrachting, bepaald geen klaterend succes.

Teeven en Polescuk werkten in september 2005 ook samen bij de vervolging van twee Afghaanse asielzoekers, die notoire leden van de geheime dienst Khad bleken te zijn geweest. Dankzij de twee officieren van Justitie werden ze conform de eis veroordeeld tot twaalf en negen jaar gevangenisstraf. En nu staat, als hun pièce de résistance, voor het eerst sinds na de Tweede Wereldoorlog de Bijzondere Rechtspleging werd ingesteld, weer een Nederlandse verdachte van oorlogsmisdaden terecht.

Aan de andere kant van de zaal stapelen de advocaten mr. J.P.A. van Schaik, uit Veenendaal, en mr. R. Gijsen, uit Maastricht, dossiers op de tafel achter Van Anraat. Het tweetal heeft een paar harde noten te kraken. Ze willen bewijzen dat een Nederlandse rechtbank geen vonnis mag vellen over een misdaad gepleegd in een ander land. Ook gaan ze zich beroepen op schending van het gelijkheidsbeginsel. Van Anraat is immers niet de enige leverancier geweest. Hij werd geholpen door Irakezen en ook door de Nederlander Jan Vink, die voor Van Anraat in Lugano de Letters of Credit verzorgde. En ook de Nederlandse bedrijven KBS en Melchemie hebben aan Irak geleverd. De directies van deze bedrijven zitten echter niet in het verdachtenbankje. Bovendien is de grijze Noord-Hollander de ‘equality of arms’ ontzegd, vindt zijn advocaat Jan Peter Van Schaik, wantterwijl het Openbaar Ministerie ruim veertig dossiers met bewijzen tegen zijn cliënt heeft verzameld tot in Iran, Koerdistan en Jordanië aan toe, kan de verdediging voor eventuele ontlastende verklaringen niet even het vliegtuig naar Irak nemen.

Op de eerste zittingsdag is er een overweldigende belangstelling van nationale en internationale media. Buiten demonstreren Koerden met spandoeken en eisen gerechtigheid voor de genocide op hun volk. Romana en zoon Michael schitteren echter door afwezigheid. Romana heeft zich opgesloten in haar huis in Amsterdam-Noord, met de telefoonstekker eruit. Ze doet voor niemand open. Zoon Michael heeft vakantiedagen opgenomen om vragende blikken van collega's op zijn werk te ontwijken. Ook mevrouw Bot, Frans’ enige tante uit Den Helder, komt niet, hoewel ze, dik bejaard, hem blijft verdedigen. ‘Ik baal van de zaak. Hij is geen handlanger van Saddam Hoessein. Het is de schuld van die klote-Bush. Het is de schuld van Amerika,’ zegt ze.

In de eerste week komen tal van getuigen aan het woord. Op vrijdag 2 december staat Charles Tanaka in de getuigenbank. Hij herhaalt eerdere verklaringen: ‘In 1984, toen ik begon te onderhandelen met Van Anraat, vertelde hij me dat de eindbestemming Bagdad, Irak, was. Ook had Van Anraat mij verzocht geheim te houden dat de chemicaliën naar Irak zouden worden vervoerd. Hij was niet duidelijk over de manier waarop deze chemicaliën gebruikt zouden worden, maar uit de onderhandelingen bleek dat ze als grondstof voor chemische wapens zouden dienen. Ik weet dat ze in 1988 werden gebruikt toen Koerden in Irak werden vermoord.’

Uiterst belastend is het betoog van Tanaka dat Van Anraat van Toyo Kasei Kogyo in 1984 een technisch bulletin meekreeg waarin werd gewaarschuwd dat de TDG niet te dicht bij hydrochloride zuur mocht worden geplaatst omdat het gevaar bestond dat er dan mosterdgas werd gevormd. Tanaka: ‘Dit document is tijdens het bezoek aan de fabriek van Yoyo Kasei Kogyo aan de heer Van Anraat gegeven. Dat was voordat de eerste levering plaatsvond.’ (Bron pv terechtzitting Van Anraat)

Uitzonderlijk schiet Van Anraat na het aanhoren van zijn oude zakenpartner uit zijn slof. ‘De heer Tanaka heeft niet de waarheid verteld.’ Nadat Van Anraat een schorsing voor overleg met zijn advocaten heeft aangevraagd, keert hij op zijn schreden terug. ‘Het is niet een kwestie van gebrek aan respect voor uw rechtbank en de andere aanwezigen, maar na overleg met mijn advocaten beroep ik mij op mijn zwijgrecht.’

Een cruciale vraag in de zaak is of de 1400 ton TDG die Van Anraat volgens de Letters of Credit geleverd heeft, en waarvan 1117 ton onomstotelijk bewezen kan worden dat deze hoeveelheid tussen juni 1985 en april 1988 in Irak is aangekomen, daadwerkelijk op het slagveld is gebruikt en niet bijvoorbeeld in de voorraadbunkers van Muthanna is weggelekt, of in 1991 tijdens de Amerikaanse bombardementen is vernietigd.1 Oud-UNSCOM-inspecteur Cees Wolterbeek wordt hierover als getuige-deskundige opgeroepen. Volgens hem bestaat er wel degelijk een causaal verband tussen levering en letsel. Uit de rapporten van UNSCOM blijkt dat Irak door het handelsembargo tegen eind 1984 kampte met een groot tekort aan TDG. Alleen Van Anraat kon en wilde leveren. ‘Van Anraat leverde in drums van 220 kg. Daarvan was er tegen die tijd niet één meer in de opslagbunker.’

Op de vraag wanneer de grondstof van Van Anraat precies gebruikt werd, betoogt Wolterbeek dat de eerste TDG van Van Anraat in juli 1985 in Irak is aangekomen. Omdat Irak geen ‘first in first out’ voorraadbeheer hanteert, kan vanaf dat moment theoretisch zijn gifgas zijn ingezet. ‘In het meest gunstige scenario voor de verdachte, maar tevens het meest extreme scenario’ moet volgens Wolterbeek uiterlijk in september 1987 de TDG zijn vermengd met een chloride waardoor het mosterdgas is geworden. Dan zou rond oktober-december 1987 zijn TDG zijn afgevuld in de munitie en vanaf december 1987 op het slagveld zijn gebruikt. Ook is een aanzienlijk deel, meer dan zestig procent, van de door Van Anraat geleverde POCL3, verwerkt in de zenuwgassen Tabun en Sarin, gebruikt op het slagveld.

Wolterbeek heeft voor de rechtbank onderzoek gedaan of de TDG misschien gebruikt is voor de Iraakse textielindustrie. ‘Synthese, daarmee bedoel ik het chemisch produceren van stoffen, deed Irak niet. Irak was in die tijd technisch niet in staat om met behulp van TDG inkt te maken. Ik voeg daaraan toe dat dat economisch ook weinig zin zou hebben. Irak had een kleine textielindustrie. Het is dus veel goedkoper om het verfproduct compleet te importeren. Met 200 liter TDG kun je trouwens een heel pakhuis vol met textiel bedrukken.’

Op de vraag of het mogelijk is geweest dat in de jaren tachtig in Irak tdg is gebruikt als ‘textieladditief’, de noemer waaronder Van Anraat de TDG exporteerde, antwoordt hij dan ook: ‘Dat is volstrekt ondenkbaar.’

Maandag 5 december trekt de rechtbank uit voor de slachtoffers. Vijftien slachtoffers zijn verschenen, een aantal uit Irak en Iran en een aantal dat als asielzoeker naar Europa is gekomen. Het wordt een emotioneel zwaarbeladen dag.

Een stoïcijns ogende Van Anraat, vandaag in een blauwe pull-over, komt kauwgom kauwend en met de armen over elkaar de rechtzaal in gelopen. De helft van de stoelen in de zaal is gereserveerd voor slachtoffers; Van Anraat zit met zijn rug naar hen toe.

Als de verklaringen beginnen, houdt Van Anraat zijn hand tegen zijn mond gedrukt, alsof hij zich moet beheersen om tegen zoveel onzin niet te protesteren. Hij maakt notities in een schrift dat naast hem ligt. Zet zijn bril recht en kijkt met de blik op oneindig naar de muur tegenover hem. Zijn lichaamstaal straalt het uit: het interesseert me niet, ik heb hier allemaal niks mee te maken.

Hij speelt het, weet Romana, die er ook deze dag niet bij is maar zijn houding herkent. ‘Hij is een emotioneel persoon. Ik heb wel vaker gezien dat Frans emotioneel kon worden en dat hij moest huilen. Dat was als er familie of vrienden om het leven gekomen waren. Frans was geen man van steen.’

De Amsterdamse advocate Liesbeth Zegveld, gespecialiseerd in internationaal recht, vertegenwoordigt de slachtoffers. Vijftien zijn er verschenen, elf zullen het woord voeren. ‘Het zouden er ook duizenden kunnen zijn,’ voegt ze fijntjes toe. Ze heeft berekend dat het gifgas van Frans van Anraat ongeveer 100.000 slachtoffers heeft gemaakt in Iran en in Irak ongeveer 20.000. Van Anraat is schuldig aan de verwonding of de dood van al deze mensen. Getuige Abed Ali Mokhtar, die schriftelijk getuigt, heeft de gifgasaanval op de Iraanse stad Khorramshahr op 10 april 1987 meegemaakt. Op de dag van de aanval gooide een helikopter acht bommen op en rond de waterzuiveringsinstallatie waar hij werkte. Honderd mensen sterven ter plekke, onder wie twintig van Mokthtars collega's. Duizenden mensen raken gewond. Ook Mokhtar had geen gasmasker. Hij lag enkele dagen in coma, met een pleister op zijn voorhoofd waarmee artsen aangaven dat hij een ernstig geval was. Achttien jaar later is Mokhtar nog steeds onder behandeling. Hij lijdt aan nachtmerries, geheugenverlies en kortademigheid. Ook heeft hij last van duizeligheid, omdat in zijn hoofd van nog maar 25 procent bloedcirculatie sprake is. Zijn dikke darm en geslachtsorgaan werken niet meer.

Dan volgen vijf getuigen uit de Iraanse stad Sardasht, die op 28 juni 1987 is aangevallen. Volgens Iraanse tellingen kwamen tweeduizend mensen om het leven. Hassan Karimi vertelt hoe een mosterdgasbom op zijn huis viel. Hij nam een douche om de bijtende nevel van zijn huid te spoelen, maar toch kleurde zijn huid rood en later zwart. Hij raakte bedekt met blaren en was enige tijd blind. Na achttien jaar heeft hij nog steeds last van zijn longen. Hij wijst ook op de psychische gevolgen. Zijn ziekte isoleert hem: ‘Als ik hoest, geef ik een donker slijm op. Mensen zijn bang dat ze besmet raken.’

Getuige Ali Rahimi uit Sardasht slikt sinds de aanval medicijnen omdat hij nog steeds last heeft van zijn huid en ogen en hij heeft het vaak benauwd. Hij spreekt zijn dankbaarheid uit over de aandacht voor de slachtoffers tijdens deze rechtszaak: ‘Met de aandacht voor ons, geeft de rechtbank een medicijn voor onze geest.’

De Koerdische Danya Ali Mohammad, toen elf jaar oud, zal de aanval op Halabja nooit vergeten. Ze zat in de kelder met haar familie. Toen het even rustig was, ging ze naar boven om wat te drinken. ‘Ik zag overal wit poeder.’ In de keuken stond een emmer water, zonder deksel. Ze dronk eruit. Terug in de kelder werd ze ziek. Ze moest vreselijk hoesten en kon niet meer lopen. 's Nachts vlucht de familie weg uit Halabja. ‘Die nacht voelde iedereen een druk op de ogen en we werden blind. We moesten elkaar vasthouden.’

Na anderhalve maand herstelden haar ogen zich, maar fel licht kan ze niet lang meer verdragen. Uit een medisch onderzoek blijkt dat ze afwijkingen heeft die alleen maar het gevolg kunnen zijn van contact met mosterdgas. Een deel van haar rechterlong werd zwart en is verwijderd. ‘Ik zou graag zonder pijn willen leven, maar soms hoest ik zo hard, dat het is of mijn longen eruit willen komen.’

Lang heeft ze geaarzeld of ze een kind zou nemen, omdat ze bang was dat het met afwijkingen zou worden geboren, maar haar dochter, nu vijf jaar oud, is ogenschijnlijk gezond, gelukkig.

Terwijl de slachtoffers hun verhalen vertellen, is het doodstil in de zaal. Alleen het gehoest van een man wier longen zijn aangetast, is nu en dan te horen.

Advocate Zegveld eist voor de vijftien getuigen een symbolische vordering van 680 euro per persoon. ‘Het totaalbedrag van de gevorderde schade komt daarmee op 10.210,05 euro. Ik heb geen inzicht in de financiële positie van de verdachte. Maar dit totaalbedrag valt in het niets bij de inkomsten die de handel in chemische goederen hem heeft opgeleverd.’

Frans van Anraat zit bewegingloos op het verdachtenbankje. Aangeslagen lijkt hij allerminst. Op misschien één incident na. Getuige shikh Ali Hosseini Barzanji uit Osnaveyeh vertelt dat hij behalve lichamelijke klachten zoals jeuk op de armen en rug, ook mentale problemen heeft. Hij is emotioneel instabiel, nerveus en snel boos, terwijl hij vroeger juist tolerant was. Tegen de rechters zegt hij: ‘Het was massamoord. U heeft de reputatie dat u opkomt voor mensenrechten. Ik hoop dat u straks de mensen straft die dit uit winstbejag hebben gedaan.’ Bij deze woorden kijkt Van Anraat op, haalt diep adem en slikt, misschien om een oprisping van verantwoordelijkheidsgevoel te onderdrukken.

Op woensdag 7 december beginnen de officieren hun requisitoir, dat honderd pagina's tekst telt. Het voorlezen kost tien uur. Met zijn duidelijke stem neemt Teeven het uiteenzetten van de beschuldigingen voor zijn rekening. Polescuk verwoordt de ervaringen van de getuigen van de aanvallen, met een toepasselijk zachter volume.

Teeven maakt gehakt van de uitvluchten van Frans van Anraat. ‘Deze verdachte tracht u te doen geloven dat hij zó vreselijk was geschrokken van de tv-beelden die hij van Halabja had gezien, dat hij acuut was gestopt met het drijven van zijn grondstoffenhandeltje met Irak. Laten we het maar verklappen: verdachte heeft misschien één dag na Halabja niet gehandeld. Daarna vervolgden de door hem verzonden containers met chemicaliën en materialen weer hun reis naar de dodelijke eindbestemmingen in Centraal-Irak: Al Muthanna State Establishment tussen Falluja en Samarra, 125 kilometer ten noorden van Bagdad, aan het Thartharmeer. Het zenuwcentrum, hoe toepasselijk, van de Iraakse gifproductie.’

Teeven lijkt zich in het requisitoir te hebben laten inspireren door het Neurenberg-proces van 1946. Ter afsluiting van het acht maanden durende proces begon de Amerikaanse hoofdaanklager Robert Jackson zijn aanklacht met de stelling dat de staande magistratuur nooit eerder geconfronteerd was met zo weinig tijd voor zoveel beschikbaar materiaal. Hij vergeleek de nazi-kopstukken met de graaf van Gloucester, die met bloed besmeurd naast zijn dode koning werd aangetroffen. De graaf smeekte de weduwe: ‘Zeg ze dat ik hem niet vermoord heb.’ De koningin antwoordde: ‘Zeg dan niet dat hij is vermoord.’

Jackson zocht de parallel in zijn betoog tot de rechters: ‘Mocht u tot de beslissing komen dat deze mensen onschuldig zijn, dan zou dat net zo waar zijn als beweren dat er geen oorlog is geweest, dat er geen mensen zijn gedood, dat er geen misdaad is gepleegd.’

Teeven volgt het voetspoor van Jackson enigszins. Hoewel Van Anraat misschien niet zelf de chemicaliën heeft gemengd of de gifgasbommen heeft gegooid, kan Van Anraat volgens Teeven onmogelijk vrijuit gaan. ‘Bij Van Anraat is er sprake van actieve intellectuele en materiële medeplichtigheid. Een woord als “gewetenloos” klinkt nog te hol. Van Anraat had in 1984 en 1985 als grondstoffenhandelaar een onderzoeksplicht. Hij had moeten onderzoeken of zijn chemicaliën dienden tot de opbouw van het chemische wapenprogramma van Irak. Zeker toen hij besefte dat het niet goed zat. Iedereen wist wat er met de Koerden gebeurde, behalve Frans van Anraat.’

Beide officieren zijn hard in hun oordeel. Polescuk: ‘Van Anraat was hofleverancier van een genocidaal regime.’

Voor officier Teeven is het uitgesloten dat Van Anraat niet wist dat het uiteindelijke doel van het gifgas het slagveld was: ‘Het kan niet anders of Van Anraat moet op de hoogte geweest zijn van het feit dat Irak het gemaakte gifgas ook daadwerkelijk inzette. Dat gebruik vormde immers de aanleiding voor de exportbeperkingen. Volgens zijn toenmalige vrouw Romana keek hij regelmatig televisie. De beelden van de Irak-Iranoorlog kunnen hem onmogelijk zijn ontgaan. Evenmin het gebruik van gifgassen daarbij. Iran ontketende rond de aanvallen op Khorramshahr in 1987 een waar mediaoffensief waarbij de slachtoffers van mosterdgasaanvallen met al hun blaren de wereld rondgingen.’

Tegen halfacht 's avonds komt het Openbaar Ministerie tot het uitspreken van de eis. Vlak daarvoor wordt een pauze ingelast waarbij zaalwachters een scherm plaatsen tussen Van Anraat en pers en publiek. De president van de rechtbank Van Rossum merkt op dat een tv-camera op de eerste zittingsdag het gezicht van Van Anraat heeft gefilmd en dat CNN het beeld heeft uitgezonden. Dat betekent een schending van de rechten van een verdachte, want na zijn eerdere uitgebreide interviews weigert Van Anraat bij het proces iedere opname. Zelf een voet of rug is uit den boze. Als Teeven zijn twaalf samenvattende conclusies voorleest, is voor de zaal Van Anraats reactie niet te zien. Regelmatig kijkt Teeven van zijn aantekeningen op en zoekt zijn blik die van Van Anraat, schuin voor hem. Teeven haalt een uitspraak van Van Anraat in Netwerk van 6 november 2003 aan. Van Anraat zei: ‘Wat doen jullie me aan?’ De hartenkreet was gericht aan de verslaggever en de cameraman. Een ultieme uiting van egoïsme, vindt Teeven. ‘Dat is wat al die slachtoffers in Irak en Iran waarschijnlijk hebben gedacht toen zij werden bestookt met gifgas. “Wat doen jullie me aan?”’

Voor het bepalen van de strafmaat grijpt Teeven naar de wet oorlogsmisdrijven van 1952 en voor de beschuldiging van genocide naar de wet uit 1964. Voor mede plegen staat levenslang als maximumstraf, voor medeplichtigheid maximaal vijftien jaar. ‘Het Openbaar Ministerie verzoekt de rechtbank deze verdachte voor zijn medeplichtigheid aan genocide en oorlogsmisdrijven te veroordelen tot een gevangenisstraf voor de duur van 15 jaar met aftrek van de tijd die de verdachte in voorlopige hechtenis heeft doorgebracht.’

Teeven, later: ‘Anraat schrok even en keek toen zoals hij de hele zitting erbij zat: uitwendig onbewogen. Waarschijnlijk was hij er door zijn advocaten op voorbereid dat er een maximale gevangenisstraf zou worden geëist.’

Wat konden de advocaten hier nog tegenover stellen? Genocide is de ‘crime of crimes’. Ordners vol getuigenverklaringen zijn in de twee weken van proces behandeld. Vuistdikke rapporten van de Verenigde Naties bestempelen hun cliënt als ‘een van de belangrijkste bevoorraders’. Dozen vol onderzoeksgegevens van de Amerikaanse douane wijzen Frans van Anraat aan als ‘directe vertegenwoordiger van de regering Irak’. Geen enkele getuige à decharge uit Nederland, de Verenigde Staten of Irak heeft Frans van Anraat in deze twee weken vrijgepleit. Van Schaik en Gijsen richten in hun 129 pagina's lang pleidooi hun pijlen vooral op getuige-deskundige Cees Wolterbeek die de rechtbank verschillende scenario's heeft voorgerekend die aantonen dat de TDG van Van Anraat is gebruikt: ‘Nimmer werd in Nederland aan een dergelijk rapport met vage, niet rekenkundig onderbouwde gegevens en zoveel losse eindjes, enige bewijswaarde toegekend.’

Ook de media krijgen een veeg uit de pan. Ze kweekten een Barbertje-moet-hangen-sfeer.3 De zaak Van Anraat heeft ‘buitensporig veel meer publiciteit gekend’. ‘Kennelijk bestaat de notie dat er – na al die tijd en na al die moeite – maar eens “iemand” tot de verantwoording moet worden geroepen om een generaal, mondiaal preventief effect op te wekken. Ook het stigmatiserende karakter van de publicaties nam toe. Koppen als “Gifgasleverancier van Saddam” et cetera hebben bij het publiek de absoluut onterechte associatie tussen cliënt en Saddam Hoessein en/of zijn regime gelegd.’

Onbillijk volgens de verdedigers. De aanschaf van de grondstoffen is bijna in alle gevallen verricht door handelspartner Tanaka, het transport verder dan Europa was in handen van een Italiaanse transportmaatschappij en volgens beide advocaten is niet te bewijzen dat de grondstoffen zijn gebruikt voor de productie van gifgas. Misschien stonden alle verschrikkingen in de kranten, maar valt het de beklaagde aan te rekenen als hij die niet heeft gezien. De maximumstraf die Van Anraat in hun ogen verdient is zes jaar, omdat hij een economisch delict heeft gepleegd, de uitvoer van TDG uit de vs, dat in hun ogen eigenlijk al is verjaard. Mocht de rechtbank hem veroordelen dat dient dit maximum met een derde te worden verminderd, zodat de maximaal op te leggen straf die resteert vier jaar is. Daarbij moet de straf in Milaan in 1989 van acht maanden worden afgetrokken. Dat doet meer recht aan het schuldprincipe en het gelijkheidsbeginsel. ‘Immers de “medeverdachten” werden in de Verenigde Staten allemaal onder meer op basis van deze economische strafbare feiten berecht en kregen allemaal rond de zevenentwintig maanden gevangenisstraf. Een aanzienlijk hogere strafmaat opleggen aan cliënt betekent dat de hoogte van de straf afhankelijk kan worden van de plaats en tijd (in verband met verjaring) waar iemand wordt berecht. Dit effect dient in een zaak met zoveel internationaal-rechtelijke aspecten te worden vermeden.’

De uitspraak volgt op vrijdagmiddag 23 december 2005, anderhalve dag voor Kerstmis. Frans van Anraat heeft te kennen gegeven er niet bij aanwezig te willen zijn. Hij ziet de bui hangen.

De drie rechters verwerpen alle eisen van de verdediging om de rechtszaak ongeldig te verklaren. Ook het betoog van de verdediging dat de Haagse rechtbank geen rechtsmacht zou hebben, omdat ‘medeplichtigheid aan een misdrijf, ook als dit betreft genocide of een oorlogsmisdrijf, naar Nederlands recht een zelfstandig strafbaar feit is’. De misdrijven zijn door Van Anraat gepleegd en Van Anraat bezit de Nederlandse nationaliteit. Dat de misdaden in Irak en Iran zijn gepleegd maakt niet uit.

Ook het verwijt van de verdediging dat de rechtbank zo ook een oordeel velt over het regime Saddam Hoessein ziet de rechtbank niet zo, omdat een veroordeling over Van Anraat geen veroordeling inhoudt van Saddam Hoessein cum suis. Dat Irak het meest logische land is voor een rechtszaak verwerpt de rechtbank met de motivatie dat naar internationaal recht Van Anraat in ieder land berecht zou kunnen worden, vanwege de ernst van de feiten, dus zowel in Irak als Nederland als in een ander land.

Ook het punt waarop de verdediging inzet, de ‘equality of arms’, haalt het niet. Volgens de rechtbank is voldoende tegemoetgekomen aan de wensen van de verdediging. Zo kon er een tweede advocaat worden toegevoegd aan de verdediging. De verdediging heeft met geld uit het potje van de Wet Tarieven zelf reizen kunnen ondernemen of anders de rechter-commissaris met een onderzoek kunnen belasten. Met betrekking tot het tenlastegelegde grondfeit van genocide erkent de rechtbank dat in het dossier geen bewijs is aangetroffen dat Van Anraat wist wat de Koerden was overkomen vóór de aanval op 16 maart 1988. Omdat alle leveringen van Van Anraat aan Irak vóór 16 maart 1988 hebben plaatsgevonden, wordt hij vrijgesproken van medeplichtigheid aan genocide.

Aan medeplichtigheid van oorlogsmisdaden wordt Van Anraat wel schuldig bevonden. Hij heeft geweten dat de TDG-zendingen illegaal waren.

De rechtbank willigt ook de vorderingen van de slachtoffers in. Van Anraat moet ze € 10.210,05 betalen.

Niet medeplichtig dus aan genocide, maar wel aan oorlogsmisdaden. Van Anraat wordt veroordeeld tot vijftien jaar gevangenisstraf.

Van Rossum voegt toe dat voor de rechtbank vaststaat dat van Anraat ‘bewust en uit louter winstbejag’ gehandeld heeft. ‘Hij kan zijn medeplichtigheid uiteraard niet wegredeneren door zich erop te beroepen dat het niet zijn beslissing is geweest chemische aanvallen uit te laten voeren en evenmin door zich erop te beroepen dat deze misdrijven ook zonder zijn bijdrage zouden hebben plaatsgehad, omdat dan zeker een ander deze bijdrage voor zijn rekening zou hebben genomen.’

Van Rossum vindt vijftien jaar eigenlijk te weinig. ‘De rechtbank is van oordeel dat de bewezen verklaarde feiten en de gevolgen daarvan dermate ernstig zijn, dat zelfs het opleggen van de maximumstraf daaraan nog onvoldoende recht doet. Van spijt, inkeer of mededogen van de zijde van verdachte is de rechtbank overigens in het gehele onderzoek niets gebleken.’4

Het is tien over drie als de zaal leegloopt. Advocaat van Schaik belt Van Anraat op om de uitspraak mede te delen. Journalisten schieten ervandoor. De veroordeling van Frans van Anraat is opening van zo'n beetje alle kranten en radio- en tv-journaals.

De verdediging van Frans van Anraat tekent dezelfde dag hoger beroep aan in de hoop dat een hogere rechtbank het Openbaar Ministerie niet ontvankelijk zal verklaren. Volgens de advocaten zou ook het gelijkheidsbeginsel wel degelijk zijn geschonden, omdat de Nederlandse bedrijven Melchemie en KBS ook grondstoffen hebben geleverd, maar daarvoor niet worden vervolgd. Ook het Openbaar Ministerie tekent hoger beroep aan. Van Anraat moet alsnog voor genocide veroordeeld worden, hoewel dat voor de strafmaat van maximaal vijftien jaar niet uitmaakt.

Een van Van Anraats ex-echtgenotes is niet bevreesd dat de gevangenisstraf de dan vierenzestigjarige Frans te veel zal worden. ‘Hij is keihard. Hij zal zich goed verzorgen. Hij heeft een overlevingsdrang.’ Ex-vrouw Gerda dacht altijd al dat Frans zijn oude dag niet in een droomhuis, maar in een betonnen cel met tralies zou doorbrengen, zegt ze. ‘Hij stond er niet bij stil dat met zijn handel mensen doodgingen. De entourage zag hij niet. Hij zag alleen geld.’

Tweeënhalve maand na zijn veroordeling, op 4 maart 2006, overlijdt Frans’ oude moeder. Op het sterfbed van zijn vader heeft hij beloofd voor haar te zorgen. Daar was weinig van gekomen. Onder begeleiding van gevangenispersoneel bezoekt hij zijn moeder in de terminale fase in het verpleegtehuis. Bij de crematie van de vrouw, van wie hij ongetwijfeld het meest heeft gehouden, laat hij verstek gaan. ‘Uit respect voor de familie,’ volgens een nicht. Een neef vond zijn afwezigheid het beste. ‘Zijn veroordeling heeft veel schroom veroorzaakt bij de familie. We willen ons op alle mogelijke manieren disantiëren van zijn daden. Zijn komst had een vervelende situatie doen ontstaan.’ Alle emotie die Van Anraat tijdens zijn proces zo koelbloedig heeft onderdrukt, komen die dagen in zijn Scheveningse cel naar boven, aldus een familielid: ‘Dat Frans niet is kunnen komen op de begrafenis, daar had hij het erg moeilijk mee.’





HOOFDSTUK 10
Wie leverden nog meer aan Irak?

Het vn-rapport Full Final and Complete Disclosure for the Iraqi past chemical program FFCD, waarin het chemische wapenprogramma van Irak wordt ontleed, noemt niet alleen Frans van Anraat als leverancier van grondstoffen voor mosterd- en zenuwgassen in de jaren tachtig. Zestig procent van alle grondstoffen voor mosterdgas en bijna de helft van de grondstoffen voor de zenuwgassen die zijn gebruikt in de grootste gifgasoorlog sinds de Eerste Wereldoorlog (1914-1918), namelijk die tussen Irak en Iran (1980-1988), werden geleverd door de Nederlandse bedrijven Melchemie Holland bv, KBS en De Monchy International bv of bedrijven onder Nederlandse leiding van Frans van Anraat. Alle ontkennen overigens ten stelligste hun aandeel in die handel.1

Het FFCD-onderzoek stelt bijvoorbeeld het Arnhemse bedrijf Melchemie Holland bv verantwoordelijk voor de levering van 100 ton SOCL2. Deze thionylchloride kan gebruikt worden als pesticide, maar ook als sleutelvoorloper van het blaartrekkende mosterdgas. Een Letter of Credit uit 1982 met het nummer 82/3/1015 dient als betalingsgarantie voor de firma die handelt in meststoffen, agrarische bestrijdingsmiddelen, en chemische en farmaceutische producten. Melchemie levert kwaliteit, want de Irakezen bestellen het jaar daarop, in 1983, maar liefst 750 ton SOCL2. En in maart 1984 ondertekent Melchemie een flinke order met het State Establishment for Pesticide Production SEPP. Er bestaat een directe relatie tussen SEPP en het gifgascomplex Muthanna State Establishment mse. Dr. Al-Ani is directeur van de SEPP, maar van 1981 tot 1991 ook hoofd planning van mse. Directeur van mse van 1981 tot 1987 is generaal Nazar Attar, die tevens general-manager van SEPP is. Melchemie zegt dat het niet op de hoogte was van die relatie.

SEPP bestelt acht grondstoffen bij Melchemie, waarvan er zes ‘dual use’ zijn; grondstoffen die zowel een civiel als een militair doel kunnen hebben, namelijk bij de productie van mosterdgas, tabun en sarin. Op de bestellijst staan ook 1000 ton thionylchloride SOCL2, 20 ton potassium hydrogen ? uoride KFHF, 5 ton hydrogenfluoride HF, 60 ton fosforoxychloride POCL3 en 150 ton isopropyl alcohol CH3CHOHCH3.

Als SEPP op 19 april 1984 de order bevestigt, blijkt dat POCL3 juist die dag op de Nederlandse lijst van verboden exportproducten is komen te staan. De export-manager van Melchemie antwoordt in een telex aan SEPP op 2 juli 1984: ‘Het is u ongetwijfeld bekend dat de gevraagde producten onderworpen zijn aan geldende exportvergunningen. Dit verklaart de ongebruikelijke vertraging in het beantwoorden van uw aanvraag. Wij vragen uw begrip daarvoor.’ (The Deadly Lobby, p. 148-149 en Jerusalem Post, 24 november 1986: ‘Iraq making deadly form of nerve agent’)

De export-manager ontmoet op 10 oktober 1984 in Milaan een vertegenwoordiger van het Italiaanse chemiebedrijf Montedison. Ten onrechte gaat hij ervan uit dat de Nederlandse exportwetgeving niet van toepassing is in Italië. Deze Enrico Gagliardi bestelt op verzoek van Melchemie 60 ton POCL3 bij het bedrijf Ausidet Spa.2

Terug in Arnhem telext de exportmanager het nieuws direct naar SEPP. Aansluitend verzoekt hij Irak om geen ruchtbaarheid aan de levering te geven: ‘Omdat we van onze regering geen exportvergunning hebben, stellen we voor dat de betaling van dit product op dezelfde manier wordt afgesproken als inzake de bestelling van potassium hydrogen fluoride en potassium fluoride [beide grondstoffen voor zenuwgassen]. Dit is de enige manier om de POCL3 zonder complicaties te vervoeren.’ (The Deadly Lobby, p. 190)

De eerste twee ladingen van in totaal 20 ton POCL3 vertrekt op het schip ss Aetos van Venetië op de twintigste en zevenentwintigste december 1984 naar de Turkse haven Mersin. Daarvandaan gaat het per truck verder richting Irak.

Als op 26 februari 1985 Nederlandse opsporingsambtenaren het kantoor van Melchemie en de huizen van de drie leidende bestuursleden doorzoeken, worden de telexen met de belastende verklaringen gevonden. De Amerikaanse inlichtingendienst CIA heeft de Nederlandse autoriteiten getipt. De leverantie van de resterende 40 ton POCL3 wordt direct afgeblazen. De Iraakse autoriteiten zijn woedend. Het Iraakse ministerie van Buitenlandse Zaken stuurt een brief op hoge poten naar de Nederlandse ambassade in Bagdad: ‘Als uw regering niet stopt met acties tegen ons land, het blokkeren van onze economie en het schenden van onze goede reputatie, voorzien we ernstige gevolgen voor de relatie tussen onze landen.’ (The Deadly Lobby, p. 191)

Bij het proces dat volgt, blijkt dat Melchemie bij deze leveringen aan Irak dezelfde soort rookgordijnen heeft opgetrokken als Frans van Anraat. De stof POCL3 wordt op de vrachtbrieven niet aangeduid onder de juiste scheikundige naam fosforoxychloride; Melchemie kiest voor de naam ‘pyridine’, een automatische ringverbinding met de formule C5H5N (Het Nederlandse Wapenexportbeleid, p. 446) De directie zegt nergens van te weten: de order is gearrangeerd door de export-manager.

Volgens Melchemie is de 20 ton POCL3 teruggehaald en heeft MSE Irak nooit bereikt. Hoewel de Italiaanse route en de verzonden telexen het tegendeel bewijzen, zou het bedrijf niet hebben geweten dat POCL3 op de lijst van verboden goederen stond.

Overtuigend klinkt de ontkenning niet. De politierechter in Arnhem veroordeelt Melchemie in 1986 dan ook wegens leverantie van fosforoxychloride aan Irak, een overtreding van het uitvoerbesluit strategische goederen, tot 100.000 gulden boete en een voorwaardelijk bedrijfssluiting van één jaar.

Melchemie blijft bij haar onschuld. ‘Melchemie heeft nooit gifgasgrondstoffen geleverd.’ (Advertentie geplaatst door Melchemie in Trouw, 29 juli 2004) Na de zending van de POCL 3 heeft Melchemie bovendien alle leveranties aan Irak aan Buitenlandse Zaken voorgelegd.

Uit het FFCD-rapport blijkt verder dat Melchemie in 1984 volgens de Letters of Credit 5 ton HF, 150 ton IP en 120 ton KHF2 aan Irak levert. Leveringen die door Melchemie worden bevestigd.3 De grondstoffen komen terecht op het gifgascomplex Muthanna State Establishment. Het blijft niet beperkt tot deze ‘key-precursors’ voor strijdgas: andere ‘important materials’ worden door Melchemie ook naar Irak verscheept. Zo staat op pagina 23 van het FFCD dat Melchemie in maart 1986 het ontsmettingsmiddel Chloramin T levert. Niet per definitie onschuldig, zegt een medewerker van het onderzoekscentrum TNO: ‘Elementen zijn elementen, maar daarna kun je er álles van maken, als je maar je best doet.’

Bij de betreffende lading van in totaal 600 ton zit ook dichloormethaan CH2CL2, een oplosmiddel dat ook ‘vlekkenwater’ wordt genoemd. Het staat ook wel bekend als ‘een simulant van zenuwgas Sarin’. Of wat te denken van 2000 ton caustic soda in 1989. Dat kan zowel worden gebruikt voor de raffinage van plantaardige olie, als worden verwerkt in ?lters voor gasmaskers, maar er kunnen ook desinfecterende middelen tegen strijdgassen van worden gemaakt.

Voor de levering van deze caustic soda (samen met zinkoxide) heeft Saddam Hoessein overigens de rekening nooit betaald. Melchemie had zich voor het transport verzekerd bij de Nederlandse Credietsverzekerings Maatschappij NCM, die, met hulp van het Ministerie van Financiën, de betaling van risicovolle exporten garandeert. De Staat betaalde ongeveer 2 miljoen dollar aan Melchemie uit toen Irak in gebreke bleef.

Uiterst opmerkelijk is de zending van 400 ton sodium cyanide NACN, die volgens het FFCD-rapport, pagina 275, ‘gereëxporteerd’ is. ‘In 1989 (400) ton of NACN was re-exported from Iraq to Melchemie company (Holland).’ Volgens Melchemie ligt de zaak anders. Melchemie heeft de sodium cyanide niet geleverd, maar juist gekócht. Sodium cyanide kan gebruikt worden voor de productie van rattengif en in de goudmijnbouw. Maar goudmijnen heeft Irak niet en 400 ton rattengif is genoeg om iedere rat in het hele Midden-Oosten om te leggen. Sodium cyanide heeft ook een andere toepassing, namelijk voor de productie van het zenuwgas tabun. Verder maak je er moeiteloos blauwzuur van, een kleurloos gas dat licht naar amandel ruikt. 's Werelds grootmachten tijdens de Koude Oorlog, zowel de Verenigde Staten als de Sovjet-Unie, hadden duizenden tonnen in voorraad om bij een invasie het slagveld vóór het eerste schot te ruimen. Nadeel is dat dit cyanidegas lichter is dan lucht en dat je er dus grote hoeveelheden van nodig hebt. Irak heeft voorzover bekend nooit blauwzuurgas gebruikt. 4

In ieder geval: de oorlog tussen Irak en Iran loopt af. Muthanna heeft het gif niet meer nodig.

Melchemie-Holland bv bestaat nog steeds en voor de Irakleveranties treedt de Amsterdamse advocaat Herman Doeleman op als woordvoerder. Hij spreekt de levering tegen. ‘De containers NACN zijn verkocht en geleverd aan MSI Mining Service International in Oakland, de Verenigde Staten. Waar het oorspronkelijk vandaan komt weten we niet.’ Doeleman zegt dat Melchemie Holland schone handen heeft: ‘Melchemie Holland heeft – op de twee containers fosforoxychloride na die uiteindelijk niet door Irak zijn aangewend, omdat deze door snel ingrijpen van Melchemie in nog verzegelde staat zijn teruggebracht naar de Italiaanse leverancier – nooit chemicaliën geleverd aan Irak die stonden op de lijst van strategische goederen.’ Melchemie Holland heeft volgens hem altijd producten ten behoeve van vooral landbouwindustrie in Irak geleverd. (E-mail 29 juni 2006)

In de strafzaak tegen Van Anraat is door de verdediging met een beroep op het gelijkheidsbeginsel de vraag opgeworpen waarom KBS en Melchemie niet werden vervolgd. Op verzoek van Doeleman heeft het Openbaar Ministerie in september 2005 meegedeeld: ‘Op basis van het strafdossier concludeerden zowel het Openbaar Ministerie als de Rechtbank Den Haag dat de leveranties van Frans van Anraat niet vergelijkbaar zijn met die van KBS en Melchemie, zodat geen sprake is van schending van het gelijkheidsbeginsel indien Van Anraat wel wordt vervolgd en genoemde bedrijven niet.’

In een brief van 4 september 2006 voegt Doeleman daaraan toe: ‘U kunt ervan verzekerd zijn dat Melchemie Holland en de heer Melchers het buitengewoon betreuren dat gewasbeschermingsproducten misbruikt zijn voor de chemische oorlogsvoering. Dat zulks gebeurd is lijkt aannemelijk, al is niet bekend in welke mate dat is gebeurd.’

Ook producent en handelsmaatschappij in chemische producten KBS uit Terneuzen wordt in het FFCD-rapport genoemd. Dr. al Ani, directeur van de SEPP en hoofd planning van het gifgascomplex Muthanna State Establishment, bezoekt het bedrijf in Zeeland in 1983. Hij vraagt de toenmalige exportmanager, M.L. Sakhel, om 500 ton tdg aan Irak te leveren voor iets meer dan 1 miljoen dollar. KBS plaatst de order bij de Belgische vestiging van het Amerikaanse chemieconcern Phillips Petroleum USA. (The Deadly Lobby, p. 134) In juli 1983 vertrekt de eerste truck naar Irak. De TDG wordt vrijwel direct verwerkt. ‘A few weeks after the delivery of thiodiglycol, Iraq began full–scale use of musterdgas.’ (BBC Panorama-uitzending ‘The secrets of Samarra’, 27 oktober 1986)

Volgens oud-directeur Jan Arie Bravenboer is dit de eerste en meteen de laatste maal dat KBS in de fout gaat. ‘We kwamen erachter dat het voor diverse doeleinden gebruikt kan worden. Daarna zijn we gestopt.’

De Irakezen denken anders over de samenwerking. Zij zijn in hun nopjes met de Nederlandse manier van zakendoen, want begin maart 1984 ontvangt KBS een order voor grondstoffen met ‘dual-use’. KBS-directeur Bravenboer houdt ruggenspraak met een vriend bij het TNO-laboratorium. Na bestudering zegt die dat er genoeg ruwe materialen in zitten ‘om iedere boom en struik in het Midden-Oosten voor de komende vijf jaar met pesticide te besproeien’. (The Deadly Lobby, p. 147)

Bravenboer weigert de order. Maar de Irakezen laten zich niet uit het veld slaan. SEPP telext op 20 maart 1984 dat de grondstoffen een strikt civiel doel hebben, namelijk voor de productie van onder andere rubber, medicijnen, pesticiden, kunstmest, papier, suiker, olie en batterijen.

KBS exportmanager M.L. Sakhel besluit na een bezoek aan Irak dat de export verantwoord is. KBS verzendt daarop het materiaal, zij het in kleinere hoeveelheden, en voegt dimethylamine (voor tabun) en isopropanol (voor sarin) toe. (The Deadly Lobby, p. 148)

De order van 6,5 ton potassium fluoride (voor sarin) bestelt KBS bij het bedrijf Al Haddad Brothers Trading Company in het Amerikaanse Nashville, Tennessee. De gebroeders van Iraakse oorsprong hebben als motto ‘linking the special needs of the East to the awesome talents of the West’. Wanneer de lading verpakt in vierenzeventig vaten op het punt staat te worden weggevlogen door een KLM-vrachtvliegtuig uit New York, verhindert de US Customs het vertrek.

Barend ter Haar, in de jaren tachtig beleidsmedewerker bij het ministerie van Buitenlandse Zaken op het gebied van wapenbeheersing en gespecialiseerd in chemische wapens, ontvangt in de jaren 1983 en 1984 regelmatig berichten van de Britse inlichtingendienst dat de Nederlandse bedrijven KBS en Melchemie grondstoffen voor het chemische wapenprogramma voor Irak leveren. Na 19 april 1984, als Nederland een vergunningsplicht heeft ingesteld voor export van TDG en andere stoffen, en voor 5 februari 1985, als de tiende wijziging van het uitvoerbesluit strategische goederen 1963 in werking treedt, verzoekt Ter Haar de directeuren van beide bedrijven in afwachting van een Koninklijk Besluit niet meer te leveren. Ter Haar: ‘KBS’ Bravenboer annuleerde daarop de leveringen. Hij hielp mee bij het onderzoek.’ Maar directeur Melchers van Melchemie wenst aan het verzoek niet te voldoen. ‘Deze was niet van plan mee te werken. Tenzij wij de gederfde inkomsten zouden betalen.’ (Verhoor 8 november 2004)5Melchemie stelt in een reactie dat het niet om de inkomsten ging, maar om het risico van schadeclaims.

Voor de Nederlandse export van ‘dual use’ chemicaliën schaamt de Nederlandse overheid anno 2006 zich nog steeds. Bij het napluizen van de archieven van Buitenlandse Zaken werd de eis gesteld dat de namen van betrokken Nederlandse bedrijven en directeuren niet mogen worden gemeld.

Uit de briefwisseling uit die tijd blijkt dat die bedrijven doorgaan met leveringen aan Irak van stoffen die door specialisten en regeringen als ‘zeer twijfelachtig’ worden gekarakteriseerd.

Zo stuurt een van de betrokken bedrijven op 11 maart 1986 een brief aan toenmalige minister Hans van den Broek van Buitenlandse Zaken waarin staat dat bijna een jaar eerder, op 4 juli 1985, het ministerie van Economische Zaken in kennis is gesteld van een order uit Irak van 500 ton thionylchloride, 100 ton dichloromethane en 5 ton chloamine. De koper is SEPP. Het bedrijf schrijft: ‘We hebben hierop geen reactie ontvangen en derhalve geconcludeerd dat voorgenoemde producten niet aan een vergunningplicht onderhevig zijn.’ Ze vragen schriftelijk bevestiging dat er ‘geen bezwaren’ bestaan tegen levering.

Meteen de volgende dag ligt een memorandum op het bureau van de minister, waarin zijn ambtenaren er niet omheen draaien: ‘Het bedrijf heeft een slechte reputatie en wordt verdacht van illegale leveranties aan Irak. Thans vraagt deze firma, alhoewel de uitvoer van deze stof niet onderworpen is aan een vergunning, of zij thionylchloride naar Irak kan exporteren. De reden is duidelijk: de Iraakse afnemer is rechtstreeks betrokken bij de productie van oorlogsgassen en de desbetreffende hoeveelheid (500 ton) is te groot voor normaal industrieel gebruik (…) Economische Zaken stelt voor het bedrijf, mede namens U, schriftelijk te laten weten dat de betrokken leverantie de regering “met grote zorg” vervult, zonder daar verder enig gevolg aan te verbinden. Dat dit het bedrijf zou weerhouden van een leverantie, lijkt, gezien de voorgeschiedenis, weinig waarschijnlijk.’ (Archief DPV, periode 83-90, inventarisnummer 404)

Het bedrijf deelt mee dat naar aanleiding van die mededeling de order niet is uitgevoerd.

Een halfjaar later, op 8 oktober 1986, stuurt de Nederlandse ambassade in Washington een alarmerend bericht naar Den Haag. Onderwerp: ‘Betrokkenheid Nederlandse firma's bij productie verboden chemische stoffen?’

Een Nederlandse militair attaché was die ochtend ontboden bij het Amerikaanse ministerie van Buitenlandse Zaken waar hij hoort dat de vs over ‘very specific evidence’ beschikt dat afgevaardigden van het Iraakse State Organization for Chemical Industries de week tevoren of iets eerder een tweetal Nederlandse firma's hebben benaderd in verband met de productie van verscheidende honderden tonnen thionylchloride, afgekort SOCL2, een basisstof voor mosterdgas. Het geheim memorandum luidt: ‘We have reason to believe that SEPP has recently contacted two Dutch firms for several hundred metric tons of thionylchloride both of these firms had extensive dealings with SEPP in the past.’

De ambassade schrijft Buitenlandse Zaken dat de vs thans niet, ‘herhaal niet, over bewijs dat de Nederlandse firma's op de verzoeken van Irak zijn ingegaan’ beschikt (DPV 1983-1990, inventarisnummer 406)

Een Nederlands bedrijf krijgt tot 1988 vragen om leveringen van Irak. Op 15 juni 1988 stuurt de Directie Politieke VN-Zaken, van het ministerie van Buitenlandse Zaken een memorandum waarop de stempel ‘geheim’ staat: ‘Gisteren vroeg een Nederlands bedrijf ons oordeel over mogelijke leverantie aan het Iraakse bedrijf ALCACA van de volgende stoffen.’ Het gaat om 55 ton HF, voorloper van sarin, en 60 ton H3Po4, voorloper van de stof POCL3, waarmee tabun kan worden gemaakt. ‘In overleg met TNO heb ik aangeraden af te zien van deze order (…) Naar aanleiding van mijn advies heeft het bedrijf mij verklaard de orders niet te zullen aannemen.’

Hoewel Melchemie en KBS ontkennen bewust en substantieel te hebben bijgedragen aan het Iraakse chemische wapenprogramma, toont het FFCD-rapport het tegenovergestelde.

Volgens het FFCD-rapport is totaal 2875 ton TDG, grondstof voor mosterdgas, geleverd aan Irak. 1400 ton is geleverd door Frans van Anraat via zijn spookbedrijven Companies en Oriac. KBS leverde 550 ton en wordt verdacht van levering van nog eens 850 ton. De levering aan Irak van totaal 4200 ton SOCL2, gebruikt als chloridecomponent voor mosterdgas, komt op 950 ton na voor rekening van van KBS en Melchemie.

Voor UNSCOM-inspecteur Cees Wolterbeek staat de belangrijke rol van Nederland dan ook vast. ‘Uit VN-onderzoek blijkt dat Irak zo'n 4000 ton strijdgas waarvan ongeveer 3000 ton mosterdgas heeft gefabriceerd. Frans van Anraat in combinatie met Melchemie en KBS hebben zo'n 45 procent van de grondstoffen geleverd. Waarbij moet worden aangetekend dat Frans van Anraat de laatste en meest exclusieve leverancier was tegen het einde van de oorlog.’6

Meer Nederlandse bedrijven zijn betrokken geweest bij de levering van grondstoffen voor chemische wapens, hoewel niet altijd duidelijk is hoe groot hun rol is geweest. Monchy International in Rotterdam wordt door Britse inlichtingendiensten in 1983 en 1984 ook genoemd als leverancier aan Irak. In een geheim memorandum van 12 maart 1984 van DIO/MM aan DIO/OV DGPZ staat: ‘Volgens een vertrouwelijke mededeling van de Britse ambassade zou Nederland in 1983 een paar honderd ton thiodiglycol aan Irak geleverd hebben. Heden, 12 maart, werd van Britse zijde medegedeeld dat een bedrijf te Rotterdam deze stof aan Irak zou hebben geleverd.’ (DPV 83-1990, inventarisnummer 400) In de FFCD-lijst staat de fonetisch geschreven naam ‘Die Munchi’ als verdachte van de levering van 500 ton TDG.7

Op 27 augustus 1986 vertelt het State Department dat ook een groothandel en tussenhandel uit Deventer honderden tonnen thionylchloride aan Irak heeft geleverd. (DPV 83-90, inventarisnummer 406)

Natuurlijk waren er ook bedrijven die in de jaren tachtig nee tegen Irak zeiden, zoals het Rotterdamse bedrijf Pennwalt Holland bv. In 1987 rolt via de telex een verzoek binnen voor offerte voor de levering van duizend ton TDG. Toenmalig directeur K.D. van der Linde: ‘Het leek een ontzettend interessante opdracht. We hadden nog nooit TDG gemaakt, maar we waren gespecialiseerd in zwavelchemie. We keken even de formules na en wisten dat we het konden maken. We konden zoveel als vijftien gulden per kilo vangen. Dat zou een winst opleveren van tien tot twaalf gulden per kilo.’ Maar als het bedrijf navraag doet naar de wereldwijde jaarproductie van TDG, blijkt die 12 ton te zijn, een fractie. Van der Linde krabt zich achter de oren. ‘Ik keek een collega aan en we dachten het zelfde: er klopt iets niet. We beginnen er niet aan.’

De vraag om offerte kwam van een Spaanse handelsmaatschappij. Er stond niet bij voor welk land het was. In die tijd is er veel vraag naar TDG, maar vaak is niet duidelijk voor welk land het is bestemd. Vermoedens gaan uit naar Syrië, Libië en Iran, maar ook de regering van Angola zou gifgas willen om in te zetten tegen UNITA-rebellen. In 1988 waarschuwt de Britse inlichtingendienst dat een Britse handelaar in chemische stoffen is gevraagd om levering van 1500 ton TDG, 50 ton diethanolamine en 2000 ton PCL3 met bestemming Midden-Oosten.

De handel in grondstoffen onttrok zich grotendeels aan de ogen van de Nederlandse regering.

Meindert Schorer, de Nederlandse ambassadeur in Irak tussen oktober 1980 en juli 1984: ‘In die tijd is het één keer voorgekomen dat een Nederlandse zakenman van Melchemie uit Arnhem de tweede man van de ambassade heeft bezocht. Die man handelde in chemicaliën. Wij hebben toen een keer een toespeling gemaakt op het feit dat er natuurlijk chemicaliën bij die gifgasaanvallen werden gebruikt.’ (Verhoor 6 oktober 2005) Hans van den Broek, minister van Buitenlandse Zaken, overweegt bij de eerste aanwijzingen dat gifgas gebruik wordt in de oorlog tussen Irak en Iran, voorjaar 1984, een eenzijdig exportverbod in te stellen op grondstoffen voor acht chemicaliën. BZ verklaart: ‘Nederland heeft meer voorlopers van chemische wapens onder uitvoercontrole gebracht dan welk land ook, uitgezonderd Ierland.’

Tegenwind krijgt Van den Broek van het ministerie van Economische Zaken. ‘De Nederlandse handel, zo werd in Den Haag opgemerkt, zou flinke schade oplopen als chemische bedrijven in andere landen van de Europese Gemeenschap die doorgaans via Nederlandse havens exporteren, geen uitvoerverbod zouden afkondigen. De landen die deze chemicaliën willen kopen zouden in dat geval toch wel ontvangen.’ (ANP, 13 april 1984)

Bij uitbreiding van de lijst conflicteren de dominee en de koopman opnieuw. ‘Economische Zaken is in het algemeen in beginsel akkoord met een uitbreiding van onze nationale lijst mits er een redelijke mate van met name Europese steun bestaat.’ (Archief DPV 1983-1990, inventarisnummer memorandum 6 februari 1987)

Ondanks een vooruitstrevend beleid ontsnapt veel aan de aandacht. Frans van Anraat is ondanks zijn jarenlange zakendoen nooit door Nederlandse speurders gesnapt. In 1986, de hoogtijdagen van Frans van Anraat, lukte het een groep Nederlandse chemiestudenten om zonder problemen onderdelen voor mosterdgas te bestellen. Ze bestelden het bij het Belgische bedrijf Jansen Chemie en een chemisch bedrijf in Arnhem. Ze beweerden dat de grondstoffen bedoeld waren om gebruikt te worden in de plasticindustrie in Griekenland. Reactie van een van de fabrieken was: ‘Als u nu 400 ton bestelt, praten we verder.’ De conclusie van de studenten: ‘Hoewel algemeen wordt erkend dat de Nederlandse regering een leidende positie inneemt bij de controle van chemicaliën nodig voor de productie van chemische wapens, verminderen gebrek aan kennis van chemicaliën binnen de verschillende ministeries en absentie van akkoord binnen de Europese Gemeenschap voor wat betreft exportregels, grotendeels de maatregelen die tot zover zijn genomen.’ (Uitgesproken op de Universiteit van Gent 24-27 augustus 1986)

‘De grondstoffen voor de beide varianten van het mosterdgas zijn te koop en de douane oefent hierop geen enkele controle uit,’ zeggen de studenten in NRC Handelsblad van 9 juli 1986.

Ze doen de dringende aanbeveling dat exportbeperkingen voor onderdelen van strijdgas strenger worden gecontroleerd.

‘Het gebruik van bijvoorbeeld nitrogeen mosterdgas, de makkelijkste en goedkoopste om te produceren, door verschillende terroristische organisaties in Europa is op dit moment zeer goed mogelijk.’





Nawoord

Dit boek is gebaseerd op persoonlijke ontmoetingen met Frans van Anraat tussen 1991 en 2005. Ook bladerde ik terug in de artikelen van mijn hand in de Nieuwe Revu tussen 1991 en 2005 over Frans van Anraat en Irak. Verder ben ik dank verschuldigd aan de mensen die mij – veelal off the record – over hun kennis over Frans van Anraat en zijn handel vertelden, van Irak tot de Verenigde Staten, Japan en natuurlijk Nederland. Quotes zonder bronvermelding zijn opgetekend door mij.

Naast het FFCD-rapport van de Verenigde Naties uit 1995 en de Alcolac-files van de US Customs uit 1988-1989 heb ik de volgende boeken geraadpleegd:

– Het Nederlandse Wapenexportbeleid 1963-1988. Ko Colijn en Paul Rusman, Amsterdam, Nijgh & Van Ditmar 1989.

– Unholy Babylon, The Secret History of Saddam's War. Adel Darwish and Gregory Alexander, St. Martin's Press, New York, 1991.

– The Deadly Lobby. How the West Armed Iraq. Kenneth R. Timmerman, Houghton Mifflin Company, Boston, 1991.

– Medical Review of Iraqi Chemical Warfare. Abbas Foroutan, Baqiyattallah University of Medical Sciences, Teheran, 2003.

Ook heb ik de archieven in kunnen kijken van het ministerie van Buitenlandse Zaken in Den Haag en het Rijksarchief in Noord-Holland in Haarlem. M.S. Nieuwenhuizen, adjunct-manager Operations van de Business Unit Chemische en Biologische Bescherming van tno in Rijswijk controleerde voor mij de chemische formules en hun toepassingen. Collega Linda Polman las mee.

Het requisitoir, het pleidooi en de uitspraak en de artikelen in de Nieuwe Revu zijn integraal na te lezen op www.arnoldkarskens.com.

De kop boven mijn artikel over Frans van Anraat in de week van zijn arrestatie in december 2004 luidde: ‘De ondergang van Nederlands Grootste oorlogsmisdadiger’. Alle feiten kennende van zijn nooit aflatende pogingen om geld te verdienen aan de dood en het lijden van tienduizenden mensen herneem ik deze stelling niet. Frans van Anraat, de Nederlandse Ali Chemicali is de grootste oorlogsmisdadiger die Nederland ooit heeft gekend.





Noten

PROLOOG

1 De rapportage aan de Verenigde Naties over de Iraakse massavernietigingswapens en ballistische raketten met een reikwijdte over 150 kilometer werd gedaan in een rapport getiteld Full Final and Complete Disclosure for the Iraqi past chemical program, kortweg FFCD. De inhoud is door Irak samengesteld en komt voornamelijk van hoge Iraakse functionarissen betrokken bij de opbouw van het chemische wapenprogramma en daarna voorgelegd aan de United Nations Special Commission UNSCOM. Omdat in opdracht van de Iraakse president Saddam Hoessein de meeste papieren werden vernietigd, vooral om het VX-programma te verbergen, moesten zij putten uit hun geheugen en teruggevonden Letters of Credit. Volgens de rapportage leverden 80 bedrijven uit Duitsland, 24 bedrijven uit de Verenigde Staten, 17 uit Groot-Brittannië, 8 uit Frankrijk, 7 uit België, 5 uit Japan, 3 uit Nederland (elders worden er vier genoemd), 3 uit Spanje (elders worden er 10 genoemd) en 3 uit Zweden allerhande apparatuur, chemicaliën, ‘dualuse’ equipment en ook wapens aan het Irak van Saddam Hoessein. UNSCOM, verifieerde de door Irak opgegeven declaratie door interviews, inspecties, navraag bij VN-lidstaten, intel, enzovoort. Hoewel het in de praktijk erop neerkwam dat UNSCOM's input zeer aanzienlijk was, blijft de FFCD officieel een Irakese declaratie en dus een Irakees product. Desalnietemin groeide het chemische gedeelte van de FFCD van plusminus tien pagina's in 1991 tot honderden pagina's in 1998 door het niet-aflatende verificatieproces van UNSCOM.

2 E-mail door advocaat R. Gijsen naar advocaat J. P. van Schaik gestuurd op 21 juni 2006: ‘De luis’ reactie op mijn mail. Wordt het niet tijd hem eens aan te pakken?’ Met een cc naarde auteur.

Beide advocaten willen niet dat in dit boek uit hun pleidooi wordt geciteerd. ‘Wij GAAN niet akkoord met en verlenen geen goedkeuring tot publicatie van de door u geciteerde alinea's. Wij kunnen ons geenszins vinden in de wijze waarop een en ander is beschreven en achten het in strijd met de belangen van cliënt als het wordt gepubliceerd. (E-mail: 21 juni 2006)

HOOFDSTUK 1 Jonge jaren

1 Slechts eenmaal zal vader Frits van Anraat reageren op vragen over de handel van zoon Frans. In 1991 geconfronteerd met de bewijzen, zegt hij: ‘Als hij in die rotzooi heeft gehandeld, is hij nog niet klaar met mij.’

HOOFDSTUK 2 Genève-Singapore

1 In een later verhoor verklaart Van Anraat: ‘Ik weet zeker dat ik ben gaan navragen wat de bestelling van SEORGI inhield. Ik kan mij herinneren dat er gezegd was dat het product een vlamvertrager kon zijn. Ik zie in de telex staan dat het als gifgas gebruikt kon worden. Ik weet zeker dat ik daar een antwoord op gekregen heb van SEORGI. Ik heb in ieder geval met SEORGI contact opgenomen. Als het vervoerd is, zal het antwoord zijn geweest dat het in ieder geval niet voor gifgas zal worden gebruikt.’

2 Frans van Anraat smokkelde grondstoffen voor met name een viertal strijdgassen:

– Mosterdgas: Een blaartrekkend strijdgas. Het is een bruine vette substantie, ruikt naar ui en knoflook. Voor het eerst ingezet tijdens de Eerste Wereldoorlog. Bestaat uit een mengsel van Thiodiglycol TDG waarvan Van Anraat 1400 ton smokkelde en een chloride. Irak maakte alleen S(zwavel)-mosterd. N(itrogin)-mosterd werd alleen in het laboratorium gemaakt. Van Anraat smokkelde 60 ton fosfortrichloride PCL3, grondstof voor mosterdgas maar wat ook kan worden gebruikt voor zenuwgassen.

– Tabun: Zenuwblokkerend strijdgas. Het is een organische fosforverbinding, kleurloos met amandelgeur. Ontdekt in 1937 door de Duitse firma I.G. Farben. Van Anraat smokkelde 1.321 ton fosforoxychloride POCL3.

– Sarin: Zenuwblokkerend strijdgas. Het is een organische fosforverbinding, kleurloos en reukloos. Van Anraat smokkelde 136 ton TMP en 204 ton HF.

– vx: Extreem krachtig zenuwblokkerend strijdgas. Het is muf ruikend en kleurloos. In de minst geringe aanraking, zo weinig als één honderdduizendste gram dodelijk. Van Anraat smokkelde kleine hoeveelheden diisopropyllamine. Door het moeilijke productieproces wisten de Irakezen er geen VX van te maken.

3 TDG wordt door Toyo Kasei Kogyo in Osaka voor de laatste keer op 15 mei 1986 aan Van Anraat verkocht. General manager van de verkoopafdeling, Osamu Nakanishi, verklaart: ‘Ik kan me niet herinneren waarom er geen bestellingen meer kwamen van Kawatetsu Shoji. Wij hebben de verkoop niet afgewezen.’ (Verhoor 21 juni 2005)

De Japanse autoriteit MITI heeft eind 1989 onderzoek gedaan naar de illegale leveringen, maar er zijn geen Japanse bedrijven aangeklaagd of veroordeeld.

4 Van Anraat bestelt in Japan de volgende producten (vol-gens bijbehorende L/C's). Een mt is 1000 kilogram.

Product Metric Tons L/C nummer


	TDG	400	85/3/579

	PCL3	50	84/3/535

	TMP	100	84/3/1292

	TMP	56	85/3/220

	HF	200	85/3/219

	POCL3	130	84/3/1535

	POCL3	250	84/3/1024

	POCL3	250	86/3/377

	Dimethylamin	5	86/3/467



Via Tanaka leveren de volgende Japanse bedrijven aan Van Anraat (de nummering geeft de volgorde aan van levering):

Kuraha Kagaku nrs. 1, 20, 23: TMP.

Mikuni Seiyaku nrs. 2, 4, 13, 21, 28: POCL3.

Mikuni Seiyaku nr. 3: PCL3.

Hashimoto Kasei nrs. 5,6,8,9,11: HF.

Toyo Kasei nrs. 7, 10, 12, 14, 15, 16, 17, 18, 19, 22, 24, 25, 27:

TDG

HOOFDSTUK 3 De Amerikaanse route

1 Als reden voor het beëindigen van de relatie met Companies noemt Banca di Gottardo dat op de vrachtbrief van 22 oktober 1987 staat dat Zwitserland de uiteindelijke bestemming van de lading is. Een andere bestemming is volgens de vrachtbrief bij Amerikaanse wet verboden. Op 30 oktober 1987 echter geeft Companies aan Multimar Agencies Ltd. Instructies om vrachtbrief nr. bal0055 d.d. 22 oktober te wijzigen: het zouden doorvoergoederen zijn en Zwitserland is niet de eindbestemming. Banca di Gottardo: ‘Onze administratieve hulp aan Companies Incorporated SA (…) werd begin november 1987 beëindigd, direct nadat de bank was ingelicht over de Amerikaanse exportbeperkingen op de verhandelde goederen.’ (Banco del Gottardo in een brief d.d. 2 december 2005)

2 De fantasie van beide zakenlieden is werkelijk onbegrensd. Op 5 juni 1987 probeert Tanaka 255.360 kilo pcl3 te kopen op de naam van Hoekloos Industrie BV. Uit Nederland. Onder de overeenkomst staat de fictieve handtekening van directeur W. Loos. Een idee dat alleen afkomstig kan zijn van Frans van Anraat. Hoekloos is immers een oud-werkgever van hem. Een woordvoerster van Hoekloos geeft ‘geen commentaar’.

HOOFDSTUK4 Saddam hoessein en zijn massavernietigingswapens

1 Lijst van chemische aanvallen op Iran zoals aangeleverd bij ‘conference of disarment’ in 1988. Dodental schommelt tussen 1 persoon en duizenden zoals bij Halabja en Sardasht

2 Dat Muthanna State Establishment mse een bijna zuiver militair doel heeft, blijkt wel na het staakt het vuren tussen Iran en Irak op 20 augustus 1988. Dr. Alaa Saeed: ‘Even hebben we ons op het MSE gericht op de productie van pesticiden en bleven we op laboratoriumschaal chemische strijdmiddelen analyseren en controleren van de opgeslagen strijdmiddelen die er nog waren. In april 1990 kregen we weer opdracht om chemische wapens te produceren tot december 1990.’ (Verhoor 15-18 november 2004) MSE is tijdens de eerste dagen van de Tweede Golfoorlog, die begon op 17 januari 1991, platgebombardeerd.

Volgens unscom zijn er in totaal vijftien productiecentra voor gifgas bestemd voor militair gebruik in Irak. De belangrijke is Muthanna State Establishment mse, hier werd de bulk van de strijdgassen gemaakt. Verder beschikte Irak over laboratoria zoals in of bij de steden Salman Pak, Fallujah, Bayji, al-Sharqat en Akashat. Bij Salman Pak had de Iraakse geheime dienst Mukabarat een laboratorium waar met zeer kleine hoeveelheden werd gewerkt voor bijvoorbeeld het vergiftigen van personen.

3 De productie van 900 ton mosterdgas lijkt veel en is inderdaad bij goede verdeling dodelijk voor heel veel mensen. Tijdens de Eerste Wereldoorlog gebruikten de Duitsers zo'n 68.000 ton gifgas. Het kostte aan ruim 90.000 het leven en er waren ruim een miljoen gewonden. M.S. Nieuwenhuizen, adjunct-manager Operations van de Business Unit Chemische en Biologische Bescherming van tno in Rijswijk: ‘In theorie is een ejaculatie van een man voldoende om miljoenen vrouwen te bevruchten. Maar dan zit je met een “distributieprobleem”. Dat geldt precies hetzelfde voor chemische wapens.’

De kans op overlijden is vijftig procent bij 100 milligram per kilogram. Voor een volwassen persoon is dat 8 gram. Voor een baby is één tot 2 gram. 900 ton zou dus zuiver theoretisch minimaal 50 miljoen dodelijke slachtoffers kunnen maken.

Bij inademing is een fractie nodig. M.S. Nieuwenhuizen: ‘Dan gaat het om een dosis die bepaald wordt door de concentratie in de lucht (mg/m3) en de tijd (min) gedurende welke men blootgesteld is. De zogenaamde LCt50 (= 50% is dood bij overschrijding) wordt voor mosterdgas gesteld op ca. 200 mg.min/m3. Een deel van het mosterdgas wordt weer uitgeademd, dus je weet nooit hoeveel mosterdgas (in milligrammen) er verantwoordelijk is voor een toxisch effect en daarom wordt daar nooit de mg/kg benadering gedaan.’

HOOFDSTUK 5 Deaanvallen

1 Ter onderstreping van de Iraakse trots citeert de Engelstalige Baghdad Observer op 22 februari 1984 een Iraakse regeringsvertegenwoordiger: ‘De invallers [bedoeld worden de Iraniërs] moeten weten dat voor ieder schadelijk insect er een bestrijdingsmiddel bestaat dat in staat is het te vernietigen, ongeacht hoeveel het er zijn.’

2 De bombardementen op Koerdische dorpen halen in 1987 al de krantenpagina's. Zo demonstreren Koerden in april 1987 in Arnhem tegen het bombarderen van meer dan 20 Koerdische dorpen op 15 en 16 april 1987 waarbij honderden slachtoffers, onder wie vrouwen en kinderen, zijn gevallen. (Bron: de Volkskrant 29 april 1987: ‘Koerden beschuldigen Melchemie van leveren grondstof zenuwgas.’

3 Hoewel artsen door de constatering van blauwe lippen bij de slachtoffers van Halabja concluderen dat Irak ook cyanide HCN, ook wel blauwzuur genaamd, heeft afgeworpen, wordt dat tegengesproken door de chemici van de Iraakse massavernietigingswapens. Een van de grondleggers, dr. Alaa Saeed onder andere ook werkzaam op Muthanna State Establishment ontkent dat Irak ooit cyanide heeft ontwikkeld. HCN werkt ook niet goed in open lucht en heet klimaat. De symptomen van blauwzuur zijn afkomstig van afbraakproducten van het zenuwgas Tabun.

HOOFDSTUK 6 Na halabja

1 Volgens US Customs is Frans van Anraat vanaf 25 oktober 1984 met de levering van 80 Metrieke Ton TrimethylPhosphaat TMP tot 12 januari 1989 met de levering van het fabrieksmateriaal Hastelloy en pijpen betrokken bij 36 zendingen naar Irak. De eerste 28 leveringen van 25 oktober 1984 tot 25 mei 1986 vinden plaats vanuit Japan. De leveringen 29 tot 34 van 1 september 1987 tot 20 februari 1988 komen uit de Verenigde Staten. De leveringen 35 en 36 vinden plaats op 3 en 12 januari 1989 vanuit Italië.

2 Peter Walaschek, geboren in Brno, Tjechië, op 14 november 1942, is nog steeds voortvluchtig. In afwachting van zijn proces is hij in 1988 op borgtocht van 350.000 dollar vrijgelaten. Na zijn vlucht wordt Walaschek gesignaleerd in Singapore, Iran en Kroatië.

3 Zie noot 1.

4 In een proces in 1989 bekent de directie van Alcolac dat het bedrijf 120 ton TDG heeft geleverd aan de Europese firma Colimex, later Chemco genaamd, die het op zijn beurt doorsluisde naar Iran. Opmerkelijk is dat ook de naam van Frans van Anraat wordt genoemd in de levering van chemicaliën naar Iran, onder andere in De Telegraaf van 1 februari 1989: ‘Nederlander beschuldigd van leveren gifgas Iran’. Volgens inspecteur Bass, criminal investigator in Baltimore, kennen Van Anraat en Walaschek elkaar waarschijnlijk niet en heeft Van Anraat niet geleverd aan Iran.

HOOFDSTUK 7 De jaren in Bagdad 1989-2003

1 Faris: ruiter/ridder, Mansour overwinnaar, Rasheed verstandige, Bazzaz stoffenverkoper (textiel)

2 Volgens UNSCOM-berekeningen leverde Van Anraat Irak 1117 ton TDG. Gemengd met chloride levert dit bij 100% efficiëntie 1450 ton mosterdgas. Normaal rekent men met 80% efficiëntie, dus dat geeft plusminus 1120 ton mosterdgas. In Irak met zijn slechte opslag en polymerisatie is 800 ton het minimum wat is ingezet. Wolterbeek stelt echter: ‘Bijna alles is op het slagveld beland.’

De productie van vx verloopt in vier etappes, maar Irak kwam niet verder dan 50-60 procent puurheid, met als gevolg dat de binding binnen een week uiteenviel in minder schadelijke stoffen. Hoewel 3,9 ton vx werd geproduceerd, is het niet als wapen gebruikt.

HOOFDSTUK 8 De terugkeer en arrestatie

1 Vragen Van Bommel(SP)aan de ministers van Binnenlandse Zaken, Justitie en Buitenlandse Zaken. Ingezonden 9 oktober 2003. nr. 455. Met antwoord van de regering; Vragen Van Velzen (sp) aan de ministers van Justitie en Buitenlandse Zaken. Ingezonden 15 december 2003). Nr. 636. Met antwoord van de regering.

2 Na zijn arrestatie verschijnen berichten in de pers dat Van Anraat nauwe banden heeft met geheime diensten. Zo zou hij als een soort James Bond jarenlang geheimen uit Saddams Irak hebben doorgespeeld, ‘Vanuit Irak was hij een belangrijke informant van de AIVD.’(Nova, 1 september 2005) De praktische mogelijkheid dat Van Anraat heeft kunnen spioneren in Irak voor de AIVD, of voor welke buitenlandse dienst dan ook, is ronduit nihil, volgens dr. Alaa Saeed, de tweede man van de Iraakse chemische wapenontwikkeling. Hij werd namelijk constant in de gaten gehouden. ‘Hij had een band met de Iraqi Intelligence Service. Deze iss vertrouwde niemand, vooral buitenlanders niet. Ik denk dat hij gevolgd en afgeluisterd werd.’

3 Om Van Anraat te overtuigen de interviews te geven wijst de AIVD naar een artikel in Nieuwe Revu van 4 december 2002, als Van Anraat nog in Irak woont. Daarin zegt een justitiewoordvoerder: ‘Van Anraat staat niet op de lijst van mensen die gezocht worden voor strafbare feiten die wij hanteren bij het beoordelen van paspoortgegevens. In Nederland wordt hij niet gezocht.’ Ook het Revu-artikel van 1 oktober 2003 wordt aangehaald, waarin een woordvoerder van het Landelijk Parket meedeelt over Van Anraats handel in gifgascomponenten: ‘Er is geen sprake van strafbare feiten volgens het Nederlands recht.’

HOOFDSTUK 9 Het proces

1 Er bestaat een discrepantie tussen de hoeveelheden geleverde grondstoffen op de teruggevonden Letters of Credit en de berekeningen zoals de Irakezen die bijhielden. Een oorzaak kan zijn misrekening aan de zijde van de Irakezen, bewust om het chemisch wapenprogramma te minimaliseren. Het kan ook zijn dat, omdat Saddam Hoessein opdracht had gegeven veel papieren bewijsstukken te vernietigen, de Irakese ingenieurs de exacte hoeveelheden niet meer konden achterhalen. Zelfs niet meer nadat ze er opdracht toe hadden gekregen van Saddam Hoessein. Ook is het mogelijk dat de grondstoffen voor de ontbrekende 283 ton TDG misschien na de Irak-Iran oorlog is aangekomen en daarom niet verwerkt.

Volgens US Customs heeft Irak tussen 1981 en 1990 3225 ton tdg ingekocht. Het FFCD-rapport komt tot 2875 ton TDG. Het verschil zou kunnen zijn dat US Customs bij haar berekeningen geen zicht had op de import door Irak van TDG in het jaar 1989.

US Customs-cijfers over import TDG door Irak:


	Jaar	TDG voor productie mosterdgas



	81	8



	82
	75



	83	150



	84	240


	85	345



	86	250



	87	1000



	88	500



	89	niet bekend



	90	280




eindvoorraad 120 ton vernietigd in golfoorlog
188 ton vernietigd door UNSCOM

2 Wel werden door UNSCOM 1953 vaten TDG van 25 kilo gevonden. Die zijn volgens getuige-deskundige Wolterbeek niet door Van Anraat geleverd.

3 In het pleidooi van Van Schaik en Gijsen zijn op pagina 121 in één alinea enkele fouten geslopen. Zo wordt de uitspraak ‘Goedpraatmachine’ aan Nieuwe Revu toegeschreven. Van Schaik en Gijsen: ‘Van Anraat stelt het woord niet in de mond te hebben genomen in het interview dat hij had met de heer Karskens. Het woord is door Karskens zelf in het artikel opgenomen en is een compleet eigen leven gaan leiden.’ Het gewraakte staat in een interview dat Frans van Anraat had met Alexander Münninghoff geplaatst in de GPD-kranten, zoals in het Noord-Hollands Dagblad op 10 mei 2003. Daar is overigens sprake van ‘goedpraat-mechanisme’.

Frans van Anraat bezocht een medicijnenfabriek in de stad Samarra in 1987, wat niet ver verwijderd is van het gifgascomplex MSE. Anraat: ‘Ik heb een verpakkingsafdeling gezien waar ze de medicijnen verpakten.’ (Verhoor 8 december 2004)

In de GPD-dagbladen zegt hij: ‘Op een gegeven moment kwam er een hoge militair bij de onderhandelingen over chemicaliën. Ik heb toen een innerlijk goedpraatmechanisme op gang gebracht.’ Wat zou inhouden dat hij toen wel doorhad dat zijn chemicaliën een militair einddoel hadden. Van Anraat later bij zijn verhoor: ‘Dat heb ik niet gezegd. Dit is niet juist. Ik waardeer meneer Münninghoff. Dat is denk ik een eerlijk mens. Hij is in ieder geval geen boulevardjournalist. In die periode liepen er allerlei mensen rond in uniformen. Je kon nooit weten wie wel of niet hoog was.’ (Verhoor 8 december 2004)

4 De officiële beslissing van de meervoudige rechtbank in Den Haag over de zaak Frans van Anraat luidt als volgt:

‘De rechtbank verklaart de gewijzigde dagvaarding nietig ten aanzien van het onder 1 primair, 1 subsidiair en 2 telastgelegde, voorzover betreffende “althans op (een) (of meer) tijdstip(pen) in de jaren 1986 en/of 1987 en/of 1988 te Irak”; verklaart niet wettig en overtuigend bewezen dat de verdachte het bij gewijzigde dagvaarding onder 1 als primair telastgelegde feit heeft begaan en spreekt de verdachte daarvan vrij; verklaart wettig en overtuigend bewezen, dat de verdachte de bij gewijzigde dagvaarding als 1 subsidiair en 2 telastgelegde feiten heeft begaan en dat het bewezenverklaarde uitmaakt: ten aanzien van feit 1 subsidiair:

– medeplichtigheid aan medeplegen van schending van de wetten en gebruiken van de oorlog, terwijl het feit een onmenselijke behandeling inhoudt en terwijl het feit de dood of zwaar lichamelijk letsel van een ander tengevolge heeft en terwijl het feit uiting is van een politiek van stelselmatige terreur of wederrechtelijk optreden tegen de gehele bevolking of een bepaalde groep daarvan, meermalen gepleegd;
ten aanzien van feit 2:

– medeplichtigheid aan medeplegen van schending van de wetten en gebruiken van de oorlog, terwijl het feit een onmenselijke behandeling inhoudt en terwijl het feit de dood of zwaar lichamelijk letsel van een ander tengevolge heeft, meermalen gepleegd; verklaart het bewezenverklaarde en de verdachte deswege strafbaar; veroordeelt de verdachte tot: – een gevangenisstraf voor de duur van 15 JAREN; bepaalt dat de tijd, door de veroordeelde vóór de tenuitvoerlegging van deze uitspraak in verzekering en voorlopige hechtenis doorgebracht, bij de tenuitvoerlegging van de opgelegde gevangenisstraf geheel in mindering zal worden gebracht, voorzover die tijd niet reeds op een andere straf in mindering is gebracht.’

HOOFDSTUK 10 Wie leverden nog meer aan Irak?

1 Over de producent van de POCL3 verschillen de meningen. Volgens de auteur van The Deadly Lobby is het Franse bedrijf Atochem. Volgens Melchemie zelf bij monde van woordvoerder/advocaat H. Doeleman is het Ausidet Spa.

2 Zie noot 1.

3 In een reactie van 29 juni 2001 meldt H. Doeleman, advocaat voor Melchemie Holland bv over de leveringen die mse hebben bereikt: ‘Dat wordt dus niet betwist. Ook hier gaat het om stoffen die voor vreedzame doeleinden plegen te worden aangewend, maar die kennelijk ook voor foute toepassingen kunnen worden gebruikt.’ (E-mail 29 juni 2006) ‘Voor een juiste beoordeling van de rol van Melchemie Holland is het van belang zich rekenschap te geven van de houding van de westerse bondgenoten en in het bijzonder van de vs tegenover Saddam Hoessein. Laatstgenoemde werd in het zadel geholpen door de vs en kon mede dankzij de vs uitgroeien tot de dictator die hij is geworden. (…) Tot begin jaren ’80 golden Saddam Hoessein en Irak als vrienden van het Westen. Daarna kwam de kanteling en werd Saddam Hoessein de vijand.’

‘In de periode tot 1983/1984 was het Melchemie Holland (M-H) niet bekend dat Irak de aan dat land geleverde producten mogelijk bewerkte ten behoeve van chemische wapens. Op 2 april 1984 heeft het ministerie van Buitenlandse Zaken (BZ) telefonisch contact opgenomen met M-H. Daarbij kwam ter sprake dat via buitenlandse inlichtingendiensten, in het bijzonder de CIA, informatie was binnengekomen dat Irak mogelijk grondstoffen voor zenuwgassen aankocht en dat in verband daarmee een drietal Nederlandse firma's waren genoemd, waaronder M-H.

M-H heeft daarop gereageerd door via de Vereniging Nederlandse Chemie een deskundigenbericht in te winnen omtrent de vraag welke stoffen als grondstoffen voor gifgassen gebruikt zouden kunnen worden. Die stoffen zijn door M-H niet geleverd aan Irak.’

4 Nederlandse Staatscourant van 15 januari 1986 over ‘uitvoerbesluit strategische goederen 1963’ sluit blauwzuur uit van verbod.

5 Deze cijfers over de export van Nederlandse bedrijven van zogenaamde ‘dual-use’ chemicaliën komen uit het FFCD-rapport van 1995.

Melchemie:

Nummer Letter of Credit, verwerking tot gas en overeengekomen metrieke tonnen



	SOCL2 (mosterdgas)

	82/3/1015	100

	83/3/535	750

	84/3/425	1000

		

	86/3/260	onbekend Suspected/ver moedelijke levering

	HF (sarin)	

	84/3/1242	5

	IP (sarin)	

	84/3/378	150

	KHF2 (sarin)	

	84/3/291	100

	84/3/1205	20



	
	



	O. Chlorobenzaldehyde (CS)

	82/3/34	onbekend suspected

	KBS	

	Letter of Credit	Metrieke tonnen TDG (mosterdgas)

	82/3/252	50

	83/3/263	500

	Suspected	

	82/3/979	100

	82/3/1090	250

	84/3/416	500

	SOCL2 (mosterdgas)	

	82/3/870	50

	82/3/1091	100

	83/3/257	100

	TMP (sarin)	

	83/3/1121	20

	84/3/431	500 suspected may be can celled

		

	DMA.HCl (tabun)	

	83/3/1121	100

	86/3/1 457(258)	100

	Suspected:	

	82/3/7 76	10

	86/3/1 457	100

	

	NACN (tabun, mogelijk cyanidegas)

	84/3/424	500

	82/3/1058	100

	IP (sarin)	

	83/3/1120	100

	84/3/379	150

	KHF2 (sarin)	

	84/3/292	100

	O. Chlorobenzaldehyde (CS)

	82/3/898	7 suspected Maloronitril (CS)

	(vermoedelijk wordt bedoeld ‘mandelonitrile’ voor CS-productie

	84/3/429	14.4

	Dimendeligalio	

	84/3/1379	2



UNSCOM stelt deze lijst op van onbekende materialen ‘Unknown Materials’ die zijn geleverd voor het Iraakse chemische wapenprogramma. De Nederlandse lijst maakt zeven van de totaal zeventien L/C's waarvan niet bekend is wat daarvoor is geleverd.


	L/C	Bedrijf

	83/3/335	KBS

	84/3/1251	Melchemie

	84/3/1 490	KBS (cancelled)

	84/3/1534 Maleic anhydried	KBS

	84/3/1637	Melchemie

	86/3/569	KBS

	86/3/949	Companies



In het FFCD heeft UNSCOM ook een lijst samengesteld van belangrijke materialen ‘Important Materials’ die door bedrijven zijn geleverd. Totaal bestaat de lijst uit achtendertig L/C's waarvan KBS en Melchemie elf leveringen heeft gedaan.


	83/3/824 NAOH + DCM + WP	Melchemie

	83/3/1122 ETHYL Alcohol	KBS

	88/3/1746 Phenol Formaldehyde	KBS

	85/3/424 CH3I 2 ton	KBS

	86/3/260	KI + CH2CL2 + Chloramin	

	T 600 ton	Melchemie

	86/3/1365 Chloroamine 0.361 ton	KBS

	82/3/924 Monochlorobenzen	KBS

	84/3/121 CH3I 2 TON	KBS

	84/3/1113 Chlorobenzen 50 ton	KBS

	84/3/1080 CH2CL2 600 ton	Melchemie

	(waarschijnlijk voor insecticide)	

	82/3/979 ?????	KBS



De betalingen lopen bij Melchemie en KBS van de Central Bank van Irak naar een zogenaamde ‘correspondance bank’. In het FFCD-rapport worden onder andere de volgende Nederlandse banken genoemd: amro bank Rotterdam, telex 22211, Credit Lyonnais Bank Nederland, Rabo Bank Nederland en de ABN AMRO bank Amsterdam.

6 Aan TMP (grondstof voor zenuwgas) is totaal 921 ton geleverd. Daarvan is 156 ton van Companies. KBS leverde 20 ton. De rest door de bedrijven Reining haus, Abo Za'bal. KBS wordt door UNSCOM verdacht van de levering van 500 ton.

Van HF (voor zenuwgas) is totaal 431.5 ton geleverd. Van Anraats’ Companies nam 200 ton voor zijn rekening. Melchemie leverde 5 ton. De rest door Abo Za'bal en Kim Alkhallej.

Van de grondstof POCL3 (voor zenuwgas) importeerde Irak totaal 946,98 ton. Van Anraats Companies leverde 603 ton. De rest door Reining haus, Prussag Hochest en Exomet.

7 In het FFCD-rapport van 1995 staan de Nederlandse bedrijven Melchemie, KBS en De Monchy. Hieronder staan ze vermeld met Letter of Credit, dat begint met het jaar van uitgifte en de overeengekomen metrieke tonnen. De chemicaliën zijn, zover geleverd, terechtgekomen in de gifgasfabrieken op het Muthanna State Establishment mse. De levering fosforoxychloride POCL3, grondstof voor zenuwgas, door Melchemie wordt niet genoemd. Ook zijn de leveranties voor het zeer geheime VX-gas nagenoeg onvermeld.

In een reactie meldt directeur Gerko Snel van De Monchy International BV in Rotterdam. ‘Wij zijn nooit benaderd geweest door BZ. Wij gaan er dan ook van uit, temeer wij nooit eerder iets hebben mogen vernemen aangaande deze kwestie, dat een en ander op een misverstand berust.’
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Zeer jonge Frans van Anraat, ongeveer 1944
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Frans van Anraat met vader Frits en moeder Jo in de tuin in de Vogelenbuurt van Den Helder.
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Vijftien jaar en midvoor bij De Stormvogels, 23 augustus 1959. Van Anraat zit hurkend in het midden, met kuif en opgerolde broekspijp.
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Klas 2b van de hbs in Velzen. Frans staat op de achterste rij, zesde van rechts.
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Landkaart Irak/Iran met enkele plaatsnamen waar bombardementen van gifgas plaatsvonden (bron: om/ Requisitoir). Tussen 1981 en 1989 zijn wellicht zo'n driehonderd aanvallen met chemische wapens uitgevoerd door Irak op Iran en Koerdistan.
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Frans van Anraat met de Japanse zakenman Charlie Tanaka tijdens een bezoek aan Japan in 1984.
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Frans van Anraat in 1986 in Bagdad.
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Halabja maart 1988. De Koerd Omar Khawa ligt dood voor zijn huis naast zijn babyzoon met wie hij tevergeefs wilde vluchten.
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Opsporingsbericht ‘Most wanted by us Customs’, 14 juli 1989.
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Notitie van ‘Franz’ in een aantekenboekje van Arnold Karskens, januari 1991. Door het telefoonnummer wist de auteur eerst zijn vrouw en vervolgens zijn ouders te traceren.
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